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Светът вече не е същият. 
Това можем да кажем шест 
месеца след началото на 
пандемията от Covid-19. 
Проблемът не опира само 
до медицинската страна 
на въпроса, нито само до 
икономическата. Тук гово-
рим и за психологическите 
аспекти, които няма как да 
бъдат пренебрегнати, след 
като коронавирусът отне над 
1 милион човешки животи. 
Световната здравна орга-
низация прогнозира  преди 
дни, че до откриването на 
ваксина броят на смъртните 
случаи ще стигне 2 милиона 
души. Твърдение, което няма 
как да не окаже влияние 
дори и върху най-устойчива-
та на емоции психика. 

Връща ли се ужасът 
отново? 

В редица държави отново 
се наблюдава ръст на зара-
зените с Covid-19. Всеки из-
минал ден носи информация 

за поредната страна, която е 
затегнала противоепидемич-
ните мерки. Изключение не 
прави и Великобритания, 
която предприе по-рестрик-
тивни действия, включител-
но затваряне на ресторанти и 
заведения в 22 часа, а също и 
забрана за събиране на пове-
че от 6 души на едно място. 

„Съжалявам, че това ще 
навреди на много фирми, ко-
ито тепърва се изправят на 
крака, но трябва да действа-
ме, за да спрем разпростра-
нението на вируса в барове 
и ресторанти“, подчерта 
Борис  Джонсън.

Последните данни показ-
ват, че един на всеки 500 
жители на Англия е заразен с 
коронавирус. Сериозен ръст 
на случаите се наблюдава и в 
Уелс и Шотландия. В някои 
градове вече са наложени 
местни карантини, но със 
сигурност ще има и нови. 
Над 13 милиона души в цяла 
Англия живеят при различ-
ни местни ограничения, над 
националните мерки.

Междувременно бри-
танският премиер Борис  
Джонсън коренно промени 
становището си относно 
указанията за работа от 
вкъщи. Докато през лято-
то  призоваваше хората да 
се върнат на работните си 
места, преди седмица той 
каза, че трябва да се работи 
от вкъщи, ако има такава 
възможност. 

Мрачни прогнози: 
Очакват се по 50 000 

нови случая на 
Covid-19

Предупреждението дойде 
от главните съветници на 
британското правителство 

на фона на увеличаващите 
се притеснения и в редица 
други държави. Здравните 
експерти алармираха, че 
Великобритания може да оч-
аква до средата на този месец 
по 50 000 заразени с Covid-19 
дневно, а през ноември не е 
изключено да се стигне и до 
200 жертви на ден. Те под-
чертаха, че страната трябва 
да бъде подготвена за строги 
ограничителни мерки през 
следващите 6 месеца.

Голямото недоволство 
срещу затягане на 

мерките
То избухна в Лондон, къде-

то стотици се обявиха срещу 
новите по-строги мерки, 
предприети за ограничава-
не разпространението на 
коронавируса. Анализато-
рите обаче смятат, че недо-
волството ще продължи. 
А такова има и сред някои 
депутати, които реагират 
срещу действията на Борис 
Джонсън, който предприема 
нови мерки, без да се консул-
тира с тях. 

Управляващите въведоха 
и законови промени, които 
касаят задължителна само-
изолация, а също и сериоз-
ни глоби за неспазване на 
правилата. Великобритания 
обаче се готви и по още 
един фронт за нова вълна 
на Covid-19 – с пакет от 
мерки, които да подпомогнат 
работодатели и работници в 
несигурните зимни месеци. 

Какво предвижда новият 
икономически зимен план 
на правителството може-
те да прочетете на стра-
ница 4, а какви са санкци-
ите за отказ от изолация 
– вижте страница 6. 

Специализиран стоматологичен кабинет

Адрес: 489 High Road Leytonstone, London, E11 4PG

• Всички услуги по вашето зъболечение
• Изработка и слагане на протези
• Собствена лаборатория за изработка на протези
• Професионално изваждане на зъби
• Ремонт на зъбни протези

Тел. 020 8558 8656

Д-р Антонина Траянова

Жертвите на Covid-19 в света надхвърлиха 
1 милион, Обединеното кралство се готви 

за втора вълна на вируса
Напрежение в Лондон заради затягане 

на противоепидемичните мерки
bigstockphoto.com
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Ние от адвокатска кантора Осборнс с повече 
от 40 годишен юридически опит  предоставяме 
безплатен съвет относно предявяването на иск за 
финансово обезщетение ако сте пострадали при 
трудова злополука, пътен инцидент или в резултат 
на медицинска небрежност.

Свържете се с нас и говрете на български на: 
Снежина Янкова
07516 441 448/020 7681 9013 
Snezhina.yankova@osborneslaw.com
Елида Димитрова
07843 349 633/020 7681 8675 
Elida.dimitrova@osborneslaw.com

Специалисти по искове 
за обезщетение

“Огромно благодаря на Снежина Янкова и нейния 
екип. Карате ме да вярвам, че чувствата и емоциите 
на хората са нещо, от което другите все още се 
интересуват! Беше голямо удоволствие да използвам 
услугите ви!”
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Великобритания е из-
правена пред нова порция 
предизвикателства и голяма 
доза несигурност на прага 
на зимата. Финансовият 
министър Риши Сунак се 
опита да успокои „духовете“ 
с нов икономически план 
за защита на работните 
места и подкрепа на биз-
неса, който има за цел да 
предостави необходимата 
сигурност, докато страна-
та продължава да се бори 
с разпространението на 
Covid-19. Пакетът включва 
нова схема за защита на 
работните места за слу-
жителите, разширяване на 
схемата за подпомагане на 
доходите за самостоятелна 
заетост и намаляване на 
ДДС с 15% за секторите на 
хотелиерството и туризма, 
а също и помощ за бизнеса 
при изплащането на заеми.

„Основната цел на наша-
та икономическа политика 
остава непроменена - да 
подкрепя работните места 
на хората. Но начинът, 
по който постигаме това, 
трябва да се развива. От 
началото на пандемията 
правителството предприе 
бързи действия, за да спаси 
човешки животи, да огра-
ничи разпространението на 
вируса и да сведе до минимум 
щетите за икономиката. 

Въведохме един от най-
щедрите и изчерпателни 
икономически планове в 
света - с над 190 милиарда 
британски лири подкрепа за 
хората, бизнеса и общест-
вените услуги - включител-
но изплащане на заплати 
на близо 12 милиона души, 
подпомагане на над милион 
фирми чрез безвъзмездни 
средства и заеми. Прави-
телството ще продължи 
да преглежда подкрепата 
си, за да защити работните 
места и икономиката, като 
новите действия отразя-
ват променящите се обсто-
ятелства и несигурността 
на предстоящите месеци“, 
подчерта Риши Сунак. 

Финансовият министър 
представи и конкретните 
стъпки, които ще следва 
правителството в новите си 
намерения за подкрепа на 
бизнеса и самонаетите лица. 

От 1 ноември се 
въвежда нова схема 

за подкрепа на 
работниците

Тя е насочена към онези 
работници, които са изпра-
вени пред по-ниско тър-
сене през зимните месе-
ци. Схемата, която влиза в 
сила от 1 ноември, ще е с 
продължителност от шест 
месеца. Предвижда се пра-
вителството да допринесе за 
изплащането на работните 

заплати за онези служители, 
които работят по-малко от 
нормалните часове поради 
създалата се ситуация.

Работодателите ще про-
дължат да изплащат за-
платите на персонала за 
изработените часове, но за 
незаработените правител-
ството и работодателят ще 
плащат по една трета от 
еквивалентната им заплата.

За да се поддържат жиз-
неспособни работни места, 
изискването е  служителите 
да работят поне през 33% 
от обичайното им работно 
време, като работодателя 
трябва да плати 55% от 
възнаграждението. Отделно 
държавата предоставя до 
20% от заплатата на служи-
теля. Очаква се с тази схема 
работниците, които не са 
на пълен работен ден все 
още, да получават до 75% от 
възнагражденията си.

Част от собствениците на 
фирми обаче не смятат, че 
това е ефективна мярка, тъй 
като на практика не им е из-
годно да задържат на работа 
хора, които са на непълно 
работно време. 

С цел да се възстанови 
икономиката, правител-
ството предвижда различни 
други методи за откриване и 
запазване на работни места. 
Сред тях е и стартиращата 
от 1 ноември схема за сти-
мулиране на наемането на 
млади работници. Държава-

та ще отпуска по 2000 лири 
месечно, в рамките на шест 
месеца, за всеки работник 
на възраст до 25 години.

Осигурява се и 
безвъзмездна 

правителствена 
помощ за самонаетите 

лица
Британското правител-

ство обяви още, че продъл-
жава подкрепата си за ми-
лиони самонаети лица чрез 
удължаване на безвъзмезд-
ните средства по схемата за 
подпомагане на доходите 
за самостоятелна заетост. 
Първоначално облагаема 
безвъзмездна помощ ще 
бъде предоставена на тези, 
които в момента отговарят 

на условията за SEISS и про-
дължават активно да тър-
гуват, но са изправени пред 
намалено търсене поради 
коронавирус. Първоначал-
ната еднократна сума ще 
покрива тримесечна печал-
ба за периода от ноември до 
края на януари следващата 
година. Това представлява 
20% от средните месечни 
печалби до общо 1875 бри-
тански лири.

„Допълнителна безвъз-
мездна помощ, която може 
да бъде предоставена в от-
говор на променящите се 
обстоятелства, ще бъде на 
разположение на самостоя-
телно заетите лица, за да 
обхване периода от февру-
ари 2021 г. до края на април 
- гарантирайки, че наша-

та подкрепа ще продължи 
през следващата година. 
Това е в допълнение към над 
13 милиарда британски 
лири подкрепа, която вече 
е предоставена на над 2,6 
милиона самонаети лица 
през първите два етапа на 
схемата за подпомагане на 
доходите за самостоятел-
на заетост“, посочи Риши 
Сунак. 

Намаляване на 
данъците и отлагане
Като част от пакета пра-

вителството обяви също, 
че ще удължи временното 
намаление на ДДС с 15% 
за секторите на туризма и 
хотелиерството до края на 
март следващата година. 
Това ще даде на най-силно 

Пакет от мерки ще бори последствията 
от ковид кризата

Стартира нов икономически план за защита на 
работните места и подкрепа на бизнеса в Англия
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засегнатия от пандемията 
бизнес глътка въздух, за да 
има възможност да поддър-
жа персонала си, докато се 
адаптират към нова търгов-
ска среда.

Освен това до половин 
милион фирми, които са от-
ложили сметките си за ДДС, 
ще получат нова отстъпка 
чрез нова схема за плащане, 
която им дава възможност 
да се издължават на по-мал-
ки вноски. Вместо да плащат 
еднократно изцяло в края 
на март следващата година, 
те ще могат да извършват 
11 по-малки безлихвени 
плащания през финансовата 
2021-22 година.

Освен това около 11 ми-
лиона самонаети лица ще 
могат да се възползват от 
допълнително 12-месечно 
удължаване на сроковете 
за изплащане на данъците. 
Това на практика означава, 
че плащанията, отложени от 
юли 2020 г. и които са дъл-
жими през януари 2021 г., 
сега няма да е необходимо да 
се плащат до януари 2022 г.

Даване на гъвкавост 
на бизнеса при 

изплащане на заеми
Тежестта ще бъде свалена 

върху повече от един мили-
он фирми, които са взели 
заем за възстановяване чрез 
ново по-гъвкаво изплащане 
на сумите. Това включва 
удължаване на срока на за-
ема от шест години на десет, 
което ще намали месечните 
вноски почти наполовина. 
Тези мерки допълнително 

ще защитят работните мес-
та, като помогнат на пред-
приятията да се възстановят 
от пандемията.

Инвестиции в 
обществени услуги
В началото на пандемията 

правителството се ангажира 
да предостави подкрепа 
на NHS и обществените 
служби, която е необходима, 
за да се реагира на предиз-
викателствата, свързани с 
борбата с коронавируса. До 
момента Министерството 
на финансите е одобрило 
допълнително финансиране 
в размер на 68,7 милиарда 
британски лири, включи-
телно 24,3 милиарда чрез 
икономическата актуализа-
ция през лятото. 

Това финансиране спо-
могна за ритмичното снаб-
дяване с лични предпазни 
средства за работещите на 
първа линия и безплатно 
училищно хранене за тех-
ните деца. Министър Сунак 
припомни още, че са оси-
гурени и 12 милиарда бри-
тански лири за въвеждане 
на програмата Testand Trace.

Както беше обявено по-
рано тази година, Минис-
терството на финансите 
също така гарантира, че 
делегираните администра-
ции ще получат поне 12,7 
милиарда британски лири 
допълнително финансира-
не. Това дава на Шотландия, 
Уелс и Северна Ирландия 
бюджетната сигурност за 
отговор на коронавируса 
през следващите месеци.

Междувременно в анализ 
на Института за фискал-
ни изследвания се казва, 
че ръстът на публичните 
разходи очевидно ще про-
дължи по-дълго от пред-
виденото, заради предиз-
викателствата, свързани с 
пандемията от коронавирус. 
Нещо повече – очакванията 
са, че те ще се повишат до 
най-високото си ниво през 
последното десетилетие.

Ще успее ли Обединеното 
кралство да се справи и да 
стъпи отново на крака с 
жизнена икономика? От-
говорите със сигурност ще 
са ясни до средата на месец 
октомври. 

Пер спек тив ат а  пр ед 
оценката на рейтинговата 
агенция „Фич“ за Велико-
британия е отрицателна 
заради пандемията с коро-
навируса и несигурността 
около бъдещите търговски 
отношения с ЕС. Рейтингът 
на Обединеното кралство 
отразява баланса между 
високите доходи, от една 
страна, напреднала ико-
номика, и от друга - на-
растваща задлъжнялост в 
публичния сектор.

Публичният дълг е почти 
изключително в стерлинги, 

така че по-слабият валутен 
курс на британската лира 
няма да доведе до влошава-
не на динамиката на дълга, 
посочва “Фич”.

Отрицателната перспек-
тива на кредитния рейтинг 
пък отразява въздейст-
вието на пандемията от 
коронавирус върху ико-
номиката на Обединеното 
кралство и произтича-
щото от това съществено 
влошаване на публичните 
финанси. Прогнозата е, че 
фискалният дефицит ще се 
увеличи значително тази 

година, а държавният дълг 
ще нарасне до над 120% от 
БВП през следващите ня-
колко години. От агенци-
ята отчитат и възможните 
промени в бъдещите тър-
говски отношения между 
Лондон и Брюксел след 
Брекзит, които е възможно 
да  ограничат икономиче-
ското възстановяване от 
коронавирусната криза.

Другата прогноза пред-
вижда рязко увеличаване 
на дефицита на държавния 
сектор с над 15% - и от 
2,2% през миналата година 

да достигне през тази до 
17,7% от БВП през 2020 г. 
Това на практика е много 
повече от нарастването на 
дефицита по време на све-
товната финансова криза 
преди десетилетие и над 
прогнозното текущо ос-
реднено ниво в размер на 
8,5% от БВП, отговарящо 
на рейтинг “АА-”.

Предприетите от прави-
телството антикризисни 
фискални мерки от март 
до сега възлизат на 200 
милиарда паунда, отчитат 
още от агенция „Фич“.

„Фич“ потвърди кредитния рейтинг 
на Великобритания на ниво „АА-“

Криза
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До 10  000 паунда сти-
га глобата при отказ за 
самоизолация в Англия. 
По-високата санкция беше 
въведена от британското 
правителство,  за да се огра-
ничи разпространението на 
Covid-19.

От 28 септември хората 
в Англия са задължени по 
закон да се самоизолират, 
ако са с положителни проби 
за коронавирус или са били 
в контакт с болен и са уве-
домени затова от здравните 
власти. Нарушителите под-
лежат на солени глоби, кои-
то започват от 1000 паунда. 
При повторни нарушения 
сумата може да достигне до 
10 000 паунда. 

От британското правител-
ство припомнят, че хората с 
по-ниски доходи, които не 
могат да работят от вкъщи 
и са загубили доходи зара-
ди самоизолация, могат да 
получат помощ в размер на 
£500. Данните показват, че 
малко под 4 милиона души, 
които получават обезщете-
ния в Англия, ще имат пра-
во на това плащане, което 
ще бъде на разположение на 
тези, които са били уведоме-
ни, че трябва да се самоизо-
лират от 28 септември. Чрез 
него най-бедните ще могат 
да са спокойни за финансите 
си, ако им се наложи да се 
изолират за две седмици. 

Британските власти 
са решени на нови 

мерки, ако случаите 
на Covid-19 продължат 

да нарастват
Здравният министър Мат  

Ханкок подчерта, че всеки 

може да се зарази и да раз-
пространи вируса. Затова 
хората имат решаваща роля 
за намаляване на броя на но-
вите инфекции и за защита 
на близките си. 

„С нарастването на слу-
чаите е наложително да 
предприемем действия и 
въвеждаме законово задъл-
жение да се самоизолираме, 
когато ни кажат това, с 
глобите за нарушения и 
ново изплащане на помощ в 
размер на 500 паунда за тези 
с по-ниски доходи, които 
не могат да работят от 
вкъщи, докато се самоизо-

лират. Тези прости стъпки 
могат да имат огромно зна-
чение за намаляване на раз-
пространението на вируса, 
но няма да се поколебаем 
да въведем допълнителни 
мерки, ако случаите про-
дължават да нарастват. 
Тъй като инфекцията сега 
се разпространява отново 
бързо, тези нови мерки ще 
помогнат за намаляване 
на разпространението на 
COVID-19“, коментира Хан-
кок.

За да се гарантира спазва-
нето на новото изискване за 
самоизолация, ще се засили 
контактът на служителите 

от  NHS Test и Traceс хората, 
които подлежат на самоизо-
лация. Полицията ще прове-
рява за спазването на това 
правило в райони с най-
висока чистота и в групи с 
висок риск, като се използва 
местно разузнаване. 

Министърът на вътреш-
ните работи Прити Пател 
подчерта, че новите мерки 
целят спасяването на чо-
вешки животи. 

„Всеки трябва да поеме 
лична отговорност и да се 
самоизолира, ако се окаже 
положителен или ако му 
бъде казано от NHS  Testand 

Trace. За тези, които не 
го правят, полицията ще 
прилага закона. Тези нови 
глоби са ясен знак, че няма 
да позволим на всички онези, 
които нарушават прави-
лата, да обърнат трудния 
напредък в борбата с ко-
ронавируса, постигнат от 
спазващото закона  мнозин-
ство“, каза Пател.

Властите в цялата 
страна работят с 

бързи темпове за 
създаване на новите 

схеми
Министърът по жилищ-

ните въпроси и местно 
самоуправление Робърт 
Дженрик е категоричен, че 
съветите в цялата страна 
работят с бързи темпове, за 
да създадат нови схеми за 
плащане и подкрепа за само-
изолация и да гарантират, че 
хората в техните общности 
разполагат с необходимата 
информация и съвети, за 
да бъдат в безопасност и да 
намалят разпространението 
на вируса.

Той заяви, че работода-
телите, които принуждават 
или позволяват на персона-
ла да идва на работа, когато 
трябва да се самоизолира, 
също ще носят глоби до 10 
000 британски лири.

„Ако някой получи по-
ложителен резултат от 
теста, сега по закон той 
трябва да се самоизолира 
за периода, приключващ 10 
дни след поява на симпто-
мите или след датата на 
теста, ако няма симптоми. 
Другите членове на дома-
кинството им трябва да се 
самоизолират за периода, 
приключващ 14 дни след по-
явата на симптома или след 
датата на положителния 
тест на първия човек. Ако 
някой е инструктиран да 
се самоизолира чрез NHS 
Testand Trace, тъй като е 
имал близък контакт с ня-
кой извън домакинството 
му, който е с положителен 
тест, той е задължен по 
закон да се самоизолира 
за периода, упоменат от 
NHS  Testand Trace“, каза още 
Дженрик.

Британските власти смя-
тат, че с новите мерки ще 
се спре бързият темп на 
нарастване на броя на зара-
зените с Covid-19.

Хората с ниски доходи ще получават помощ до 500 паунда

Драстични глоби при отказ 
от самоизолация, санкцията 

стига до 10 000 паунда

АЛБИОН

БЪЛГАРСКО
УЧИЛИЩЕ

„МОЯТА АЗБУКА“

УРОЦИ С УСМИВКА
ЗА ДЕЦА ОТ ДО ГОДИНИ

ОТ ДГ ДО КЛАС

ПРИСЪСТВЕНОИ ДИСТАНЦИОННООБУЧЕНИЕ

ТЕЛ

РЯДА ЧЕТВЪРТЪК ПЕТЪК СЪБОТА
ЗАПАДЕН ЮГОЗАПАДЕН ИЮГОИЗТОЧЕН ЛОНДОН

Новите правила целят да се ограничи разпространението на Cоvid-19.

Полицията стриктно ще следи за нарушители.
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юрисконсулт, 
Osbornes Solicitors

Първо, вашата застрахо-
вателна компания, наред със 
застрахователните компа-
нии на другите участници в 
злополуката, искат да знаят 
чия е вината, за да определят 
коя от тях трябва да покрие 
щетите.

Второ, полицията също 
може да се интересува кой е 
виновникът, ако той е нару-
шил Закона за движение по 
пътищата (Highway Code) и 
трябва да му бъде наложена 
глоба или друго наказание.

И трето, ако искате да 
предявите персонален иск 
за инцидента срещу другия 
участник в пътния инци-
дент, за да спечелите делото 
и да ви бъде присъдено 
обезщетение, вашият ад-
вокат трябва да докаже, че 
другият участник е поне 
частично виновен за инци-
дента заради безотговорно 
или рисково шофиране, 
небрежност или грешна 
преценка.

Възможно е другият шо-
фьор да е проявил агресия 
на пътя, да е карал с преви-
шена скорост или просто да 
не е погледнал в огледалата, 
преди да направи маневра 
– каквито и да са обсто-
ятелствата, ако подобна 
небрежност е допринесла 
за инцидента и вашите на-
ранявания, вие имате право 
да предявите персонален 
иск срещу виновника и да 
поискате обезщетение.

Определяне на 
вината според 

разположението на 
щетите по вашето 

превозно средство
При определяне на вината 

при пътни инциденти пър-
вото нещо, което се гледа 
във Великобритания от 
адвокатите, съдилищата и 
полицията, е на кои места по 
вашето превозно средство 
и превозното средство на 
другия шофьор има щети. 
Разположението на щетите 

по превозните средства при 
инцидент или катастрофа 
може да подскаже какво 
точно се е случило. Освен 
това разположението на 
щетите може да се използ-
ва като доказателство, че 
единият от шофьорите е 
действал неразумно, безот-
говорно или небрежно.

Щети по лявата или дяс-
ната част на вашето пре-
возно средство

Това може да е индикатор, 
че вината е в другия участ-
ник в пътния инцидент, 
особено ако щетите по не-
говото превозно средство са 
в предната му част. Напри-
мер, подобни щети могат да 
послужат за доказателство, 
че другият шофьор е преми-
нал през кръстовище, без да 
провери дали пътят е чист, и 
се е блъснал в страничната 
част на вашия автомобил.

Щети по задната част на 
вашето превозно средство

В почти 100% от случаите 
това е индикатор, че вината 
за инцидента е на другия 
шофьор, особено ако ще-
тите по неговото превозно 
средство са в предната му 
част. При подобно разпо-
ложение на щетите съдът 
ще определи, че шофьорът 
на превозното средство зад 
вас е виновен за инцидента, 
защото или не е внимавал, 
когато вие сте намалявали 
скоростта или спирали, или 
не е спазвал нормална дис-
танция, или пък нарочно е 
карал твърде близо до вас, за 
да ви даде сигнал да карате 
по-бързо.

Щети на точно определе-
ни места при определени 
ситуации

Ако, например, става 
въпрос за инцидент при 
вземане на ляв завой и ще-
тите по завиващата наляво 
кола са в предната й част, а 
щетите по другата кола са в 
нейната предна дясна част, 

това предполага, че вината 
е на шофьора на завиващата 
наляво кола.

Определяне на вината 
при по-сложни ситуации

В някои случаи опреде-
лянето на вината, според 
разположението на щетите 
по превозните средства на 
участниците в инцидента, е 
лесно. В други случаи обаче 
може да не е ясно какво се е 
случило или пък версиите за 
инцидента могат да си про-
тиворечат. Понякога също 
така и двете страни носят 
частична вина за инцидента 
или пък той включва трети 
и четвърти лица. Друг път 
пък няколко инцидента на 
пътя се случват бързо един 
след друг, което прави труд-
но определянето на това кой 
от участниците е можел да 
действа по друг начин и така 
да предотврати инцидента, 
кой е бил основната при-
чина за инцидента. При по-
добни случаи е много важно 
да се обърнете към адвокат, 
специалист по персонал-
ните искове, който да се 
свърже с експерт по възста-
новките на инциденти. Тези 
експерти създават модели и 
анализират данни, на базата 
на които подготвят доклад 
възстановка на инцидента. 
Той може да послужи като 
доказателство пред съда, с 
който да докажете, че вината 
за инцидента не е била ваша.

Други начини за опре-
деляне на вината при по-
сложни ситуации

Вашият адвокат може да 
помогне при определяне на 
вината, като прегледа:

• записите от CCTV каме-
ри или камерата на вашето 
табло (dash cam), ако имате 
такава;

• докладите от полицията.
Вие като шофьор и пътни 

ците във вашето превозно 
средство също можете да 
помогнете при определяне 
на вината като:

• запишете координатите 
на другия шофьор, включи-
телно и данните на превоз-
ното му средство;

• нарисувате скица на 
инцидента;

• снимате мястото, къ-
дето е станал инцидентът, 
и щетите по превозните 
средства;

• запишете координатите 
на свидетелите на инциден-
та, ако има такива, преди те 
да са изчезнали от место-
произшествието.

Ако сте пострадали при пътен инцидент, инцидент на работното място или 
инцидент поради медицинска небрежност, свържете се с Osbornes Solicitors 
за безплатна и конфиденциална консултация. Ще можете да разговаряте на 
български директно с нашия консултант Снежина Янкова, която ще опреде-

ли дали искът ви е валиден и ще  работи по случая ви през цялото време.
Обадете се на номер: 0751 644 14 48; Еmail: snezhinayankova@osbornes.net 

Повече за нашите услуги за българи:
osborneslaw.com/personal-injury-solicitors/foreign-languages/bg/

Повече за Снежина Янкова:
osborneslaw.com/teams/snezhina-yankova/?team=personal-injury-team

Как се определя вината 
при пътни инциденти
Периодът, след като сте претърпели пътен инцидент, 

е стресиращ, защото много често пътните инциденти 
водят до физически наранявания и шок. Въпреки че 
вашето здраве е първият ви приоритет след подобен 
инцидент, определянето на вината за инцидента е 
ключът към това дали имате право на компенсация за 
физическите и психическите травми, които сте полу-
чили вследствие на инцидента, както и за щетите по 
вашето превозно средство.

Ето някои приме-
ри за това как се 
определя вината 

според разположе-
нието на щетите:
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Доцент Мангъров се про-
чу в България като лекаря, 
който опровергава тезите и 
твърденията на Национал-
ния оперативен щаб. Казва, 
че коронавирус има, но не 
трябва да се изпада в паника 
и крайности. Достатъчно 
е да се спазва добра лична 
хигиена, твърди доцент 
Мангъров. И признава, че 
слага маска само когато се 
налага – в магазин или в об-
ществен транспорт, но не и 
в клиниката, където лекува 
деца. За да не ги изплаши. 

Доцент Мангъров даде спе-
циално интервю за вестник 
БГ БЕН, в което спокойно, но 
мотивирано излага своята 
теза и коментира въведени-
те по-строги мерки в Обе-
диненото кралство срещу 
Covid-19.

Доцент Мангъров, от 
всички информации, които 
излизат през последните 
седмици, се създава впе-
чатлението, че светът се 
готви за втора вълна на 
Covid-19. Защо?

- Не мога да ви кажа какво 
се случва по света, но това, 
което се случва в нашата 
страна (България), е, че от 
април месец досега про-
центът на положителните 
тестове си остава един и същ. 
И се движи някъде между 
два и шест-седем процента. В 
някои дни е стигал до девет. 

Наблюдаваме, че колкото 
повече тестове се правят, 
толкова повече положителни 
проби излизат. Но като цяло 
процентът си остава един и 
същ. Специално в България 
не бих казал, че имаше първа 
вълна на коронавирус, нито 
сега има втора, защото през 
цялото време нещата си 
стоят на едно и също ниво. 
В страната се правят около 
5000-6000 теста на ден и се 
оказва, че положителните 
проби са около 6%. 

В Обединеното кралство 
се правят по около 250 000 
до 300 000 теста на ден и ако 
е същото процентно съотно-
шение, както е тук, би тряб-
вало да имат около 50 пъти 
повече положителни проби.

Преди дни беше отчетен 
нов рекорд във Великобри-
тания с над 6000  новоза-
разени за ден.

- Ако там се правят по 300 
хиляди теста на ден и ако, 
както при нас 6% са положи-
телни, то 6% от 300 хиляди са 
18 000 приблизително. Тоест 
има нещо гнило в цялата 
работа. 

Какво може да бъде гнило, 
защо светът отново се 
притесни за разпростра-
нението на коронавируса? 
Много страни, включи-
телно Великобритания, 
затягат мерките срещу 

Covid-19. Оправдано ли е, 
според Вас, като се има 
предвид това, което вече 
знаем за коронавирусната 
инфекция?

- Мисля, че от медицинска 
гледна точка това не е оп-
равдано. Защото специално 
в България от началото на 
така наречената пандемия 
досега процентът на истин-
ски болните, на тези, които 
са в реанимациите, се движи 
някъде между 30 и 60 души. 
Тоест това са хората, които 
са истински болни. Хоспи-
тализираните в България в 
момента са около 700 души. 
Около три четвърти от тях 
са в болница, защото са по-
ложителни и ги е страх. Но 
огромната част от тях спо-
койно могат да си стоят и 
вкъщи.

Паниката заради 
Covid-19 e отвличане 

на вниманието
В световен план Вие как 

си обяснявате тази паника 
около Covid-19?

- Специално за Обедине-
ното кралство мисля, че кол-
кото по-зле вървят нещата с 
Брекзит, толкова повече ще 
се увеличава напрежението 
във връзка с коронавирус-
ната инфекция. И мисля, че 
това си е чисто отвличане на 
вниманието от истинските 
проблеми.

Тоест смятате, че това 
донякъде е манипулация, 
така ли?

- Като съдим и по другите 
страни…Например в Испа-
ния вече никой не говори за 
независимост, за Каталуня. 
А всички говорят как хората 
трябва да се пазят от корона-
вируса. Във Франция жълти-
те жилетки също затихнаха, 
всички носят маски и се 
пазят. Виждате, че в Швеция, 
единствената страна, която 
не наложи такива стриктни 
ограничения, каквито имаше 
във Великобритания, Ис-

пания, Франция и Гърция, 
там броят на смъртните 
случаи при новооткритите 
намалява. Което показва, 
че този начин за борба с 
пандемията чрез затваряне 
на цели страни и области, 
макар на пръв поглед да 
изглежда ефективна мярка, 
това съвсем не е така.

А означава ли това, че 
Covid-19 не е толкова ме-
дицински проблем, колкото 
икономически и полити-
чески?

- В крайна сметка, ако се 
тегли чертата и се направят 
изчисления, ще се окаже, че 
смъртността при Covid-19 е 
по-ниска от един процент.
Което е по-малко от смърт-
ността при един сезонен 
грип. Тоест това, което се 
случва сега, ние го играем 
през януари и февруари вся-
ка година. На практика нищо 
особено не се случва. Но из-
веднъж всички правителства 
получиха прозрение наче-
ло със Световната здравна 
организация. И изпаднаха 
в потрес, и започнаха да 
се държат от медицинска 
гледна точка съвсем неадек-
ватно. 

Със сигурност има нов 
вирус, но той не е това, 
което се опитват да го 

представят
По данни на СЗО около 1 

милион души са починали 
от Covid-19…

- Само да ви кажа – в на-
шата страна от март месец 
досега, това са шест месеца, 
са починали около 60 хиляди 
души по всевъзможни при-
чини. През миналата година 
са починали 109 хиляди 
души. Тази година смърт-
ността е същата, даже и по-
ниска от миналата година 
до момента. В същото време 
от или със коронавирус са 
починали в страната малко 
над 700 души. Всеки ден се 
съобщава, че 5, 10, 8 или 12 
души са починали от или със 
коронавирус. Не се отчита 
обаче, че всеки ден в стра-
ната умират по 300 души от 
редица други заболявания. 
Нямаме нищо необичайно 
и като цяло смъртността 
тази година не е по-висока. 
Противно на това, което 
може да се очаква от всички 
тези масови изявления и 
твърдения.

А в световен мащаб? СЗО 
казва, че до появата на вак-
сина ще починат  2 милиона 

души по света.

- Не знам как се отчитат 
тези случаи по света.

Това е по данни на универ-
ситета „Джонс Хопкинс“.

- „Джонс Хопкинс“ е едно 
от много активно участва-
щите учреждения в нагнетя-
ването на паника и на страх. 

Великобритания е една 
о т  с тр а нит е ,  к оит о 
са най-потърпевши от 
Covid-19 и все още е. Имате 
ли обяснение защо?

- Доколкото съм чел от ан-
глийските вестници, там по 
едно време начинът, по кой-
то се съобщават починалите 
от коронавирусна инфекция, 
е включвал всички, които са 
положителни, независимо 
какви други заболявания 
имат и каква евентуално би 
била истинската причина за 
тяхната смърт. Ако Светов-
ната здравна организация 
отчита починалите от коро-
навирус по този начин, а аз 
нямам причина да се съм-
нявам, че тя го прави точно 
както го прави английското 
правителство, могат да от-
четат 1, 2 и колкото си искат 
милиони смъртни случаи. 
Хората още не са станали 
безсмъртни. Със сигурност 
има нов вирус, но той не е 
това, което се опитват да го 
представят. 

Така или иначе сега се 
отчита повишение на слу-
чаите, включително и във 
Великобритания. Може ли 
това да се дължи на про-
мяната в климатичните 
условия?

- Не, няма повишение на 
случаите. Това, което се оп-
итвам да ви кажа, е, че про-
центът на положителните 
тестове е един и същ. 

Говорим в  све тове н 
план…

- В световен план тези 
данни, които се представят, 
въобще не могат да бъдат 
използвани като база за 
сравнение. Защото, колкото 
повече тестове се правят, 
толкова повече положител-
ни случаи ще се откриват. И 
това ще продължи дотогава, 
докато този вирус не мине 
поне през 70% от населени-
ето на света, което, както е 
известно, е около 7 милиарда 
души. 

Ако в нашата страна се 
правеха по 200 хиляди теста 

на ден, както това се прави 
във Великобритания, ние 
щяхме да откриваме по 
десет и повече хиляди по-
ложителни. В България от 
положителните проби не се 
казва колко са новооткрити-
те с коронавирус и колко са 
тестовете, правени на хора, 
които са под карантина 
или са хоспитализирани и 
им се правят контролните 
тестове. Всички те обаче 
се събират в един общ кюп 
и се дават данни, които са 
неадекватни. Правилният 
начин за представяне на 
ежедневните данни е да 
се оповестява колко броя 
тестове са направени за 
съответния ден, колко от 
тях са на хора, които са из-
следвани за първи път и от 
тях колко са положителните. 
Също трябва да се оповес-
тява колко от тях са тежко 
болните и настанени в ин-
тензивните сектори, броят 
на приетите в болница с 
по-леки симптоми и колко 
са карантинираните вкъщи, 
защото са положителни. 
Това, за съжаление, не се 
отчита и всички тези данни, 
които се съобщават и в све-
товен план, са неадекватни 
и нерелевантни. Въз основа 
на тях не могат да се правят 
никакви изводи. 

Ваксината ли е това 
универсално средство, ко-
ето може да ни спаси от 
Covid-19 или прекалено 
много надежди се влагат в 
тази посока?

- Аз мисля, че ако такава 
ваксина се създаде и хо-
рата искат да си я правят, 
безспорно ще се намалят 
случаите. Но тя трябва да 
се поставя доброволно, а не 
задължително.

Защото в крайна сметка, 
виждате, че смъртността 
при тази инфекция е съпос-
тавима, дори по-малка, от 
смъртността при сезонния 
грип, с който ние всяка го-
дина се срещаме. 

Трудно могат да се 
различат симптомите 

на грип и Covid-19
През есенно-зимните ме-

сеци циркулират и други 
вируси, можем ли да разли-
чим симптомите на коро-
навируса от тези на грипа? 

- На практика това е не-
възможно. Когато двете 
инфекции съвпаднат при 
безсимптомни случаи на 
коронавирус, това са хора, 
които са положителни, но 

Коронавирусът не е основният 
проблем на човечеството

Доц. д-р Атанас 
Мангъров е завеж-
дащ на де тското 
отделение към Ин-
фекциозна болница 
„Професор Иван 
Киров“ в София. 
Преподавател е към 
Катедрата по инфек-
циозни болести, па-
разитология и тро-
пическа медицина 

на Медицински университет-София.
Той е завършил Английската езикова гимназия в Плов-

див, а след това и Висшия медицински институт в града. 
Има специалности по инфекциозни болести, детски бо-
лести, а от 1983 година работи в Инфекциозна болница в 
София. Преминал е през редица курсове и квалификации 
в световни университети. Член е на Българско дружество 
по инфекциозни болести; CEVAG (Central  European 
Vaccination Awareness Group); CEEPAG (Central  and East 
European Pertussis Awareness Group) и други.

Колкото по-зле вървят нещата с Брекзит, толкова повече 
ще се увеличава напрежението с Covid-19 във Великобритания
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нямат симптоми, но едно-
временно с това са заразени 
със  сезонен грип, просто 
няма как да се разграничат 
двете и трябва да се изслед-
ват за едната и за другата 
инфекция. И в двата случая 
чувствителността на проби-
те за установяване на коро-
навирус и на сезонен грип 
не е твърде висока. Известно 
ви е, че чувствителността на 
PCR тестовете е някъде око-
ло 70-80%. Същото се отнася 
и за чувствителността на 
тестовете за грип.

Хората трябва 
да продължат да 

живеят нормално и 
да не се поддават на 

манипулация
Тогава какво ще посъ-

ветвате хората за този 
период?

- Хората трябва да се 
върнат към обичайната ме-
дицина, такава каквато се 
практикува откакто свят 
светува. И хората, на които 
им няма нищо, които са 
клинично здрави, трябва да 
ходят на работа, на училище. 
Просто да живеят нормално. 
Тези, които са болни, ако не 
са много зле, трябва да си 
останат няколко дни вкъ-
щи, както става при всяка 
подобна вирусна инфекция. 
А тези, които са много бо-
лни, би трябвало да бъдат 
хоспитализирани. Виждате, 
че в момента броят на хоспи-
тализираните не е кой знае 
колко голям. 

С какво е по-опасен коро-
навирусът от обикновени-
те грипни вируси?

- Най-опасното нещо по 
света в момента е гладът. От 
него умират  най-много хора. 
Също така много по-опасни 
са раковите  заболявания, 
сърдечносъдовите заболя-
вания и всички останали 
заболявания, от които хора-
та умират. Просто колкото и 
да им се иска на някои хора 
да ни убедят в това, коро-
навирусът не е основният 
проблем на човечеството. 
И в момента много повече 
хора са загинали от това, че 
не се лекуват адекватно и на-
време от заболявания, които 
съществуват и могат да се ле-
куват, защото те се страхуват 
и не ходят на лекар. 

Във Великобритания се 
наблюдава повишение и на 
случаите на новооткрити 
заразени  с Covid-19 във 
възрастовата група от 20 

до 29 години. 

- Известно е вече, че ко-
ронавирусът не е опасен 
за деца и за млади хора. 
Covid-19 причинява сериоз-
ни щети при хората, които са 
в напреднала възраст и имат 
сериозни придружаващи за-
болявания. В страните, които 
имаха най-висока смъртност, 
се оказа, че над 80 на сто от 
смъртните случаи са на хора 
над 70-годишна възраст. 
Смъртните случаи сред по-
младите са най-вече при 
такива, които са имали сери-
озни придружаващи заболя-
вания, били са с наднормено 
тегло или са злоупотребява-
ли с наркотици, хормонални 
препарати, анаболи и др.

Във Великобритания де-
цата са на училище от 1 
септември. Грешка ли беше 
това, че училищата по це-
лия свят отвориха врати 
и учебната година започна 
присъствено?

- Не, не беше грешка. Това 
беше правилният начин. 
Грешка беше, че през проле-
тта училищата се затвориха. 
Виждате, че в тези страни, 
където бяха най-стриктно 
затворени и се спазваха най-
строги мерки за карантина, 
там в момента се наблюдава 
и най-голямо нарастване на 
новите случаи. Докато при 
тези, които не се затвориха 
и се опитаха да живеят нор-
мално, там има най-ниска 
заболеваемост в момента.

Безсмислена мярка 
е забраната на 

заведенията във 
Великобритания да 

работят след 22 часа 
В Англия една от мерки-

те, които бяха предприе-
ти, е да затворят заведе-
ния, барове и ресторанти в 
22 часа. А също така и да се 
ограничи социалният кон-
такт, като не се позволява 
събирането на повече от 6 
души на едно място, неза-
висимо дали става въпрос 
за открити или закрити 
пространства. Това би ли 
могло да ограничи разпрос-
транението на Covid-19? 
Или по-скоро се оказва една 
безсмислена мярка, която 
може само да забави тази 
тенденция?

- Това е една напълно без-
смислена мярка, която е 
точно толкова безсмислена, 
колкото беше в началото за-
тварянето на паркове и пла-
нини у нас. Какво очаквате 

да се случи в един бар или в 
един ресторант след  22 часа?

Може би под влиянието 
на алкохола хората ста-
ват по-социално актив-
ни…

- След 22 часа започват да 
се бият, да се целуват или да 
се прегръщат, така ли? Това е 
едно абсолютно безсмислено 
нещо, което служи само за 
да демонстрира налагане 
на власт, налагане на воля. 
Нищо по-различно няма да 
се случи след 22 часа от това, 
което може да се случи преди 
22 часа. Тоест, ако тези мерки 
бяха ефективни, те тряб-
ваше да се наложат масово 
и въобще да не се отварят 
ресторанти и всякакви дру-
ги заведения. Просто това е 
една пълна безсмислица.

А забраната за събиране 
на повече от шест души 
на едно място? Това какво 
може да предотврати, спо-
ред Вас?

- Нищо не може да пре-
дотврати. Това е форма на 
демонстриране на загриже-
ност, че се прави нещо. Със 
същия успех можеха да сло-
жат, както има в други стра-
ни, не повече от 10 души, не 
повече от 50 души. Някои 
имаха не повече от 500 души. 
Просто това са изсмукани от 
пръстите числа, които имат 
за цел само да демонстрират, 
че този, който ги налага, 
прави нещо. Той всъщност 
нищо не прави, но отстрани 
изглежда, че прави. 

Тоест това ограничаване 
на социалните контак-
ти на практика не може 
да е ефективна борба с 
Covid-19?

- Не може да е ефективна 
борба с Covid-19. Това е една 
въздушно-капкова инфек-
ция. За този тип инфекции 
открай време е известно, че 
по този начин те не могат да 
бъдат спрени. Това са азбуч-
ни истини от медицината, 
в частност от епидемиоло-

гията. Ако ставаше по този 
начин, ние щяхме така да се 
борим всяка година с морби-
ли, варицела, грип. Не става 
по този начин.

Стигаме и до маските. 
Също един противоречив 
елемент от борбата с 
Covid-19, поне според тези, 
които чуваме от медиците. 
Те обаче от какво могат 
да ни предпазят? Във Ве-
ликобритания увеличиха 
включително и глобите за 
нарушителите.

- Ще кажа само, че до края 
на март позицията на СЗО, 
на Центъра за контрол на 
заболяванията в САЩ, на 
института „Роберт Кох“ в 
Германия, също и на англий-
ските институции беше, че 
маските трябва да се носят 
само от хора, които са бо-
лни или от такива, които се 
грижат за тях. Изведнъж, в 
края на март, СЗО получи 
„прозрение” и мина на ди-
аметрално противоположна 
позиция. Още повече – какво 
значи маска? За да се каже 
маска, тя трябва да има оп-
ределени характеристики. 
Това, че човек слага пред 
носа и устата си едно пар-
че плат, не означава нищо. 
Защото маската може да 
бъде и от тези чорапи на 
едри дупки, които са много 
секси, но ако човек сложи 
парче такъв плат пред носа 
си, това също ще бъде маска, 
но няма да има ефект. Това 
е абсолютно безсмислено, 
защото тези отвори във все-
ки плат, който слагаме пред 
лицето си, са твърде големи, 
за да спрат най-малките 
аерозолни частици, които 
спокойно минават и се реят 
във въздуха. Ако ставаше с 
маски, ние щяхме да се бо-
рим с тях срещу заболявания 
като морбили, варицела и 
други въздушно-капкови 
инфекции, за които е доказа-
но, че маските са безполезни. 
Все пак това са маски, а не 
противогази. И ако да кажем 
– вие сте с маска и аз съм с 
маска, между нас ще стоят 
два слоя плат. Ако вие не 

искате да носите маска, а аз 
много се страхувам, аз мога 
да си сложа две маски и аз 
ще бъда изолиран от света с 
два пласта някакъв плат. Ако 
това ме успокоява, мога да ги 
нося, но реално от това няма 
никаква полза.

А Вие носите ли маска?

- Нося маска, когато ме 
задължават. Когато вляза в 
магазин и продавачката ми 
каже „Сложете си маска!“, 
за да не се разправям с нея, 
си я слагам. Когато се кача в 
трамвая, автобуса, метрото, 
също слагам маска, защото 
има опасност да ме глобят. 
Но в болницата, а аз съм в 
Инфекциозна болница от 
1983 година, никога не съм 
носил маска. И сега не нося 
маска. При положение че 
винаги съм се занимавал с ле-
чение на хора с инфекциозни 
заболявания.

Който го е страх от 
мечки, не влиза в 

гората
А не Ви ли е страх, че мо-

жете да се заразите?

- Който го е страх от меч-
ки, не ходи в гората. И ако 
ме беше страх от тези неща, 
нямаше да отида да работя в 
Инфекциозна болница. Тоест 
има си начини за предпазване 
или най-малкото – за намаля-
ване на риска, но маските не 
са в този списък.

Тъй като Вие лекувате 
деца, няма как да не Ви по-
питам  какви рискове крият 
маските за здравето им?

- Като казахте, че лекувам 
деца, как си представяте да 
отидете да преглеждате едно 
дете, ако вие сте с маска? 
Просто детето ще изпадне в 
ужас. Защото няма да вижда 
човешко лице, а ще вижда 
една маска. Налагането на 
носенето на маски от децата 
е пълна безсмислица и е едно 
извращение. Няма абсолют-
но никакъв смисъл. И това е 
нещо, което може да създаде 
много сериозни други про-
блеми. Просто защото, когато 
една маска се носи, тя трябва 
да се сменя максимум на два 
часа, трябва да не се докосва, 
тоест да се носи по определен 
начин. 

Да кажем тук какво е 
най-важното, което хора-
та трябва да знаят при 
носенето на маски.

- Маската, първо, трябва 
да бъде истинска, такава, 
която да е сертифицирана 

по някакъв начин. Другото 
нещо – маските трябва да се 
сменят максимум на всеки 
два часа, защото иначе се 
овлажняват от издишвания 
въздух. И тези микроби, 
които нормално ги има в 
устата и носоглътката, се 
набиват в тъканта на маската. 
И когато тя се носи дълго, от 
време на време поизсъхва, 
и тези натрупани частици, 
които съдържат микроби, се 
разпрашават и ние ги вдиш-
ваме. Да носиш маска повече 
от два часа е еквивалентно на 
това да не си сменяш долното 
бельо една-две седмици. 

Да завършим нашия раз-
говор с Вашата прогноза за 
Covid-19 за зимните месеци. 
Наистина ли нещата из-
глеждат толкова страшно 
от медицинска гледна точ-
ка, както се опитват да 
ни убедят от  Световната 
здравна организация, а и 
други здравни институции 
по света?

- Аз не мисля, че е така, за-
щото виждате в нашата стра-
на, ние тук разиграхме бъл-
гарски вариант на шведския 
модел. Цяло лято, повече от 
70 дни, хората са на площа-
дите. Викат, крещят, целуват 
се, бият се…и в същото време 
няма никакво повишаване на 
броя на заразените.

А това означава ли, че 
коронавирусът не се раз-
пространява толкова лесно 
и бързо, колкото се пред-
ставя?

- Да, точно това означава. 
Имаше едно скорошно про-
учване на Стандфордския 
университет в Калифорния, 
според което шансът да се 
заразиш с коронавирус при 
неспазване на никакви пред-
пазни мерки е едно на 3400. 
Което е много малко. Шансът 
да загинеш от автомобилна 
катастрофа е далеч по-висок. 

Тоест да не се притеснява-
ме и да запазим спокойствие 
дори и през зимните месеци. 

- Аз мисля, че това, което 
трябва да се направи, е хората 
да запазят спокойствие, да не 
се поддават на тези пропа-
гандни манипулации, да се 
опитат да живеят нормално. 
И най-важното - да спазват 
елементарна лична хигиена. 
Носенето на маски, ако ги 
задължават, да го правят. Но 
по възможност да ги носят 
по-малко или изобщо да не ги 
носят. Носенето на маски на 
открито, а пък и на закрито, 
няма никакъв смисъл. 



10 БГ БЕН 2 октомври 2020 г.
Брой 17 (435), Година XVII

БГ БЕН 

Нови десет хиляди до-
броволци от Обединеното 
кралство ще бъдат покане-
ни да се включат във фаза 3 
на изпитването на ваксина 
срещу COVID-19. До този 
момент повече от 250 000 
души са заявили участие в 
тестовете чрез Регистъра 
на NHS.

Проучването във фаза 3 
ще тества безопасността 
и ефективността на обе-
щаващата нова ваксина 
сред широк спектър от 
хора, включително тези от 
различни възрастови гру-
пи и произход. Целта е да 
се установят ефектите на 
ваксината върху много по-
голяма популация от хора 
в сравнение с фазите 1 и 2.

Регистърът стартира през 
юли, за да помогне за съз-
даването на база данни на 
хората, които се съгласяват 
да бъдат свързани с NHS за 
участие в клинични проуч-
вания, за да се ускори раз-

работването на безопасна и 
ефективна ваксина.

Британските изследова-
тели призовават за набира-
не на допълнителни добро-
волци, които да се запишат 
за участие в проучванията, 
тъй като още няколко от тях 
ще стартират преди края на 
тази година. 

Финансовият министър 
Алок  Шарма подчерта, че 
се гордее с 250 000 добро-
волци, които се подписаха, 
за да изиграят своята роля 
в глобалната борба срещу 
коронавируса.

„Нашите учени и изсле-
дователи работят дено-
нощно, за да намерят вак-
сина, която отговаря на 
строгите стандарти за 
безопасност в Обединеното 
кралство, но имаме нужда 
от още повече хора от 
всички среди и възрасти, 
които да се запишат за 
проучвания, за да ускорят 
това животоспасяващо 
изследване. Колкото по-
вече хора се регистрират, 

толкова по-бързо можем да 
намерим безопасна и ефек-
тивна ваксина, да победим 
този вирус и да защитим 
милиони животи“, каза 
Шарма. 

Правителството на Обе-
диненото кралство е оси-
гурило 60 милиона дози от 
ваксината Novavax. Това ще 
гарантира, че след като бъде 
одобрена от регулаторни-
те органи, тя ще може да 
бъде доставена възможно 
най-бързо за нуждите на 
британците.

Професор Пол Хийт, гла-
вен изследовател от фаза 
3 на Novavax и професор 
по детски инфекциозни 
болести, заяви, че това е 
едва второто изпитване 
за ваксината във Фаза 3, 
което започва в Обедине-
ното кралство, и първото 
проучване във Фаза 3 с вак-
сината Novavax навсякъде 

по света, което показва 
важността, която се отдава 
на бързото намиране на 
решение за тази спешна 
обществена здравна нужда. 

„Ваксината премина ус-
пешно през ранните си из-
питвания за безопасност и 
сме изключително насърче-
ни от нейните резултати 
до момента“, каза професор 
Хийт.

Той посочи, че регистъ-
рът на NHS е от ключово 
значение за бързото ни 
идентифициране на учас-
тниците, които отговарят 
на критериите за включване 
на това проучване - особено 
тези от групите, които най-
вероятно ще се възползват 
от ваксина, като например 
възрастните хора.

Председателят на прави-
телствената работна група 
за ваксини Кейт Бингам 
каза, че намирането на 

безопасна и ефективна вак-
сина, която да работи за 
по-голямата част от насе-
лението на Обединеното 
кралство, е най-добрият 
начин за справяне с тази 
опустошителна болест. 

„Докато социалното дис-
танциране, тестването 
и други мерки могат да 
помогнат за намаляване 
на въздействието на ко-
ронавируса, единственото 
дългосрочно решение за 
неговото преодоляване ще 
бъде намирането на вак-
сина. Един от начините, 
по които хората могат да 
помогнат с това, е като се 
регистрират в Регистъра 
на ваксините на NHS“, каза 
още Бингам. 

При успешно премина-
ване на клиничните изпит-
вания ваксината ще може 
да започне да се доставя 
в Обединеното кралство 

през 2021 г. Очаква се тези 
ваксини първо да бъдат да-
дени на приоритетни групи 
като здравни и социални 
работници от първа линия 
за борба с Covid-19, както 
и на хора от етнически 
малцинства, възрастни с 
основни други сериозни 
заболявания. 

Обществеността в Обе-
диненото кралство може 
да подкрепи националните 
усилия за ускоряване на из-
следванията на ваксините 
и да получи повече инфор-
мация как доброволно да 
се включи в проучванията, 
като посети www.nhs.uk/
researchcontact. Желаещите 
могат да се запишат онлайн, 
като дадат разрешение на 
изследователите да се свър-
жат с тях. Важно е да се 
уточни, че след регистра-
ция хората също могат да 
се оттеглят по всяко време 
и да поискат данните им да 
бъдат премахнати от ре-
гистъра за изследвания на 
ваксини срещу COVID -19.

АЛБИОН

250 000 души вече са заявили участието си 
в изпитанията чрез регистъра на NHS

Още 10 000 доброволци от Обединеното кралство ще 
се включат в нови тестове за ваксина срещу COVID-19
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Британското правител-
ство излезе с подробни 
указания за покритията за 
лица, които имат своята 
роля за намаляване на пре-
даването на коронавируса, а 
също и за местата, където те 
са задължителни. Информа-
цията е изготвена на базата 
на научни доказателства и 
подлежи на промяна. 

Какво е покривало за 
лице?

В контекста на пандемия-
та от коронавирус маската 
е нещо, което безопасно 
покрива носа и устата. Мо-
жете да си купите покрития 
за лице за многократна или 
за еднократна употреба. 
Разрешава се да използвате 
шал, религиозно облекло 
или ръчно изработена маска 
от плат, но те трябва да са 
сигурно прилепнали от-
страни на лицето. Целта е 
те да предпазят други хора, 
а не потребителя, срещу 
разпространението на ин-
фекцията, защото покри-
ват носа и устата, които са 
основните източници на 
предаване на вируса.

Кога да носите маска? 
Има места, където по за-

кон трябва да носите лицево 
покритие. В различни части 
на Обединеното кралство 
съществуват различни пра-
вила, за които можете да на-
учите повече на съответни-
те регионални уебсайтове.

В Англия трябва да 
носите покритие за 

лице в следните места 
на закрито: 

 Обществен транспорт 
(самолети, влакове, трамваи 
и автобуси).

 Таксита и частни пре-
возни средства.
  Транспортни възли 

(летища, железопътни и 
трамвайни гари и терми-
нали, морски пристанища 
и терминали, автогари и 
терминали).
 Магазини и супермар-

кети (места, които предлагат 
стоки или услуги за продаж-
ба, или наемане на дребно).
  Търговски центрове 

(молове и закрити пазари), 
тръжни къщи.
  Помещения, осигуря-

ващи гостоприемство (ба-
рове, кръчми, ресторанти, 
кафенета), с изключение на 
случаите, когато ядете или 
пиете.
  Обществени площи в 

хотели и хостели.
  Пощенски станции, 

банки, строителни друже-
ства, адвокатски и счето-
водни кантори, кредитни 
съюзи, доставчици на крат-
косрочни заеми, спестовни 
клубове и фирми за парич-
ни услуги.
  Помещения за лич-

ни грижи и козметични 
процедури (фризьорски 
салони, бръснари, салони 
за маникюр и педикюр, за 
татуировки и пиърсинг, 
масажни центрове).
 Помещения, предоста-

вящи ветеринарни услуги.
  Места за атракции и 

развлекателни заведения 
(музеи, галерии, кина, теа-
три, концертни зали, обек-
ти на културата и наслед-
ството, аквариуми, закрити 
зоологически градини и 
ферми за посетители, бинго 
зали, увеселителни аркади, 
центрове за приключенски 
дейности, закрити спорт-
ни стадиони, тематични 
паркове, казина, пързалки, 
боулинг, закрити площадки 
за игра, включително зони 

за мека игра.
 Библиотеки и общест-

вени читални, читалища, 
младежки центрове и соци-
ални клубове, конферентни 
центрове.
 Места за поклонение и 

фирми, предлагащи погре-
бални услуги (погребални 
домове, крематориуми и 
параклиси).

На всички тези места 
трябва да сложите маска, 
преди да влезете, и да ос-
танете с нея, докато не си 
тръгнете, освен ако няма 
разумно извинение за пре-
махването й. Необходимо 
е да се носи покривало за 
лице на закрити места, ко-
ито не са изброени тук, но 
където социалното дистан-
циране е трудно и ще вле-
зете в контакт с хора, които 
обикновено не срещате.

Полицията следи 
под лупа спазването 
на разпоредбите за 

лицеви покрития
Полицията може да пред-

приеме мерки, ако общест-
веността не спазва този 
закон без валидно осво-
бождаване, а транспорт-
ните оператори могат да 
откажат достъп до услугите 
си за обществен транспорт, 
ако пътник не е с лицево 
покритие. Нарушителите 
на разпоредбите могат да 
бъдат глобени със сума от 
£ 200 (тя се намалява до £ 
100, ако санкцията бъде 
платена в рамките на 14 
дни) за първо нарушение. За 
всяко следващо нарушение 
санкцията се удвоява и не 
се правят повече отстъпки 
от стойността й. Така при 
второ нарушение глобата 
скача на £ 400, а при трето 

- на £ 800, до максимална 
стойност от £ 6,400.

В кои случаи може 
да не носим лицево 

покритие? 
Има някои изключения, 

които се правят в местата, 
където в Англия се изискват 
задължително лицеви по-
крития. Те важат за следните 
хора и ситуации: 
  Деца под 11-годиш-

на възраст (Public Health 
England не препоръчва 
покрития за лице за деца 
под 3-годишна възраст от 
съображения за здраве и 
безопасност).
 Хора, които не могат да 

използват лицеви покри-
тия поради физическо или 
психическо заболяване или 
увреждане. 
 Ако говорите или оказ-

вате помощ на някой, който 
разчита на четене по устни-
те, чист звук или мимики за 
общуване. 
 За да избегнете вреда 

или нараняване, или риск 
от нараняване, включително 
ако това би повлияло нега-
тивно на способността ви да 
упражнявате или участвате 
в напрегната дейност.
 Полицаи и други ава-

рийни работници, като се 
има предвид, че това може 
да попречи на способността 
им да служат на обществе-
ността.

Ситуации, когато се 
позволява да се свали 

покритието за лице: 
 Ако бъдете помолени 

да го направите в банка, 
обществена институция или 
поща за идентификация.
 Ако това бъде поискано 

от персонала на магазина 
или от съответните служи-
тели за идентификация, за 
оценка на здравните пре-
поръки (например от фар-

мацевт) или за целите на 
установяване на възрастта, 
включително при закупува-
не на продукти, за които има  
ограничения за годините, 
като например алкохол.
 Ако е необходимо, за да 

се получи лечение или услу-
ги, като например прием на 
лекарства.
 Ако произнасяте про-

повед или молитва на място 
или поклонение.
 Ако вие сте лицата, ко-

ито се женят на съответното 
място.
 Ако сте на възраст от 

11 до 18 години, посещавате 
религиозно училище и има-
те уроци в място за покло-
нение, като част от вашата 
основна учебна програма.
 Ако предприемате уп-

ражнение или дейност и 
това би повлияло негативно 
на способността ви да го 
направите.
  Ако сте елитен спор-

тист, професионален тан-
цьор или съдия, когато ра-
ботите.
 Когато сте седнали да 

ядете или пиете в кръчма, 
бар, ресторант или кафене. 
След като приключите с яде-

нето или пиенето, трябва да 
поставите лицево покритие.

Как да носите лицево 
покритие или маска? 

 Покрийте носа и устата 
си. Маската или покри-
валото за лице трябва да 
е прилепнало удобно, но 
сигурно за лицето. В идеал-
ния случай включват поне 
два слоя плат (Световната 
здравна организация пре-
поръчва три в зависимост 
от използвания плат).
  Преди да поставите 

маската, измийте добре ръ-
цете си със сапун и вода за 
20 секунди или използвайте 
дезинфектант за ръце.
  Избягвайте носенето 

на маската или лицево-
то покритие на врата или 
челото, защото така те се 
замърсяват.
  Сменете маската, ако 

се навлажни или ако сте я 
докоснали с мръсни ръце.

От изключителна важ-
ност е да се спазват и ос-
таналите мерки за контрол 
на разпространението на 
Cоvid-19, включително со-
циално дистанциране, ви-
сока лична и обществена 
хигиена. Защото борбата 
с коронавируса зависи от 
тези лесни за изпълнение 
действия.

Сериозни санкции за нарушителите на противоепидемичните мерки

АЛБИОН

Кога трябва да носим маски, за да сме в безопасност?

END OF TENANCY CLEANING
AFTER BUILDERS CLEANING
OVEN & BBQ CLEANING

CARPET CLEANING

ХОТЕЛСКИ АПАРТАМЕНТИ
ТЪРГОВСКИ ОБЕКТИ
ОФИСИ
ЧАСТНИ ДОМОВЕ

ЗА РЕГУЛЯРНО ПОЧИСТВАНЕ НА:

ОСИГУРЕНО ОБУЧЕНИЕ

СЕДМИЧНО ЗАПЛАЩАНЕ

БОНУСНА СИСТЕМА

ГЪВКАВО РАБОТНО ВРЕМЕ

24/7 ОНЛАЙН ВРЪЗКА С НАШ ЕКИП

КАРИЕРНО РАЗВИТИЕ

НАБИРА ПЕРСОНАЛ
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Защо не се включвате в 
антиправителствените 
протести? 

- То не е въпрос на възраст. 
Написах защо не участвам 
в антиправителствените 
протести още в началото им. 
Тогава видях едни политиче-
ски лица, към които не исках 

да се присъединявам. Затова 
написах моята позиция, ко-
ято озаглавих „Защо не съм 
на жълтите павета?“. Но по-
степенно тези  политически 
лица видяха, че не им е там 
мястото. И останаха в сянка. 
Въпреки това аз не излязох 
на жълтите павета, което 
ми спечели доста врагове в 
социалните мрежи, които 
започнаха да ме ругаят, че 

съм платен клакьор на Бойко 
Борисов. Което не е вярно, 
но сега какво да обяснявам?

Не може да се разбере 
лицето на протеста, 
част от исканията са 

абсурдни 
Кои лица от протестите 

Ви притесниха? Питам 
Ви, защото виждаме раз-
нородни политици на про-
тестите, част от тях от 
близкото минало, които се 
опитват да възстановят 
сили…

- Малко се дръпнаха в 
сянка. Иначе те в началото се 
появиха, особено като видя-
ха вдигнатия юмрук на пре-
зидента. И аз като видях този 
юмрук, много ми се видя нов 
отечествен фронт и някак-
ви партизански действия – 
шумкарите слизат от гората. 
Затова написах текста „Защо 
не съм на жълтите павета?“.

Сега виждам една такава 
промяна. Не може обаче да 
се разбере какво е лицето на 
протеста – всякакви хора, 
всякакви искания.  Част от 
исканията са абсолютно ос-
нователни и справедливи и 
аз ги подкрепям. Това са ис-
канията против корупцията, 
за смяна на правителството 
и т.н. Но между тези всички 
искания има и някакви мно-
го абсурдни. Например не 
на еврото, не на еврозоната, 
някакви антиевропейски 
лозунги се издигат, които аз 
по никакъв начин не мога 
да подкрепя. И най-важно-
то – основният лозунг е да 
свалим управляващите, а 
какво ще стане после, никой 
не казва. Някои отиват по-
нататък и казват „като дой-
дат други, и тях ще свалим“. 
После ще свалим и следва-
щите, и по-следващите. И 
така ще сваляме, ще сваляме, 
ще сваляме… Добре де, но 
то така не може да стане, 
особено в очертаващата се 
трудна ситуация през есента. 
От една страна, тази ковид 
епидемия, а, от друга - све-
товна икономическа криза, 
която ще удари и България. 
И представяте ли си какъв 
хаос ще настъпи? Аз си го 
представям. 

Има един лаф, който гласи: 
„Когато ви говорят, вина-
ги знаете, че става дума за 
пари“. Става дума за това, 

че тези 29 милиарда евро, 
които ги чакаме от ЕС и 
много хора са се прицелили 
да ги вземат. Освен това аз 
сезирам и един друг замисъл. 
Има едни 56 милиарда лева 
спестявания на населението, 
които са в банките. Където 
има толкова много милиар-
ди, има и много хора, които 
искат да ги приберат. Как 
ще ги приберат? Ами както 
стана 1996 - 1997 година. 
Свидетели сме на това нещо. 
Младите хора, които са на 
площадите, не помнят, че то-
гава бяхме милионери и един 
долар струваше над 3000 
лева. Това съвсем спокойно 
може да стане отново. Една 
икономическа нестабилност, 
събаряне на валутния борд, 
хиперинфлация и България 
напуска Европейския съюз 
и се ориентира към друг 
съюз. Кой е другият съюз? 
Евразийски съюз…Не е ли 
това замисълът на цялата 
операция? И затова младите 
хора, които абсолютно ис-
крено и чистосърдечно, но 
в някои случаи доста наивно 
си мислят, че така ще стане 
някаква промяна, изведнъж 
могат да се окажат излъгани. 

Ако ГЕРБ изкара 
пълен мандат, няма 
да се върне повече в 

управлението
Добре, но на отсрещната 

страна виждаме непрекъс-
нато изтичащи записи, 
за които се твърди, че са с 
гласа на българския премиер 
Бойко Борисов. Предпола-
гам, че сте успели да чуете.

- Чух тая простащина. Аз 
не съм изненадан. И освен 
това знам, че това е гласът 
на премиера. Няма какво да 
се правят експертизи. Той 
така си говори. Това е сти-
лът. Това е мутро стилът. Не 
подкрепям този мутро стил. 
Но искам по парламентарен 
път да стане смяната. И тряб-
ва да ви кажа, че колкото 
повече стои правителството 
на Бойко Борисов, толкова 
е по-малък шансът после да 
се върне във властта. Ако 
си изкара мандата докрай, в 
оставащите шест месеца до 
следващите редовни избори, 
след една тежка зима, пар-
тия ГЕРБ няма да се върне 
във властта повече. Това е 
абсолютно ясно. Докато, ако 

сега се направят едни предс-
рочни избори, твърде голяма 
е вероятността пак ГЕРБ да 
ги спечели. 

А какво мислите за прези-
дента Румен Радев и негова-
та активност на фона на 
протестите? Той за какво 
се готви според Вас?

- Нищо добро не мисля. 
Неговият призив е „Мутри, 
вън!“. Но може да се зададе 
и въпросът – а неговите 
мутри? Не започна ли ця-
лата работа от мутрите на 
НСО? Не бяха ли тези от 
НСО, които бориха Христо 
Иванов и хвърляха българ-
ското знаме? Те са на пряко 
подчинение на президента. 

Ами неговите там съвет-
ници, които наистина тряб-
ва да бъдат разследвани за 
нещата, които вършат. И 
той какво си мисли? Че като 
отклони въпроса към пра-
вителството, ще се забрави 
това, което правят неговите 
хора. Така че аз в тази борба 
между президент и премиер 
не виждам добър. Това е 
много кофти, но това е по-
ложението. 

Младите хора имат 
енергия, но нямат 

идея да се занимават с 
политика 

А мислите ли, че от тази 
енергия на младите хора, 
които са предимно по пло-
щадите, може да се роди 
някаква промяна, някакъв 
нов проект, който евенту-
ално да осъществи всички 
тези искания? 

- Гледах едно предаване с 
четирима млади хора. Виж-
дам ги, че те имат енергия, 
но нямат никаква идея да се 
занимават с политика. Даже 
самите те казваха: „Абе това 
не е за нас, още ни е рано. 
Ние сме твърде млади“. Ами 
тогава как да стане рабо-
тата? Или правите някак-
ва политическа формация, 
или се присъединявате към 
съществуващите партии. 
И е много хубаво, че я има 
тази енергия. И нека тя да 
се прелее в гласуване на 
следващите избори. Защото, 
ако излезе ваш репортер по 
улиците и започне да пита 
всеки от протестиращите 
дали е гласувал на послед-
ните избори, те ще ви кажат: 
„Ама ние не гласуваме“, а 
други ще твърдят, че са про-
тив партиите. Е, добре, как 
иначе да стане без партии? 
Ми то това е демокрацията. 
Затова си има едни партии. 
Сега добри или лоши, има 
и по-добри, не всички са 

маскари. На следващите из-
бори, когато и да са те, нека 
тази гражданска позиция от 
площадите  да се прелее в 
избирателните урни. Така и 
относителният дял на ДПС 
ще намалее. Защото казват – 
ДПС е във властта. То винаги 
ще е така, когато голяма част 
от избирателите не гласуват, 
един единен блок на Движе-
нието за права и свободи 
си гласува, един електорат 
постоянен и твърд, и той си 
печели място в политиката. 
Какво друго може да се на-
прави?

Червено знаме лесно 
се вдига, но трудно се 

сваля
Написахте  още един 

текст, свързан с проте-
стите ...

- Да, той е озаглавен „Чер-
вено знаме лесно се вдига, но 
трудно се сваля“. Така през 
1968 година Вацлав Хавел, 
чешкият писател, дисидент, 
а по-късно и президент, пре-
дупреди френските студенти 
левичари, които издигаха 
леви лозунги и развяваха 
червени знамена по улиците 
на Париж, че лесно се вдига 
червено знаме, но хайде 
елате после да го свалите. Та 
като видях и този митинг-
шествие „Бузлуджа 2020“, 
който се пренесе от планин-
ския връх на жълтите паве-
та, и като видях червените 
байраци там, дето ги веят… 
и руско знаме, и фланелки 
с Тодор Живков, разбрах, 
че те се готвят наистина да 
управляват. Това не е евро-
пейска партия. По никакъв 
начин тя не трябва да се 
добира до властта, защото тя 
е в състояние да върне Бъл-
гария назад. Някои казват, 
че комунизмът си е отишъл 
и не знам какво си…Той 
комунизмът си отиде, но 
се появява под други лица 
някакви, които в тази партия 
ги виждам. 

Протестът е съпроводен 
и с блокади на улици. На Вас 
това пречи ли Ви?

- Пречи ми, разбира се.  Но 
аз го приемам. Доста хора 
обаче не го приемат. Колко-
то повече продължи това с 
блокирането на кръстовища, 
толкова по-голям ще става 
ропотът срещу протести-
ращите. Докато сега хората 
симпатизират на младите, 
защото те са наистина една 
приятна гледка, има и хумор 
в плакатите им. Има и въоб-
ражение, има един младежки 
порив към свобода и нор-
мално съществуване.

ДругАтА гЛеДНА тОчкА

В борбата между президент 
и премиер не виждам добър

Подходяща локация:
    места с поток на хора
    бензиностанции
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    заведния

ОТ БИТКОИН ATM

0% риск 
Без разходи 

0208 886 1492 0208 886 1492 

МЕСЕЧНИ ПРИХОДИ

Кандидатствайте, за да 
видите дали вашето 
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Михаил Вешим е българ-
ски писател и журналист. 
От 2003 година заема поста 
главен редактор на хуморис-
тичния вестник „Стършел“. 
Завършил е журналистика 
в Софийския университет 
„Климент Охридски“. 

Автор е на стотици разка-
зи и фейлетони. През 2002 
година негови разкази са 
включени в Антология на световния хумор, публикувана 
във Виетнам, наред с разкази на Марк Твен и Уди Алън. 
През 2008 година Михаил Вешим, заедно със сатирика 
Васил Сотиров, получава Националната награда за 
цялостно творчество в областта на хумора и сатирата 
„Райко Алексиев“.

Романът на Михаил Вешим  „Английският съсед“ е една 
от двете български книги (заедно с „Арката“ на Здравка 
Евтимова), номинирани за литературната награда на 
Европейския парламент. По романа е направен сценарият 
на едноименния филм с режисьор Дочо Боджаков.

Вешим винаги проследява събитията в България с 
голяма доза чувство за хумор. Не пропусна да направи 
това и когато започнаха антиправителствените протести 
в страната. Той излезе със становище, озаглавено „Защо 
не съм на жълтите павета?“, което му спечели не само 
симпатизанти, но и много противници.

Протестите срещу властта: 
Подкрепям част от исканията, 

но други са абсурдни
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екип. Карате ме да вярвам, че чувствата и емоциите 
на хората са нещо, от което другите все още се 
интересуват! Беше голямо удоволствие да използвам 
услугите ви!”

OSB20050-0502 1700-BG-Ben 127x190mm FA.indd   1 02/06/2020   15:16



14 БГ БЕН 2 октомври 2020 г.
Брой 17 (435), Година XVII

От Весела Люцканова

Когато прочете съобщени-
ето във вестника, остана без 
дъх. Улови се за гърлото. Не 
можеше да диша, бе като риба, 
изхвърлена на брега. Опита 
отново, обзета от паника. 
Почти се задуши, когато най-
сетне успя. Бе седнала и все 
още хартията шумолеше в 
пръстите й. Всичко в нея от-
ричаше написаното. Идваше 
й да я смачка на топка и я зах-
върли, колкото бе възможно 
по-далече от себе си. Вместо 
това я вдигна отново пред 
очите си и буквите се захи-
лиха насреща й, подскачайки 
нагоре и надолу. Започна да 
брои до десет, пое си отново 
дъх и се приведе отново над 
текста. Списъкът от няколко 
имена започваше с неговото 
име. „Вербуван през 81 година, 
за да следи и донася за худо-
жествената интелигенция под 
псевдонима Славеят”. Господи! 
Не можеше да е истина! Не 
можеше, но беше. 81-ва? Бяха 
женени от няколко години, с 
две деца, когато заминаха за 
Прага, за да работи в Култур-
ния център, а тя бе направила 
първата си изложба в София 
и й предстоеше изложба и в 
Прага… Отново загуби дъха 
си. Напълни чаша с вода, за 
да преглътне с нея стреса. 
Как щяха да продължат от 
тук нататък? През всичките 
тия трийсетина години Ради 
бе най-добрият съпруг, най-
добрият баща на децата им, 
най-нежният и внимателният 
и към нея, и към тях. Не бе усе-
тила нито сянка на съмнение, 
за да го заподозре в каквото 
и да било. Предателство или 
изневяра. Само веднъж може 
би, когато нарисува портрета 
му, а той отказа да го подре-
ди на изложбата й. Няма да 
излиза от къщи, почти й бе 
заповядал. Защо, бе попитала, 
не се ли харесваш? Не, отвърна 
й, иначе е много точен. Като 
че ли си уловила в него целия 
ми характер. А може би не 
съм такъв, а? И я бе погледнал 
умолително, за да смекчи беза-
пелационния си отказ.

Застана пред портрета. Как-
во го бе смутило толкова? 
В погледа му откри тревога, 
тогава я отнесе, че е за тях, 
очите му като че ли искаха да 
избягат, светлосини с жълти 
точици в тях, като че ли се 
срамуваха от тая небесна 
светлина и се бяха опитали да 
я скрият под клепачите, леко 
притворени като при блеснало 
внезапно слънце. Нямаше ли 
в тях и мъничко срам от нещо 
сторено или несторено? Тя 
с неохота бе отстъпила и го 
закачи тогава в ателието си, за 
да усеща винаги присъствието 
му. Не можеше да си предста-
ви и ден да преживее без него. 
А сега? Как ще продължим от 

тук нататък? Портретът не й 
отговори.

Защура се в дома си. Влезе 
и в кухнята да приготви нещо 
за хапване. Хладилникът се 
озъби насреща й пълен, зах-
лопна вратата му. Искаше да 
излезе, но не посмя, все щеше 
да срещне съсед или приятел, 
който също е видял и про-
чел… Не, не! Ще се свие на 
пашкул в леглото, ще се опита 
да поспи. Не й се удаде. Пусна 
телевизора, затърси по кана-
лите, за да открие нещо, което 
да задържи вниманието й. Не 
откри и се върна в кухнята. 
По някое време, бе загубила 
представа за часовете, а бе 
вече късен следобед, телефо-
нът зазвъня. Той! Как щеше 
да разговаря с него?

- Скъпа - както обикновено 
се обръщаше към нея, - дове-
чера ще закъснея.

- Добре - и тя прекъсна 
връзката. Гласът й бе прос-
кърцал с целия студ, който я 
бе вцепенил.

Телефонът отново зазвъня. 
Той! Нямаше да го включи. 
Не знаеше какво да му каже. 
В главата й се оформяше една 
мисъл, която я завъртя със 
своята непоправимост. „Не 
мога без теб, не мога вече и с 
теб!” Тя направо я уби. Какво 
толкова се бе случило? От 
време на време излизаха та-
кива списъци на хора, които 
познаваше, и нищо не се бе 
променяло. Жените им про-
дължаваха да се усмихват, да 
се срещат с приятели, все едно 
- нищо. Тя… не би могла, като 
че ли самата бе извършила 
нещо нередно, а всъщност… 
толкова силно го е обичала, че 
не е открила никакви призна-
ци… Не може да не ги е имало. 
Всичките й приятелки бяха от 
художествената интелигенция 
- коя актриса, коя писателка, 
коя художничка. Собстве-
ната им дъщеря, спечелила 
фулбрайт, продължаваше 
специализацията си в Ню 
Йорк, дълбоко убедена, че го 
дължи единствено на таланта 
си. Така ли беше? А наистина 
бе талантлива. Прописа още 
като ученичка, публикуваше 
разкази и стихове в списани-
ето „Родна реч” и в „Нов Пулс”, 
който продължи да излиза и 
след промените. Като студент-
ка още отпечатаха първата й 
книга със стихове, после и с 
разкази, беше тяхната гордост. 
Баща й ли я подтикна да се 
яви на интервюто? Да. И тя 
спечели при толкова други 
талантливи. Само на таланта 
ли си го дължеше, или… О, не! 
Щеше да се побърка. Добре, че 
синът им завърши медицина и 
за кратко време се оказа един 
от най-добрите млади лекари 
в болницата. А между живота 
и смъртта не важаха никакви 
протекции, никакви заслуги 
на този или онзи, единствено 

се доказваш самият ти. Добре, 
че не му оставаше време за 
пресата, но беше въпрос на 
време, за да научи и той. Как 
ли би реагирал? Та баща му го 
водеше още като ученик по 
митингите, като студент бе 
участвал в протестите заедно 
с колегите си, обожаваше 
свободата и демокрацията, на 
което го бяха учили и двамата 
- и тя, и той. Господи! Спри да 
мислиш, преди наистина да си 
се побъркала!

Не разбра кога мръкна. 
Светлината от уличните лам-
пи нахлу при нея, начупена 
от рамките на прозорците. 
Погледна часовника си. Мина-
ваше девет, а него още го ня-
маше. Дръпна завесите, наля 
си конска доза уиски и седна 
пред включения телевизор, 
без да вижда менящите се кар-
тини на екрана. Така я завари 
звънът на телефона и вибри-
рането му в джоба на халата й. 
Навярно пак беше той. Остана 
неподвижна, а телефонът на-
трапчиво и настойчиво про-
дължаваше да звъни. Може 
би беше дъщеря й? Навярно 
там бе ранна сутрин. Погледна 
екрана. Непознат номер. С 
необясним и за нея страх го 
включи. Непознат глас:

- Госпожа Кирова? - долови 
тревога във въпроса.

- Да? - разтревожи се и тя.
- Ако не сте седнали, моля 

ви, седнете! - прозвуча почти 
повелително.

Тя се подчини. Седна, но я 
връхлетя паника.

- “Защо” - запита почти без 
глас, а знаеше от сина си кога 
казва на близките на болния 
да седнат.

- Докараха мъжа ви в „Пи-
рогов” преди минути. Ката-
строфа. Положението му е 
тежко. Налага се операция, а 
той е в безсъзнание. Ще дой-
дете ли да подпишете?

- Идвам - успя само да каже 
и затвори. Трескаво започна 
да се облича с каквото намери 
под ръка. Позвъни за такси. И 
докато го чакаше на улицата, 
се сети да позвъни на сина си, 
та той е лекарят, той трябва да 
реши. Идвам, и не подписвай 
нищо, докато не дойда, каза 
й, а тя вече се бе метнала в 
таксито.

Синът й я бе изпреварил. 
Слава Богу, не е бил дежурен 
и живееше наблизо. Улови 
ръката й и я погали. После й 
подаде валидол.

- Стегни се! - погледна раз-
трепераните й устни. - Ще 
открия сам лекаря, а ти иди 
при него. Болнична стая пет, 
на петия етаж.

На петия етаж тя намери 
стаята и влетя в нея. Веднага 
го видя, преди да е погледнала 
към другите легла. Нейният 
Ради лежеше неподвижно с 
разперени ръце и между два 
статива с банки от двете му 
страни, а маркучетата им 
отмерваха капки, господ знае 
какво, във вените му, свърза-
ни с тях чрез два абоката. Тя 
приседна на леглото, улови 
внимателно ръката му, сълзи-
те й закапаха върху постелята.

- Не мога без теб - каза тихо 
и не продължи, продължени-
ето го бе забравила, явно не 

е било нещо важно, важното 
бе да се оправи. Да оживее, да 
бъде отново здрав. И повтори 
по-силно, по-отчетливо: - Не 
мога без теб! - Бе забравила 
за другите в стаята и те я 
чуха, изпълниха въздуха с 
възклицания и въздишки. Не 
очакваше да я бе чул и той, но 
клепачите му пооткрехнаха 
синевата на очите и в нея пре-
ля изведнъж надежда.

- Няма страшно, щом си 
вече тук - пое си дъх, но про-
дължи: - Скъпа моя, един-
ствена… - и синевата се скри 
отново, едва дишаше.

- И Мирко е тук - успя само 
да каже, а синът й и лекарят 
вече влизаха.  И тя добави, 
че е в съзнание. Разплакана 
побърза да излезе в коридора 
и там да изчака сина си. Да чуе 
и решението им.

Притичаха двама санитари 
и заедно с леглото изкараха 
мъжа й. Не я забелязаха, не я 
забеляза и лекарят, само синът 
й махна с ръка да го изчака и 
продължи след леглото с баща 
му, санитарите и доктора. 
Върна се бързо, а на нея й се 
стори вечност.

- Подписах - каза той. - Да-
лакът е разкъсан, ще трябва да 
се извади, и без далак се жи-
вее. Има фрактури на дясната 
ръка и на две ребра. Всичко 
е поправимо, а е можело да 
бъде и по-лошо като при мо-
мичето - изтърва се неволно 
и я погледна. Лицето й бе не-
узнаваемо и се уплаши за нея. 
- Мамо, каквото и да е сторил, 
винаги ще е моят баща, а и 
винаги е обичал единствено 
теб. Само теб… зная какво си 
мислиш…

- Не е моментът, замълчи! 
Мога и сама да преценявам 
- стисна устни тя. - Важното 
сега е, че той ще се оправи, а 
по-късно ще мислим за всичко 
останало.

Синът й погледна часовни-
ка си. После погледна и нея 
и се отдалечи по коридора. 
Дали не го обиди? Бе извадил 
джиесема си и поведе някакъв 
разговор неизвестно с кого. 
Продължи доста преди да се 
приближи отново.

- Не искам да те оставя 
сама. Позвъних на колегата да 
продължи дежурството ми, а 
аз ще го заместя сутринта в 
седем и половина. Дотогава 
татко ще е излязъл и от упой-
ката, но преди да тръгна, ще 
ти взема и нещо за хапване 
и най-вече кафе - огледа се и 
се усмихна: - Май долу видях 
кафе машина, отивам, и аз се 
нуждая от конска доза.

- Не се бави! - извика след 
него тя, но той едва ли я чу, 
вратите на асансьора се бяха 
отворили и кабината го по-
гълна.

Върна се бързо с две чашки 
с димящата течност, която да 
възвърне силите им. Майка му 
изглеждаше съсипана.

- Всичко ще е наред! - и я 
прегърна, а тя се разплака 
отново на гърдите му. Той я 
притисна към себе си и загали 
нежно раменете й. Кога бяха 
успели толкова да се стопят? 
- Моля те, мамо, не плачи! - и 
се загледа в тичащия към тях 
младеж с огромен букет цве-

тя. Стъпките на тежките му 
обувки можеха да събудят и 
мъртвец. Спря задъхан до тях.

- Пета стая, нали? За гос-
подин Киров са - и подаде 
цветята на жената, тя отстъпи 
крачка назад, без да ги вземе. 
- Как е той?

- В операционната е - от-
дръпна го синът от майка си. 
- И по-тихо, болница е това. А 
и още е нощ. - Взря се в лицето 
му, не можеше да има нищо 
общо с баща му, някакъв си 
хлапак, едва ли бе навършил 
и петнайсет. - Кой сте вие? - 
въпросът не прозвуча особено 
дружелюбно.

- Ами… - запристъпва от 
крак на крак и избягваше да 
го погледне, - аз трябваше да 
лежа тук. Пресичах на чер-
вено, тичах, видях колата в 
последния момент, направо 
летеше. За да не ме отнесе, той 
кривна и се заби в стълба. Тол-
кова бях изплашен, но успях 
да позвъня на 911. Останах 
там, докато ги изваждаха це-
лите в кръв, като мъртви бяха, 
а аз треперех целият, направо 
се тресях, не можех и дума да 
обеля! Щях да умра от вина.

Тя бе спряла да плаче и 
гледаше момчето. С риск за 
живота си  нейният Ради бе 
спасил това безотговорно 
хлапе, което и сега трепереше 
пред тях като лист, а цветята 
падаха едно по едно от ръцете 
му, то бе готово да падне и на 
колене и да моли за прошка. За 
да не се нахвърли с гняв върху 
него, Мария се наведе, за да 
събере изпадалите едри ка-
рамфили, и си помисли, добър 
човек е бил Ради, винаги е бил 
добър към нея и децата им, не 
може да не е бил добър и към 
другите. Ето, че тази му по-
стъпка го доказваше отново. 
Не би могъл да си прости, ако 
бе прегазил тоя… нещастник, 
не намери точната дума и се 
ядоса и на себе си. А тя, тя… 
без да го изслуша, без да знае 
защо е постъпил така през 81-
ва, може да не е имал избор, 
може да са го принудили, та 
времената бяха такива, без 
всякакво обяснение от негова 
страна, изведнъж реши, че не 
може да бъдат повече заедно. 
Въпреки преживените трий-
сетина години, въпреки деца-
та им, въпреки безкрайната му 
доброта и търпение към тях. 
А тя, тя… колко пъти го бе 
пренебрегнала заради някоя и 
друга картина, заради някоя и 
друга изложба, дори и заради 
някоя приятелка. С нищо не 
я бе огорчавал, с нищо не я бе 
обидил, винаги се опитваше 
да я разбере, дори често й 
казваше, „за да имаш вдъхно-
вение, трябва да се влюбваш 
от време на време”, а после й 
размахваше шеговито пръст 
„и само да не си посмяла да ме 
напуснеш! Не мога без теб, не 
мога!”. А тя, тя…

Прекъсна този вътрешен 
монолог в себе си, този свой 
катарзис, защото санитари-
те измъкнаха от товарния 
асансьор леглото с тялото 
на мъжа й, за да го отведат 
в реанимацията. Лицето му 
изглеждаше спокойно, все още 
бе под упойка, но цветът на 
кожата му я стресна и тя опря 

длан до страната му, бе топла, 
въздъхна с облекчение.

- Отдръпнете се, госпожо, 
пречите ни! След секунда ще 
ви го оставим за пет минути, 
а по-късно и за цял живот! 
Нали прескочи трапа. А сега - 
единият отвори тихо някаква 
врата, широко я отвори заради 
стативите с банките, които се 
поклащаха пълни на тях от 
двете страни на леглото и в 
прозрачните им маркучета 
тя видя как капка след капка 
вливат живот в разперените 
ръце на мъжа й.

- Не мога без теб! - приведе 
се над него въпреки санита-
рите. Знаеше, че няма да я чуе, 
но той поотвори очи, плисна 
в нея синевата им с цялата 
си любов към нея и разтвори 
нацепените си устни.

- И аз, Мария, но ти го знаеш 
- и уморен, и замаян отново 
прихлупи синевата под кле-
пачите. - Спи ми се, Мария, 
спи ми се…

Тя се вмъкна заедно със 
сина си в стаята за обещаните 
им пет минути, преди да го 
оставят да поспи, но той от-
ново отвори очи, опита се да 
им се усмихне и на двамата, но 
изведнъж смръщи лице.

- А Валя, как е Валя? Толкова 
бързаше да я закарам до вкъ-
щи, а ей къде я докарах. Как е?

Валя бе новопостъпилото 
момиче в отдела му. Двамата 
се спогледаха. Пръв се окопи-
ти синът й.

- Добре е, вече е добре! - а 
знаеше, че я оперират в момен-
та, че има счупени прешлени 
на врата, счупен таз и още 
нещо по-невинно счупено, а 
ортопедите вече часове наред 
се опитват да я сглобят, но 
бяха му казали, че ще оживее, 
само че няма да се размине 
с гипсовото корито. - А сега 
спи! Ние ще сме в коридора 
- шепнеше, за да не събуди 
другите трима, които лежаха 
като мъртви в стаята.

Излязоха на пръсти, за да 
видят отново хлапето, остави-
ло букета на пейката, а то пра-
во, проследило ги къде влизат, 
почти залепено до вратата, за 
да чуе и се убеди, че всичко е 
минало благополучно. И кога-
то се увери, запита:

- А момичето? Толкова крех-
ко изглеждаше!

Синът й го пожали, посо-
чи на майка си да седне на 
празната пейка и най-сетне 
да изпие изстиналото си кафе 
и поведе на някъде хлапака. 
Върна се сравнително бързо 
или просто така й се стори, 
неусетно бе задрямала, обгър-
нала с ръце тялото си, дори 
като че ли нещо бе сънувала. 
Беше сам.

- Добре е, операцията е 
минала успешно. А хлапакът 
го отпратих към дома му! 
Идваше ми да го нашляпам, 
ама като го гледах как се гърчи 
от вина…

- Младо е, дете е още… - и 
видя цветята. - Баща ти ще им 
се зарадва на сутринта, като 
му ги дадем. А и заради мом-
чето ще се зарадва. Изглежда 
съвестно. - Въздъхна с облек-
чение. - Господи! Какъв ден! 
Каква нощ! И колко помъдрях 
за толкова кратко време.

тАЛАНтИ

Не мога без теб, не мога вече и с тебВесела Люцканова е родена 
през 1935 г. в София. За-
вършва Висшия инженерно-
строителен институт. Работи 
като проектант, асистент, 
заместник-директор на Ли-
тературния фонд към СБП, 
редактор във вестник „Стро-
ител” и издателство „Народ-
на младеж”. След промените 
става собственичка на изда-
телство „Весела Люцканова”. Автор е на над 40 книги, от 
които 15 романа. Преводи на нейни творби са издадени 
на много езици. Удостоена е с редица престижни награди.
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Политическата криза в 
България се оказа перма-
нентна. Тя не е отсега, когато 
трети месец протестира-
щи скандират „Оставка!“ и 
призовават да си ходят пра-
вителството начело с Бойко 
Борисов и главния прокурор 
Иван Гешев. Било е и оче-
видно винаги ще бъде така, 
ако съдим по най-новата 
българска история или така 
наречения преход, който не 
се очертава да приключи 
скоро.

Борбата между 
президент и премиер 

продължава, изход 
няма

Краят на битката между 
двамата също не се вижда. 
Президентът Румен Радев 
наложи вето върху част от 
текстовете в Изборния ко-
декс. Ход, който няма много 
смисъл, тъй като депутатите 
от управляващото мнозин-
ство ги прегласуваха. Дър-
жавният глава обаче каза в 
обръщение към българите: 

Трите месеца на многохи-
лядни национални проте-
сти с искане за оставка на 
правителството и главния 
прокурор са свидетелство за 
дълбока криза на демокраци-
ята. Сондажите регистри-

рат рухналото обществено 
доверие в управляващите. 
Изборите са фундамен-
тът на всяка демокрация 
и от тяхната честност 
и прозрачност зависи как 
ще продължаваме напред. 
Отказът на властта да 
чуе гласа на гражданството 
удължава агонията. В тази 
ситуация кабинетът не 
управлява, а търси избяг-
ването на политическата 
и правна отговорност за 
многобройните скандали, 
белязали последните годи-
ни. Посегателството над 
Изборния кодекс е подчинено 
и мотивирано от същата 
цел. През миналата година 
законодателят въведе из-
искване за изцяло машинно 
гласуване за президентски 
и парламентарни избори. С 
последните промени обаче 
се позволява едновременното 
въвеждане и на хартиен, и 
машинен вот и ръчното им 
броене, което обезсмисля 
машинното гласуване. Тези 
решения трудно могат да 
се обяснят с друго, освен с 
желанието да се отворят 
достатъчно възможности за 
хаос и изборни манипулации 
в полза на управляващите.

Премиерът Бойко Борисов 
обаче съвсем не е на това 

мнение. Той обикаля стра-
ната с прословутия си джип 
и... раздава пари, също и обе-
щания за ново, още по-ще-
дро развързване на кесията. 
Пенсионерите ще получават 
по 50 лева върху пенсиите 
до края на пандемията, а бю-
джет 2021 ще бъде за селата, 
научихме от премиерските 
обиколки из страната... След 
като представи добрите но-
вини, Борисов дори получи 
орден от църквата.

А така наречената 
опозиция, къде е?

БСП пое курс към предс-
рочни избори, но докато меч-
тае за изборна победа, успя да 
претърпи вътрешна загуба. 
Шестима депутати обявиха 
независимост и се отцепиха 
от парламентарната група. 
Новата стара лидерка на сто-
летницата Корнелия Нинова 
го удари на чест и призова 
отцепниците да напуснат 

Парламента. Да, може и да 
стане в някой друг живот…

ДПС нямат такъв проблем, 
но пък яростта на протести-
ращите се изля под формата 
на яйца върху централата. 
Председателят Мустафа Ка-
радайъ остана учуден от това, 
че протестиращите срещу 
правителството са изразили 
недоволството си и срещу 
опозиционна партия. Пос-
ледва декларация.

„Организаторите на про-

теста, които до вчера бяха 
клакьори и клиентела на 
ГЕРБ, днес се сетиха и на-
правиха голямо откритие - 
протест срещу властта пред 
централа на опозицията с 
поругаване на национални 
символи“, каза Карадайъ.

Организаторите на про-
теста упорито се опитват да 
го реанимират, засега без 
очевиден напредък. Ще се 
случи ли Велико четвърто 
народно въстание, или ос-
тавките ще дойдат под друг 
натиск? Трети октомври ще 
донесе отговорите.

БЪЛгАрИЯ

Антиправителствените протести засега не могат да постигнат целите си

България - криза днес, криза утре, криза завинаги?

Страната ще бъде първата 
от държавите членки, чието 
състояние на върховенство-
то на закона ще бъде обсъж-
дано в Съвета на  ЕС през 
ноември.

В доклад на ЕК се казва, 
че за България все още е 
в сила механизмът за съ-
трудничество и проверка и 
предстои още работа, коя-
то правителството трябва 
да свърши, преди да бъде 
вдигнат.

От Брюксел посочиха, че 
е необходим сериозен брой 
на окончателните присъди за 
корупция по високите етажи 
на властта. Това се казва в 
доклада за състоянието на 
върховенството на закона 
в България. Там е посоче-
но още, че трябва да бъдат 
завършени процедурите, 

които да гарантират ефек-
тивна отчетност от страна на 
главния прокурор. Изразява 
се и безпокойство от състава 
и функционирането на Вис-
шия съдебен съвет, а също и 
на  Инспектората към него.

„След всяко проучване 
винаги е имало много ясен 
сигнал от българския народ, 
че доверието в съдебната 
система и институциите 
е много ниско, и на въпроса 
дали ЕС трябва да продължи 
с натиска чрез Механизма за 
сътрудничество и проверка 
за напредък в реформите, 
подкрепата на хората ви-

наги е била много силна. В 
момента ние продължаваме 
с механизма, като правим 
обективна картина на със-
тоянието в България било за 
борбата с корупцията, било 
за състоянието на медии-
те. Мисля, че българското 
правителство и парламент 
трябва да се справят с тези 
проблеми“, каза заместник-
председателят на Европей-
ската комисия за ценности-
те и прозрачността Вера 
Йоурова.

В публикувания доклад 
по новия хоризонтален ме-
ханизъм за върховенството 

на закона има и критики за 
липсата на прозрачност при 
собствеността на медиите, 
все по-чести заплахи срещу 
журналисти от всякакъв 
вид и предизвикателства в 
борбата срещу корупция-
та. Цитирани са и редица 
журналисти, които смятат, 
че политическата намеса в 
медиите е „широко прак-
тикувано”. Дават се и кон-
кретни примери: физическа 
саморазправа, заплахи за 
съд, кибертормоз, особено 
за жените в професията, 
сплашване и кампании за 
очерняне.

Съветът на ЕС ще обсъжда състоянието 
на върховенството на закона в България
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След първите записи на 
„Бийтълс” в студиото „Аби 
Роуд”  Джордж Мартин 
се оплаква на мениджъра 
Брайън Ъпстейн от свире-
нето на барабаниста Пийт 
Бест и предлага групата да 
използва студиен музикант 
на ударните инструменти. 
Бест е освободен от гру-
пата и мястото му заема 
Ринго Стар. Дотогава той 
участва в групата „Рори 
Сторм и Хърикейнс”, като 
е свирил и с „Бийтълс”, за-

мествайки Бест, когато той 
е болен. Мартин все пак 
наема барабаниста Анди 
Уайт за една сесия и той 
свири в песните  Love Me 
Do и P.S. I Love You.

През октомври 1962 г. 
излиза сингълът  Love Me 
Do, който се качва до 17-
то място в класациите във 
Великобритания. През но-
ември групата записва 
втория си сингъл – Please, 
Please Me, последван от 
телевизионния им дебют, 
изпълнение на живо в 

програмата за регионални 
новини  People and Places. 
С нарастването на попу-
лярността им във Вели-
кобритания „Бийтълс” са 
обсипани с  хвалебствия, 
предвещаващи предсто-
ящата „Бийтълмания”.  
Последните им изяви в 
Хамбург са през ноември 
и декември 1962 г.

Веднага след умерения 
успех на Love Me Do сингъ-
лът Please, Please Me е по-ус-
пешен и достига второ място 
в британската класация след 
издаването си през януари 
1963. Джордж Мартин пър-
воначално възнамерява да 
запише дебютния албум на 
групата на живо в „Кавърн 
Клъб”, но не одобрява акус-
тиката му и решава това да 
стане в студиото “Аби Роуд”. 
Включени са десет песни, 
характерни за репертоара на 
четиримата от Ливърпул по 
това време, както и четирите, 
издавани преди това като 
сингли.

Издаден през март 1963 
година, албумът Please, Please 
Me  достига първо място 
в британската класация. 
С това поставя началото 
на поредица, включваща 
единадесет от дванадесетте 
студийни албума на „Бий-
тълс”, които стават първи 

във Великобритания.
Британската рок група от 

Ливърпул е създадена в края 
на 50-те години. Музикантите 
от „Бийтълс” са признати за 
най-иновативните и попу-
лярни изпълнители в исто-
рията на поп музиката. Те са 
едни от символите на 60-те, 
в които доминира тяхната 
авангардна музика, начин на 
поведение и стил на обли-
чане, поставяйки началото 
на нови модни тенденции. 
Нейните членове - Джон Ле-
нън (1940-1980 г.), Джордж 
Харисън (1943-2001 г.), Пол 
Маккартни (1942 г.) и Ринго 
Стар (1940 г.) имат продадени 
над 1.3 милиарда плочи.

През 2004-та списанието 
Rolling Stone Magazine по-
ставя „Бийтълс” на първо 
място в списъка си на 100-те 
най-добри изпълнители на 
всички времена.

Източници: www.dw.com, 
https://bg.wikipedia.org

След Love Me Do светът вече не е същият
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Обитателите на моретата и океани-
те използват чудати прийоми, за да се 
приспособят към условията, в които 
живеят. Ето някои невероятни факти 
за морските обитатели.

За да се пазят от хищници, делфините 
спят с едно отворено око.

Морските кончета могат да гледат 
едновременно в две различни посоки.

Сините китове са най-големите съще-
ства, живели някога на Земята. Фонта-
нът вода, който образува синият кит, 
може да достигне височината на 3-етажна 
сграда!

В гигантска мида била открита перла с 
тегло над 6 килограма.

Октоподите имат 3 сърца.

Голямата бяла акула трябва да плува 
непрестанно, за да не потъне.

Някои гигантски медузи имат пипала, 
които са дълги колкото една трета фут-
болно игрище.

Кръвта на антарктическата ледена 
риба е прозрачна.

Морските крави са роднини на слоно-
вете.

Макар че са животни, морските звезди 
нямат нито сърце, нито кръв.

Акулите са населявали Земята повече 
от 170 млн. години преди динозаврите.

Източник: www.nationalgeographic.bg

ЛюБОПИТНО, ИНТЕРЕСНО...

БГ БЕН 

Забелязали ли сте, че дъ-
ната на бутилките за вино 
са вдлъбнати?  Оказва се, 
че това е стара традиция 
в стъкларското производ-
ство,  чието начало е във 
Франция, прочута по света 
с хубавите си вина. Основ-
ната цел в началото била, че 
по този начин се осигурява 
по-сигурен транспорт за 
бутилките, които могат 
удобно да се закрепят една 
към друга благодарение на 

тази именно вдлъбнатина. 
В случая била прибавяна 
и слама за омекотяване на 
превозването – по онова 
време то се извършвало с 
фургони и талиги. 

От друга страна – това 
дъно имало и естетическа 
цел. Така се прикривала ес-
тествената утайка, която се 
образувала по време на от-
лежаването на виното. При 
плоските дъна мътилката 
била доста видна и отблъск-
вала немалко клиенти. То-

гавашното въведение  обаче 
прикривало този факт от 
окото на хората. Нещо по-
вече – при ввнимателно 
наливане тя си оставала на 
изпъкналата част от  дъно-
то, като в чашата попадало 
само чисто вино. 

И не на последно място 
– интерес от вдлъбнатото 
дъно имали и стъкларите, 
които изработвали шишето 
по-лесно и равномерно. А и 
търговците нямали нищо 
против – пестяло се коли-
чество от виното, при това 
съвсем незабележимо за 
купувачите. Сервитьорите 
също били доволни, защото 
при наливане те имали дос-
та удобно място за хващане 
на бутилката. 

Що се касае до произво-
дителите на шампанско, 
вдлъбнатината се оказала 
важна и за тях. Тя създава 
устойчивост на дъното на 
бутилката срещу образува-
лото се високо налягане от 
газировката. По този начин 
то се разпределя по-равно-
мерно в бутилката.

Източник:
https://gotvach.bg

БГ БЕН 

На Земята диамантите се 
считат за ценни, отчасти 
защото са много редки: 
съдържанието на диаманти 
в нашата планета е около 
0.001 процента. На дру-
ги планети във Вселената 
обаче те се срещат толкова 
често, колкото обикнове-
ните скали тук.

Според ново проучване, 
публикувано в  Planetary 
Science Journal, планети 
с високо съдържание на 
въглерод и ниско съдър-
жание на кислород – т.нар. 
карбидни екзопланети, 

могат да произведат голя-
мо количество диаманти, 
стига на планетата да има 
водни ресурси. 

И з с л е д о в а т е л и т е , 
екип от   Ar izona  State 
University  и  University of 
Chicago, установяват, че 
при изключителна топлина 
и високо налягане (усло-
вия, сходни с тези в ядрото 
на Земята) биха могли да 
се образуват големи коли-
чества диаманти. Говори 
се, че някои планети може 
да са изцяло изградени от 
този материал.

„Има приблизително 100 
милиарда планети в галак-

тиката ни и 100 милиарда 
галактики във Вселената“, 
казва водещият на изслед-
ването Харисън Алън-Са-
тър пред Business Insider.

„Дори да има само една 
диамантена планета сред 
милиард, самата безкрай-
ност на Вселената означа-
ва, че е възможно да има 
още няколко трилиона от 
тези диамантени планети.“ 

Ако приемем, че същест-
вуват подобни диамантени 
планети, условията там 
биха били доста сурови и 
на тях едва ли има живот.

Източник:
www.obekti.bg

БГ БЕН 

Мийте зъбите си, стоейки 
на един крак, за да укрепи-
те костите и мускулите на 
краката си, това съветват 
британски експерти, ци-
тирани от в. “Дейли мейл”. 
Изданието потърси съве-
тите на водещи британски 
лекари за дейности, които 
биха укрепили опорно-дви-
гателния ни апарат.

Балансирането на един 
крак за няколко минути, 
докато мием зъбите, е добра 
тренировка за остаряващи-
те или наранени мускули на 
краката. Доказано е, че под-
държането на добра форма 
намалява риска от падания 
при по-възрастните хора.

Сред десетте препоръки 
на медиците на първо място 
е да носим на ръце торбите 
с покупките поне два пъти 

седмично. Така ще укрепим 
мускулите и сухожилията 
си. Не е нужно да препъл-
ваме пазарските чанти, дос-
татъчно е да разпределим 
товар от 5-6 килограма в 
две торби, за да тренираме 
мускулите.

Друго упражнение за тре-
нировка на мускулите на 
краката е да прикрепяме 
тежест около глезените, 
докато седим на дивана 
пред телевизора. “Много от 
пациентите ми са възрастни 
хора, които прекарват дълго 
време пред телевизора”, 
казва д-р Джордж Ампат, 
хирург ортопед от Ливър-
пул. Той им препоръчва да 
прикрепят тежестите около 
глезените и да вдигат крака-
та, докато траят рекламите.

Сядане и ставане от стола 
по двадесет пъти, поне два 
пъти на ден, е съветът за 

поддържане на коленете 
и бедрата. Отлична  тре-
нировка за мускулите на 
краката е изкачването на 
стълби на върха на пръсти-
те на краката. 

Миенето на съдове с топла 
вода поне веднъж на ден 
действа благоприятно на 
ръцете и облекчава болките 
при артрит. И докато чакате 
чайникът да заври, можете 
да направите няколко уп-
ражнение за разтягане на тя-
лото и облекчаване на врата 
- действа добре при шипове 
и притискане на нервите от 
неправилна стойка. 

Британските експерти 
допълват, че сините сливи 
за закуска могат да спо-
могнат за оформянето и 
укрепването на костите, 
намалявайки  загубата на 
костна плътност. 

Източник: https://bnr.bg

Защо дъното на бутилките 
за вино е вдлъбнато?

Вселената изобилства от 
диамантени планети

Ако стоите често на един 
крак, ще укрепите костите си

На 5 октомври 1962 г. музикалната легенда „Бийтълс” 
издават първия си сингъл  Love Me Do, с който изненадващо 
за всички поемат по пътя на славата. 
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БГ БЕН

На 13 октомври се на-
вършват 113 години от 
рождението на Иван Мин-
ков Хаджийски. Той е роден 
през 1907 г. в Троян в бедно 
занаятчийско семейство. 
Едва на 37-годишна възраст 
Хаджийски загива като 
доброволец на фронта по 
време на Отечествената 
война. Само за едно десети-
летие от краткия си живот 
Иван Хаджийски е издал 
4 книги и над 20 студии и 
статии, с които поставя 
основите на съвременната 
българска социология. И 
днес неговите трудове се 
сочат като основополагащи 
от няколко научни дисци-
плини в България - не само 
социология, но и етнология, 
културология, психология.

Иван Хаджийски завърш-
ва Търговската гимназия в 
Свищов, следва философия 
в Софийския университет, а 
след това завършва и право. 
Увлича се по журналистика-
та, прави първата си соци-
ологическа анкета и издава 
първата си книга. През 1936 
г. започват прословути-
те му обиколки из цяла-
та страна – първоначално 
пеша, а след това на колело, 
по време на които Хаджий-
ски опознава и най-скрити-
те кътчета на българската 
народопсихология. Резулта-
тът е феноменалният му 
труд “Бит и душевност на 
нашия народ”, издаден през 
1940 г. След като издава два 
тома “Бит и душевност на 
нашия народ”, Хаджийски 
започва да пише и трети, 

който не успява да довърши. 
Още приживе младият учен 
получава дълбоко признание 
от своите съвременници.

Отговори на актуални 
въпроси по теми, свързани 
с българската народопси-
хология, намираме и днес в 
съжденията, излезли преди 
десетилетия изпод перото 
на Иван Хаджийски, публи-
кувани в “Бит и душевност 
на нашия народ”.

Думите „българин“ и 
„българска работа“ у нас 
често се употребяват като 
най-унизителни нарицания. 
Българинът, в черните очи-
ла на нашето самоподценя-
ване, е онова двукрако без 
перушина, което населява 
сивите пространства от две-
те страни на Балкана и което 
заради парче хляб е способ-
но на всичко. „Българска 
работа“ (конгрес, културно 
тържество, състояние, об-
ществено предприятие и 
пр.) това е работа необмис-
лена или недомислена, зле 
започната, без ръководство 
или нескопосно ръководена, 
която сякаш по задължение 
свършва със скандал, за да 
послужи само за позорна 
регистрация на печалните 
си герои.

~~~~
Една оптимистична те-

ория за българския народ 
днес може да има обществе-
но значение само доколкото 
е научна. Днес не може да се 
буди национално и социал-
но въодушевление с наивни 
идеализации на българския 
народ, каквито правеха ис-

торията от 1762 година и 
писанията на Раковски. 
Днес ще бъде смешно да 
сочим българския народ 
като пръв народ в Европа, 
доказвайки това с обстоя-
телството, че санскритският 
език всъщност бил българ-
ски, понеже „санскритски“ 
значело „самскритски“, т.е. 
таен език, и понеже френс-
ката дума tête идела от бъл-
гарската тетю (татю). Ние 
не можем да правим това 
въпреки смешния тевтонски 
пример, защото в широка 
историческа проекция няма 
всъщност низши и висши 
раси, велики и малки наро-
ди; защото величието и из-
останалостта на един народ 
зависят от точката, която е 
достигнал той в обществе-
ното си развитие.

~~~~
Ние не можем да се пох-

валим с особeна социална 
дисциплина. Държавна вещ 
у нас е тази, която може да 
се обсеби без всяко гризене 
на съвестта. Такова отно-
шение имаме въобще към 
имуществата на юридиче-
ските личности (общини, 
дружества), чието безнака-
зано „докопване“ е чисто 
и просто геройство. Колко 
души гледат на държавата 
само като на институт, чрез 
който косвено се богатее, 
а не като на пряк извор на 
забогатяване?

Съществуват ли у нас 
примери на нравствено 
линчуване обсебителите на 
обществени средства? 

Колко пъти е прилаган 
законът за преследване на 
незаконно забогателите чи-
новници, гласуван още през 
1895 г.? 

Коя опозиционна партия, 
след като в агитациите си 
е обещавала ревизиране 
богатствата на членовете 
на управляващата партия, 
след дохождането й на власт 
е създала този опасен преце-
дент? Вярно е по-нататък, 
че понятията „честност“, 
„чест“, „доблест“ нямат ви-
соки курсове у нас.

Честният човек е онзи 
вечно измамван „балама“, 
който работи на доверие и 
не се запасява предвари-
телно с писмени документи. 
Един мой чичо, възпитан в 
патриархалните традиции 
на абсолютната честност, 
напразно се опитваше да 
стане член-съдружник в 
някои софийски фирми.

– Защо бе, джанъм, съм-
нявате ли се в моята чест-
ност? – питаше той с отча-
яно недоумение.

– Та тъкмо в твоята чест-
ност е всичката беля – бе 
отговорът.

~~~~
Че посочената отрицател-

на нравственост не е про-
ява на някаква българска 
кръв, а едно обикновено 
социално явление, показва 
нравственото величие на 
Възраждането – епохата, 
която представлява не как-
то обикновено се мисли, 
събуждането на една зас-
пала нация, а процесът на 
нейното изграждане. Тъкмо 
думите „българин“, „бъл-
гарска работа“, „българско 
производство“ изразяваха 
тогава националния подем, 
националната гордост и 
чест. 

И може ли да бъде дру-
гояче? 

Българският народ чрез 
своите търговци и еснафи 
беше завоювал стопански не 
само страната, която поли-
тически му бе отнета преди 
четири века, но бе излязъл 
вън от границите на грамад-
ната турска империя. Ко-
пието и боздуганът се бяха 
преклонили пред иглата и 
аршина. Румънските селяни 
режеха дини с габровски 
ножчета, стружките моми 
белеха пирдопски платна, 
виенските буржоа носеха 
ботуши от тетевенски са-
хтян, цариградските ефен-
дита закусваха с дряновски 
луканки, александрийски-
те кадъни пиеха мляко от 
копривщенски биволици, в 
цялата почти турска импе-
рия се носеха дрехи, шити 
в Копривщица, Клисура, 
кроени от шаяци, тъкани в 
Троян и Рупча, гайтаноса-
ни с габровски, карловски 
или калоферски гайтани. И 
този българин, пред когото 
лежаха пространствата на 
необятната турска империя, 
всички пътища на която 
водеха към неговата кесия, 
който беше стоял в сянка-
та на пирамидите, който 
познаваше градовете от 
Цариград до Басра, както 
собствения си двор, който 
плюеше с известно високо-
мерие във водите на Златния 
рог, който познаваше водите 
на тихия бял Дунав от бре-
говете на Виена и бе съзер-
цавал Черно море от пла-
нините на Крим, нима този 
българин, който мислеше с 
паралелите и меридианите, 
можеше да не се чувствува 
необходим, независим и 
горд със себе си? Нима мо-
жеше да се говори тогава за 
токсинации и тържество на 
посредствеността и полуин-
телигенцията?

~~~~
България бе тогава страна 

на неограничените възмож-
ности. Всяка кариера се 
правеше с лични качества и 
собствени сили. Богатствата 

се създаваха, не се наследя-
ваха и всеки заемаше това 
обществено положение, ко-
ето сам си създаваше. Това 
беше епоха на българските 
викинги, хора без предис-
тория, които разчитаха само 
на себе си, на собствената 
си смелост, прозорливост и 
изобретателност.

~~~~
Англичаните днес се гор-

деят с параграфа на доб-
росъвестността в техния 
бюджет. Всеки англичанин, 
който смята, че не е обложен 
или че е обложен по-малко, 
отколкото трябва, отива и 
сам си плаща данъка. Но 
ако е въпрос за исторически 
сравнения, не се знае дали 
ние не сме ги преварили с 
това данъчно самооблагане. 
Кой поддържаше издател-
ската дейност на нашите 
просветители? Какво бяха 
хилядите „спомощество-
ватели“, без чиито лири, 
бешлици и грошове преди 
Освобождението не можеше 
да се издаде нито една кни-
га? Кой издържаше нашите 
училища, в които такси не 
се плащаха? Кой подпома-
гаше даровитите бедни деца, 
учещи се в чужбина? Как се 
събираха десетките хиляди 
грошове, благодарение на 
които д-р Чомаков стоеше 
в Цариград като предста-
вител на борбата за чер-
ковно освобождение? Кой 
финансираше революци-
онната организация, която 
представляваше тогава бъ-
дещата българска държава? 
Нима тези средства се съ-
бираха с червени известия 
и бирнически екзекуции? 
Днес тези, които смятат 
държавата своя, лъжат без-
образно същата държава в 
данъчните си декларации 
и правят всичко възможно, 
за да осуетят плащането 
на определения им данък. 
Тогава тези, които смятаха 
революционната организа-
ция своя, се надпреварваха 
кой повече да даде за нея, 
защото това беше въпрос на 
чест. В чужбина в моменти 
на национални изпитания 
се провеждат акции за съ-

биране на скъпоценности, с 
което се изтъква готовност 
у народа за жертви. Старите 
панагюрци и копривщенци 
могат да ви наброят десетки 
случаи, при които връща-
щите се от Цариград или 
от Анадола във великата 
пролет на 1876 г. еснафи 
годеници са отлагали сво-
ите ненавременни сватби, а 
златните нанизи и подаръци 
са подарявали на революци-
онните каси. Личната нрав-
ствена чистота на ръководи-
телите на освободителното 
движение, непросмукана 
от морала на новото време, 
създаде техния героизъм, 
чист, непомрачен от никак-
ви петна на лична корист, 
ненуждаещ се от никакъв 
ретуш и от никаква истори-
ческа идеализация.

Изходът е един: 
България трябва да стане 

богата, благоденствуваща и 
щастлива, но – за всички. 
Тогава целият български 
народ ще разгърне скрити-
те си сили и ще си създаде 
в новата история място и 
участ, каквито заслужават 
неговият устрем, неговите 
амбиции, неговото трудо-
любие и неговата прекрасна 
земя. Той ще стане тъй ве-
лик и уважаван, какъвто е 
бил и в миналото. Въпросът 
е: как да стане това? За нас 
английският път е изклю-
чен. Няма да мине много, 
и той ще бъде изключен и 
за самата Англия, когато 
след освобождението на 
колониите британският 
лъв клекне сам върху мъг-
ливия си остров. Остава 
само един-единствен път, 
по който скоро ще тръгнат 
всички народи: уреждане на 
вътрешните си обществени 
отношения. И понеже днеш-
ното стопанство, почиващо 
на световното разпределе-
ние на труда, е мирово, то 
нашите въпроси ще трябва 
да се решават и в една меж-
дународна съгласуваност. 
Въпросът, как конкретно 
може да стане това, е вън от 
рамките на настоящото ни 
изложение.

НеИЗМИСЛеНА ИСтОрИЯ

Иван Хаджийски -
„най-големият българолог“

Паметникът в Троян изобразява Иван Хаджийски с колелото, с 
което е обикалял страната.
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Владимир Димитров - 
Майстора (1 февруари 1882 
г. - 29 септември 1960) е най-
самобитният ни художник и 
може би - най-известният. 
Неговите платна се раз-
познават на секундата и не 
могат да бъдат сбъркани с 
нищо друго. Той притежава 
уникален почерк, през кой-
то прозира поглед, пълен 
с любов към българската 
жена, българския бит и село. 
Роден в семейство на маке-
донски бежанци, заселили 
се в Кюстендил, в младостта 
си сменя няколко професии, 
но все свързани с рисуване-
то. Кюстендилци събират 
средства и пращат младия 
талант да учи в София в 
Художествената академия, 
тогава Художествено индус-
триално училище.  

Вла димир Дими т р ов 
участва в Балканската и в 
Първата световна война. 
Като военен художник той 
прави стотици скици на 
българските воини. Пре-
дава с простота и финес 
емоциите в окопите и бита 
по време на война. Той е 
първият официален военен 
кореспондент. Критиката 
казва, че неговите платна 
притежават изразителни 
цветове, идеалистичен и 
символен рисунък.  Доpи 
cлед като е pиcyвал в САЩ, 
Иcтанбyл, Италия, посетил 
е Лондон, Париж, Бpюксел, 
Дрезден и Виена, Майсто-
ра намира истинското си  
вдъхновение в „овощна-
та градина на България“ 
и създава най-големите си 
шедьоври в кюстендилстото 
село Шишковци. 

Владимир Димитров идва 
в селото през есента на 1924 
г., поканен от неговия при-
ятел Андон Виячев, с кого-
то се познават от времето 
на Първата световна война. 
Художникът бързо спечелва 
симпатиите на селяните, 
тяхното приятелство и до-
верие. В шишковското поле 
той сътворява изкуство от 
световна величина. 

„Ако има рай на земя-
та – това е кюстендилскят 
край със сърце село Шишко-

вци“  – споделя Владимир 
Димитров - Майстора в свое 
писмо.

Владимир Димитров по-
лучава прозвището си Май-
стора още като млад писар 
в съда на родния си град 
Кюстендил. Причината е, 

че той така се е обръщал 
към своите колеги там: – 
„Здpавей, майcторе! Добpе 
cи cе cпpавил, майcтоpе!“.  
Добpото мy cъpце и го-
лемият талант cпечелват 
cимпатията и yважението на 
вcички. Oттогава започват 
да го наpичат с уважение 
Майcтоpа.

Знаменитият художник 
обичал Лев Толстой, прин-
ципите му  и бил много 
близък приятел с поета 
Николай Лилиев. Отхвърля 
нормите на академичните 
течения по това време и 
се връща към корените на 
изобразителното изкуство 
- рисунката, чистата тех-
ника и категоричния цвят. 
Макар картините му да са 

с теми, предимно от селото 
и обикновените хора, той е 
обиколил големите столици 
на Европа, където името му 
на велик художник е всеп-
ризнато.

Най-личните картини на 
Майстора са неговите жен-
ски портрети.  Той остава 
неженен и сякаш всичката 
любов, на която човек е 
способен, е въплътена в 
тези изящни, пълнокръвни 
портрети. Идеализацията 

на българката, доближава-
ща физическата й красота до 
висотата на морала и ценно-
стите, е забележителен връх 
в портретната живопис. 
Картините на Майстора са 
най-красивото обяснение 
в любов, което българката 
някога е получавала.

Днес в село Шишковци 
има няколко обекта, свър-
зани с името му, а най-посе-
щаваният е къщата-музей, в 
която художникът е живял 
и творил. Там са подредени 
оригинални негови лични 
вещи и репродукции на 
най-значимите платна в 
творчеството му. През 1982 
г., когато тук се честват 100 
години от рождението на 
художника, къщата е обно-
вена по линия на ЮНЕСКО. 

За всички в селото Влади-
мир Димитров - Майстора е 
не просто човек и художник, 
той е икона тук. По-старото 
поколение, хората преди 
нас, а и младите днес го 
уважават, обичат и почитат. 
Те се гордеят с това, че той 
е избрал точно Шишковци, 
това забележително село, в 
което има филиал на гале-
рията в Кюстендил. 

Само този, който не се е 
докоснал до творчеството 
на Майстора, той не може 
да оцени какво е дал този 
човек на нас и на цяла Бъл-
гария. Майстора е нашето 
богатство. Затова  жители-
те на Шишманци с радост 
посрещат всеки, дошъл да 
се запознае отблизо с изку-
ството на Майстора. А той 
ни е завещал точно това, че 
за да живеем добре, трябва 
да бъдем по-щедри един към 
друг, взаимно да се обичаме 
и уважаваме.

Източници:
https://webstage.bg,

https://www.librarysm.com

ЛюБИМЦИ НА ПуБЛИкАтА

Димитър Димитров - 
Майстора в думи и картини

10 Forest Road E17 6JJ tel. 020 850 908 57

7 Wordsworth Parade N8 0SJ tel. 020 888 134 90

166 The Grove E15 1NS tel. 074 46 054 880

177 Tooting High Str. SW17 0SZ tel. 020 876 757 60

46 Longbridge Road IG11 8RT tel. 078 86 185 106 

Любими български закуски 
и баници

Боза, айран и много други

Работим и по заявка 
на клиента

Приемаме поръчки за вити баници, погачи и питки

„Върху лицето е отразена красотата на човека. Моята четка 
търси баграта, която я изразява”, обичал да казва Майстора.

Автопортрет.

„Сватба”, худ. Владимир 
Димитров.

Част от къщата-му-
зей на художника.

“Ако искате да ме разберете, елате с мен в една ранна 
пролетна утрин … Чуйте как жуженето на пчелите се 
надпява с игривите припеви на копачките! Вижте как 
ябълковите дървета сияят с розовите си усмивки. Как 
цялата земя ликува. Не ви ли харесва?”

~~~~
“В изкуството как се стига до общочовешкото? Посред-

ством националното. Близо три десетилетия живях на 
село сред хората и природата. Ако не ги познавах добре, 
как щях да изразя общочовешкото?”

~~~~
„Есента! Тогава може би е най-хубаво. Тогава зреят 

златните ябълки. Те поглеждат едновременно дяволито 
и свенливо като момински лица през клоните и нетър-
пеливо чакат пръстите на берачките. А в този ден те са 
винаги малко – толкова много плод ражда едно дръвче.  
А колко много радост, надежда и красота дават те на 
своите стопани - това съм се стремил винаги да отразя 
в картините си – да намеря връзката между свежестта 
и колорита на чудните наши плодове и нравствената 
чистота, духовната красота на народа. Дали съм успял?”  

Из „РАзМИСЛИ НА ВЛ. ДИМИТРОВ - МАйСТОРА”
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Когато преди години се 
появи изкуствено създаде-
ният глагол впечатлявам, 
езиковедите много остро 
възразиха срещу него, като 

изтъкнаха, че съчетанието 
правя впечатление, от което 
е роден този глагол, звучи 
много по-естествено. Така се 
случи и с други глаголи като 
аварирам вместо претър-
пявам авария, стресирам 
вместо подлагам някого на 

стрес, финализирам вместо 
придвижвам към финал… 
Въпреки възраженията 
всички те вече навлязоха в 
речта на българина и днес са 
част от книжовната лексика.

В наши дни подобно раз-
витие се наблюдава при 

съчетанието поставям / 
поставен под карантина. 
При това в сегашния случай 
цели четири глагола се кон-
курират, за да го заместят. 
Това са карантирам, каран-
тинирам, карантизирам и 
карантинизирам. Паралел-
но с тях (и дори по-често) се 
употребяват и съответните 
минали страдателни при-
частия карантиран, каран-
тиниран, карантизиран, 
карантинизиран. Тъй като 
глаголите са нови, съвсем 
естествено е да не са отразе-
ни в съществуващите спра-
вочници. Отделен въпрос е 
дали всички те имат право 
на живот.

Глаголът карантирам  е 
твърде далеч от съществи-
телното карантина, от което 
е образуван, и не всеки може 
да направи връзката със съ-
ществителното. При това по 
звучене той се приближава 
до гарантирам, а това ще 
затруднява възприемането 
му. Поради тази причина 
карантирам вероятно няма 
да се наложи в речта. Съ-
щото важи и за причасти-
ето карантиран. Глаголът 
карантинизирам лесно се 
свързва със съществител-

ното карантина, но онова, 
което смущава при него, е 
преди всичко дължината му 
– в края на краищата нали 
целта е да се създаде глагол, 
който да е по-кратък от цяло 
съчетание. Вероятно поради 
това и този глагол няма да 
се наложи, както няма да 
се наложи и причастието  
карантинизиран.

Глаголът карантизирам 
не може добре да се свърже 
с карантина, но е във връзка 
с глагола карантинизирам, 
откъдето в неговата настав-
ка се появява това -из-. Този 
глагол също трудно ще се 
наложи, а това важи и за 
образуваното от него при-
частие карантизиран. За раз-
лика от изброените глаголът 
карантинирам, който е обра-
зуван с разпространената в 
българския език наставка 
-ира(м), добре се свързва със 
съществителното каранти-
на. Затова вероятно той ще 
остане да съществува в ези-
ка ни, а останалите варианти 
ще отпаднат. Същото важи 
и за причастието каранти-
ниран. (Прави впечатление, 
че напоследък точно това 
причастие започна да се 
употребява все повече.) 

Често създаването на нова 
дума или по-точно глагол 
може да се обясни с пред-
ставата, че става дума за 
термин, за част от някаква 
терминологична система. И 
доколкото много термини 
излизат от рамките на съ-
ответната терминологична 
система и навлизат изобщо 
в книжовната реч, съвсем 
естествено е и с новия гла-
гол карантинирам да стане 
така. Въпреки че все пак за 
предпочитане е вместо него, 
вместо всичките новосъз-
давани глаголи и техните 
причастия или паралелно 
с тях да продължаваме да 
употребяваме словосъчета-
нието поставям/поставен 
под карантина.

ОБИчАМ те, БЪЛгАрСкА реч

НА ЕЗИКОВ ПОСТ

БГ БЕН 

Писателите Стефан Цанев, Антон Дон-
чев и Недялко Йорданов, оперните певици 
Александрина Пендачанска и Веселина 
Кацарова и цигуларят Минчо Минчев са 
сред тазгодишните носители на отличието 
„Златно перо“. Те получиха почетните си 
брошки на церемония на 26 септември под 
куполите на Ларгото в столицата.

Награждаването е част от програмата 
на „Европейски музикален фестивал“ 
2020, включен в Календара на културните 
събития на Столичната община.

Наградата се връчва ежегодно на  „из-
тъкнати български творци с безспорен 
принос към родната култура и изкуство“  
от агенция „Кантус Фирмус“. Учредено 
през 1995-а, тази година отличието бележи 
своята 25-а годишнина. Традиционно се 
избират 24 носители, които се закичват с 
24-каратовата златна брошка във форма 
на писец.

Сред носителите на наградата тази го-
дина са още пианистката и преподавател 

в НБУ Милена Моллова, пианистката 
Виктория Василенко, актрисите Стефка 
Янорова и Теодора Духовникова, певицата 
Силвия Кацарова, композиторът Румен 
Бояджиев – син. Две от наградите ”Златно 
перо”  бяха връчени на институции –му-
зеят „Борис Христов“ и Дом на културата 
„Средец“.

Източник: www.ploshtadslaveikov.com
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Защо казваме „Алма ма-
тер” на СУ „Климент Ох-
ридски”? Какво означава 
това и правилно ли се из-
ползва? Колко алма матери 
съществуват?

Да започнем най-напред 
от това какво всъщност зна-
чи „Алма матер”? Известно 
е, че на латински mater 
е майка, а аlma означава 
„хранеща”. Буквално пре-
ведено, словосъчетанието 
означава „майка хранил-
ница, майка хранителка, 
майка кърмилница”. Този 
израз  съвременните хора 
дължим на Древния Рим. 
В онези времена така са 
били наричани различните 
богини-майки, например 
Кибела или Церера. По-
късно, в средновековното 
християнство, Алма матер е 
била наричана Дева Мария. 

Разбира се, с израза Алма 
матер да се нарича някой 
университет, има своята 
основателна причина. И 
тази причина се дължи 
на най-стария действащ и 
днес университет в Евро-
па - този в Болоня. Той е 
основан през 1088 година. 
Неговото мото било Alma 
Mater Studiorum – тоест 
„Майката кърмилница на 
всички науки”. Понеже уни-
верситетът в Болоня се рад-
вал на голяма популярност 
в средновековна Европа, 
и други университети от 
онова далечно време взели 
мотото му, за да покажат 
връзката си с него, а и да не 
останат по-назад, понеже и 
те били майки кърмилни-
ци. Така например висшето 
учебно заведение в Лайпциг 
също бил известен като 
Alma mater lipsiensis , Alma 
mater Jagielloński - в Краков. 

И така лека-полека всички 
започнали да използват 
това словосъчетание, което 
скоро станало синоним на 
учебно заведение, не само 
на университетите. Използ-
вало се и от някои училища, 
защото смисълът бил, че са-
мата институция е майката 
хранилница на знанието за 
възпитаниците на учебното 
заведение. 

Според нас най-висшето 
учебно заведение в Бъл-
гария  - Софийският уни-
верситет, има пълно право 
да се нарича Алма матер, 
както и другите универ-
ситети, стига да издават 
бакалавърска и магистър-
ска степен. В тази връзка 
си имаме Лесотехническа 
Алма матер, УНСС също е 
Алма матер по смисъла на 
старото болонско мото. 

Източник:
https://dariknews.bg

Защо наричаме Софийския 
университет „Алма матер“?

Впечатлявам, или правя 
впечатление - кое е правилно?

БГ БЕН 

Димчо Дебелянов е роден 
на 28 март 1887 год. в град 
Копривщица. Бил е послед-
ното, шесто дете в семей-
ството на Вельо Дебелянов 
и Цана Илиева Стайчина. 
Кръстен е на дядо си Динчо 
Дебелян.

През 1896 год. след смър-
тта на баща му се изселват 
в Пловдив при най-големия 
му брат Иван. Там записват Динчо ученик 
в “Жълтото училище”. Първите години 
на гимназията учи в Мъжката гимназия 
“Александър I”, където пише първите си 
стихотворения, които после изгаря.

През 1904 г. семейството му се преселва 
в столицата, наема квартира на ул. “Обори-
ще” 46. През 1906 г. в сп. “Съвременност” 
са отпечатани първите публикувани 
творби на поета: “На таз, която в нощи 
мълчаливи”, “Когато вишните цъфтяха” 
и др., които са подписани с името Димчо 
Дебелянов. Бил е на 19 години. Негов ку-
мир по това време е бил Пенчо Славейков, 
малко по-късно и Пейо  Яворов.

През 1907 год. и през следващите само 
девет години от краткия му живот Димчо 
Дебелянов сътрудничи на “Българска 
сбирка”, “Съвременник”, “Нов път”, “Оса” 
и много др. В хумористичните издания той 
печата сатирични творби с псевдонимите: 
Аз, Амер, Тафт, Сулбатьор и др. Есента на 
1907 год. се записва в Юридическия факул-
тет на Университета, следващата година 
се записва в Историко-филологическия 
факултет, но следва само две години.

В края на октомври 1912 г. Димчо Дебе-

лянов постъпва в казармата 
на 22 пехотен тракийски 
полк в Самоков. Две години 
по-късно е произведен в чин 
подпоручик. На 29.01.1916 г. 
Димчо Дебелянов пристига 
на фронта, където прес-
тоява около осем месеца. 
Загива на 2 октомври 1916 
г. в боя близо до Демир 
Хисар като командир на 
рота, навършил 29 години 
и 6 месеца. 

Родната къща на Димчо Дебелянов,  
превърната в къща-музей, е реставрирана 
през 1958 г. 

Да се завърнеш в бащината къща
Да се завърнеш в бащината къща,
когато вечерта смирено гасне
и тихи пазви тиха нощ разгръща
да приласкае скръбни и нещастни.
Кат бреме хвърлил черната умора,
що безутешни дни ти завещаха -
ти с плахи стъпки да събудиш в двора
пред гостенин очакван радост плаха.

Да те присрещне старата на прага
и сложил чело на безсилно рамо,
да чезнеш в нейната усмивка блага
и дълго да повтаряш: мамо, мамо...
Смирено влязъл в стаята позната,
последна твоя пристан и заслона,
да шъпнеш тихи думи в тишината,
впил морен поглед в старата икона:
аз дойдох да дочакам мирен заник,
че мойто слънце своя път измина.

О, скрити вопли на печален странник,
напразно спомнил майка и родина!

Адрес: 64 High Street, 
Walthamstow, London, E17

Ricco’SКафе  
Едно любимо място за 

срещи на българите 
в Walthamstow

Заповядайте!

ПАМЕТ

Стефан Цанев, Антон Дончев и 
Недялко Йорданов със „Златно перо“
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На 14 октомври право-
славната църква почита 
преподобна Параскева или 
известна повече като Петка 
Българска. В народните 
представи света Петка е све-
тица лечителка и пазителка 
от болести.

В земите на Тракия в дни-
те на празника Петковден 
се извършват най-масовите 
есенни женски жертвопри-
ношения, наричани “Ко-
коша черква”, “Кокошин 
курбан”, “Божи дух”, “За 
лелино здраве” или още 
“Наместник”. В уречения 
ден - понеделник, а по-често 
в събота преди празника, 
всяка стопанка занася чер-
на кокошка на определено 
място, смятано за свещено.

Най-често това е висока 
могила в близост до селото, 
поляна с вековни дъбове 
или брястове, извор или 

стар оброчен каменен кръст. 
Възрастна жена, вдовица 
или момче, което още не е 
станало ерген, коли черните 
кокошки така, че кръвта им 
да изтече на едно и също 
място. Главите на птиците 
се нареждат една до друга, 
обърнати на изток, към из-
грева на слънцето. С кръв-
та от закланите кокошки 
замесват тесто и изпичат 
специална обредна погача, 
която се освещава в черк-
вата и после се раздава на 
присъстващите на обичая 
жени. Кокошките варят в 
казан с ориз или зеле и после 
този курбан се изяжда от 
жените на трапеза, наредена 
направо на земята. 

Коя е света Петка?
Света Петка е родена през 

ХIII век в тракийския град 
Епиват (на Мраморно море) 
в семейство на заможни 
българи. Светицата отрано 

проявявала състрадание 
към бедните и желание да 
се посвети на Господ. След 
смъртта на родителите си 
тя раздала имуществото им 
на сиромасите и се оттегли-
ла в малък храм в Иракли, 
за да служи на Бога. След 
пет години отишла да се 
поклони на гроба Господен 
в Палестина, след което 
заживяла отшелнически 
живот в Йорданската пус-
тиня. Малко преди смъртта 
си, на преклонна възраст, се 
завърнала в родния си град. 
По време на царуването на 
Иван Асен II през 1238 г. 
мощите й били пренесени 
в старопрестолния Тър-
новград.

След падането на Ца-
ревград Търнов през 1396 г. 
под османска власт мощите 
на св. Петка Търновска били 
пренесени във Видин, а по-
късно в Белград. Днес те 
почиват на румънска земя 

в град Яш, в храма “Три 
светители”. 

Какво повелява 
традицията?  

От Петковден до Дими-
тровден се забранява до-
машната работа с вълна, 
кроенето, шиенето, за да не 
нападат хищници стадата. 
Според народните вярва-
ния, ако човек носи дреха, 
скроена през този период, 
ще се разболее, а след смър-
тта си ще се превърне във 
вампир. В някои краища на 
България дори вярват, че 
света Петка се явява във вид 
на змия на онези жени, ко-
ито пренебрегват забраните 
за работа. 

В деня на зимната света 
Петка на редица места у 
нас се прави т.нар. семейна 
служба (светец или оброк) в 
чест на стопанина - закрил-
ник на къщата. Месят се 
обредни хлябове, като най-

големият се нарича света 
Петка. Освен това свещеник 
ръси светена вода в къщата, 
хлябът се прекадява, след 
което цялото семейство  
трикратно се покланя на 
този хляб. Организират се 
общоселски събори, прави 
се курбан (обикновено от 
ялово животно) и хората 
сядат на обща трапеза. Тър-
жествата с песни и хора по 
някои места се наричат сгля-
ди, защото това е времето 
за избор на бъдещ съпруг/
съпруга. 

Зимният Петковден сим-
волично изразява прехода 
към зимата и носи белезите 
на древните женски аграрни 
култове. Елементи от тях се 
пренасят върху честването 
на света Параскева – Пет-
ка. Това е обща тенденция, 
която засяга и останалите 
светци и великомъченици 
от християнския пантеон. В 
този смисъл култът към св. 
Петка съчетава разнородни 
представи – свързва се с 
женска домашна работа (за-
браните), с покровителство-
то на брака, децата и плодо-
витостта (сгледите, сватби-
те). В народните представи 
светицата се свързва и с 

образа на покровител на къ-
щата и семейството (затова 
тя се” явява” като змия, па-
зител на дома). Празникът 
има и „пастирски” елемент, 
защото света Петка закриля 
раждането и плодовитостта 
на животните. 

Чисто паганистични об-
редни практики са и жерт-
воприношенията на жи-
вотни в чест на св. Петка, 
които обаче са приети от 
християнството: животното 
се коли в църковния двор, 
курбанът и трапезата се 
прекадяват от свещеника. 
Така зимният Петковден 
става начален момент на 
настъпващия поврат към 
зимата и едновременно с 
това е празник на една от 
най-почитаните и уважа-
вани светици в народните 
представи и вярвания.

На имениците: Петко, 
Петка, Петкан, Петра, 
Петрана, Петрина, Пе-
трия, Петричка, Петкана, 
Пенко, Пенка, Параскев, 
Параскева, Парашкев, Па-
рашкева, Паруш, Кева – 

ЧЕСТИТО И НАзДРАВЕ!

Източник:
www.bg.wikipedia.org

Където и да се намираме, все ще се събираме

БГ БЕН 

Световният ден на храната се 
чества по инициатива на Органи-
зацията по изхранване и земеделие 
към ООН от 1979 г. Той е учреден, за 
да бъдат обсъждани глобално теми-
те като изхранването, земеделието, 
недохранването, но най-вече - за да 
бъде елиминиран световният глад. В 
честването му се включват повече от 
150 страни, което го прави един от 
най-глобалните в света.

Основната цел на Световния ден на 
храната е към 2030 година в света да 
няма глад. Към 2019 г. 820 милиона в 
света страдат от глад, а 155 млн. деца 
са трайно недохранени. Докато в раз-
витите страни се шири неоправдано 
разхищение и изобилие от храна, в 
развиващите се и особено в страните 
от т.нар. „трети свят”  положението 
е повече от ужасяващо. Балансът е 
нарушен драстично и в презадово-
лените, и в гладуващите страни. И в 
двата „лагера” има смъртност поради 
неправилно хранене или поради лип-
сата на такова.

Темите за храната и глада засягат 
много по-голям разговор и това 
обвързва дори страни, в които няма 
сериозни проблеми. Това е дебат за 
екологията, икономиката, транспор-
та, поставят се под съмнение поли-
тически системи, организации, както 
и моралът на човечеството. Това е 
тема за размисъл за начина на живот 
на всеки отделен човек като част от 
по-голямата общност. Къде е мястото 
му в нея и дали когато се оплаква от 
несгода в живота си, не забравя, че на 
света има хора, които живеят по-зле. 
Фактът не бива да води до чувство на 
вина и отричане, защото е безсилен, а 
до осъзнаване и действия, които зася-

гат неговия бит, общност и семейство.
Какво може да направи всеки един 

от нас в полза на храната?

Преди да пазаруваме:
 Да погледнем какво има в хла-

дилника и в шкафовете за храна и да 
се запитаме: „От какво имам нужда 
наистина?”. Не трябва да позволяваме 
храната да се задържа в хладилника – 
каквото първо влезе в него, то първо 
трябва да излезе от него. Нареждайки 
новите неща, ги слагаме по-назад, 
като вадим по-застоялите напред, за 
да са те на масата при следващото ни 
хранене.
 Да направим списък за пазарува-

не и най- важното – да се придържаме 
към него. Един бърз обзор на раз-
личните брошури ще ни ориентира 
кое къде се намира и ще ни позволи 
сравнително точен разчет на парите. 

По време на пазаруване:
 Да дадем предимство на храните 

местно производство. Храните, които 
пътуват отдалеч, „изхабяват” срока си 
на годност в транспорт, а това им дава 
ограничен живот в нашата кухня.
 По-внимателно с количествата. 

Промоциите са примамливи, наис-
тина. Но ако има банани или кисело 
мляко на ниски цени, това значи 
ли, че трябва да купим 3-4 кг или 10 
кофички?
 Хубаво е да пазаруваме по-често 

и по-малко. Обикновено е досадно, 
но освен че можем да се разходим из 
квартала и да спестим от бензина, си 
гарантираме, че няма да се увлечем 
в едно грандиозно седмично паза-
руване. 

Когато се храним навън:
 Да забравим за лакомията. Хра-

ната изглежда вкусна, иска ни се да 
се поглезим, но трябва да си дадем 
реална сметка колко можем да изядем. 
В китайските ресторанти сервират ог-
ромни порции, можем да ги споделим 
с приятел.
 Да си поискаме остатъка за вкъ-

щи. Някакъв необясним срам все 
още не ни позволява да си поискаме 
неизяденото от масата да ни го сложат 
в кутия за вкъщи. Ако го оставим в 
ресторанта, то ще бъде изхвърлено. 
Защо да не си го вземем – то е вкусно, 
а и платено вече.

Всичко изброено дотук е напълно 
по силите ни, за да се включим подо-
баващо в световния ден на храната. 
Можем да спрем разхищението на 
храна поне от нашето домакинство. 
Чувството за удовлетворение, че не 
сме част от черната статистика, ще се 
засили и от позакрепналия бюджет и 
спестеното в края на месеца.

Източник:
www.zahranata.org

16 октомври - световен ден на храната

С Петковден започват 
зимните народни празници

според археолозите, ракията е българско откритие. При 
разкопки у нас са намерени множество уреди за дести-
лация, датиращи  отпреди XI век! Българите са варили 
ракия даже и от розови листа. 

А защо българите обичат да пият ракия?
Отговорът на този въпрос от векове е закодиран в име-

то РАКИЯ - съставено от думи от старобългарския реч-
ник: „РА“ - означава слънце, Бог, владея; „КИ“- вътрешна 
енергия; „Я“ – аз. И така, обобщавайки, се получава  „Аз 
овладявам вътрешната енергия“.

Трябва да се има предвид обаче, че това се наблюдава 
при по-малки количества. При по-сериозна консумация 
енергията става много голяма и допринася за развитие 
на фолклора. Тогава думата „ракия“ има друг прочит, а 
именно: „Вътрешната енергия овладя мен“. 

Разликата между двата превода е около 500 грама.
Когато се пие ракия, задължително е хората да се 

„чукнат” с чашките си, да се погледнат в очите и да си 
кажат „Наздраве!“. Така чукането сближава и ракията 
започва да се превръща в лек за душата, в ключ към 
споделянето на душевността, дори замества ходенето 
при психотерапевт.

От старо време се знае, че да се пие по една ракия ве-
чер е полезно и дори здравословно. Елексирът се явява 
и лек при всякакви болести. Народна мъдрост гласи: 
„Ако нещо не може да бъде излекувано с ракия, значи е 
нелечимо.“ Често ракията се използва с профилактична 
цел, за психическа и физическа устойчивост, за кураж в 
критични житейски ситуации.

С други думи ракия се пие от радост, от мъка, за да 
се зарадваш или за да не се мъчиш. Тя винаги загрява и 
стопля душата.

Наздраве!
Източник: https://dariknews.bg

зНАЕТЕ ЛИ, ЧЕ...

14 октомври e денят на света Петка Българска.

Този ден се отбелязва в над 150 страни 
по света, у нас - от 2006 г.
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Когато изпращах близка 
приятелка на софийското 
летище, миг преди да се раз-
делим, чух думите й, изрече-
ни с лека тъга и носталгия:  
„Какво ли не бих дала за още 
няколко дни из Стара пла-
нина, Родопите, Пирин...”. 
Погледна ме, стисна ръката 
ми и с бързи крачки се запъ-
ти към залата за отлитащите 
пътници. Аз, останала сама 
в пространството на тер-
минала, се замислих за кой 
ли път възторгът, проявен 
отвън, “отваря” очите ни за 
прелестите на собствената 
ни страна. През последните 
години по време на пътува-
нията ми из България, а и 
заради приятелите, идващи 
си през почивките в роди-
ната, откривам все повече 
невероятни места. И ако 
днес често чуваме думите 
стрес, мръсен въздух, не-
качествена храна и много 
килограми, знам, че има 
много добро алтернативно 
лекарство. Това са всички 
онези селища и къщи, заб-
равени сякаш от бога, които 
предприемчиви българи 
успяха да “осиновят” и да 
превърнат в неустоими и 
силно привлекателни за 
гости и туристи места. Сред 
тях достойно място заема 
Архитектурният резерват 
„Арбанаси”.

Къде е разположено 
Арбанаси

Ако някой може да си поз-
воли да гледа търновските 
боляри отвисоко, това са хо-
рата в Арбанаси. Този факт 
се споменава къде на шега, 
къде на истина от жителите 
на архитектурния резерват 
- едно от най-живописните 
и вълнуващи български 
селища.

Арбанаси е разположено 
на 400 м надморска височи-
на само на 4 км от староп-
рестолния град и на 190 км 
североизточно от Пловдив. 
Селището отдавна се слави 
като доста скъпо за просто-
смъртните,  в което могат да 
отсядат само хора с „тежки 

кесии”. Това обаче съвсем 
не изчерпва облика на Ар-
банаси. По-скоро си мисля, 
че това е място, което всеки 
българин трябва да посети, 
за да се наслади на неверо-
ятните гледки, откриващи 
се към втората българска 
столица Търново и сред-
новековните й крепости 
Царевец и Трапезица. Оказа 
се, че цените за нощувка тук 
не са непосилно високи, 
но затова пък споменът от 
пребиваването в някоя от 
каменните средновековни и 
възрожденски къщи остава 
за цял живот. Тук е мястото 
да добавим, че когато още не 
сме имали “царство и госпо-
дарство”, по думите на лето-
писеца Паисий, Арбанаси 
е имало славата на едно от 
най-важните селища в цяла 
Мизия със съхранената си 
красота, история и вековни 
традиции.

От незапомнени време-
на оттук минават чужди 
и наши пътешественици, 
изследователи, хора на из-
куството, художници и ико-
нописци, които обикалят 
с нескрит интерес храмо-
вете, одаите и дворовете 
на прочутите с хубостта 
си Констанцалиева и Хад-
жиилиева къща. Арбанаси е 
място, откъдето може да се 
посетят многобройни мана-
стири, черкви и параклиси, 
съхранили в себе си духа на 
Средновековието, обеди-
нени под наименованието 
Търновската Света гора.

Селището съществува от 
времето на Втората бъл-
гарска държава като лятна 

резиденция на българските 
царе и боляри. След побе-
дата на Иван Асен II при 
Клокотница Арбанашката 
земя (става дума за земи-
те на днешна Албания) се 
присъединява към Бъл-
гария. Преселниците от 
новите територии, както и 
множество боляри от за-
падните краища, бързо се 
придвижват към столицата 
Царевград Търнов. Така в 
продължение на десетки 
години те станали не само 
основатели, но и кръстници 
на новообразуваното бъл-
гарско селище. Още е жива 
легендата, че именно тук се 
е намирал монетният двор 
на някогашното българско 
царство. Гостите на Арба-
наси със сигурност ще чуят 
много предания и легенди 
за несметни богатства, заро-
вени някъде тук, търпеливо 
очакващи щастливия си 

откривател.
След падането на Втора-

та българска държава под 
османска власт (1396 г.) 
Търново, макар и за кратко 
време, е имал ролята на 
“Трети Рим” за християн-
ския свят. Още в края на 
ХV столетие, примамени от 
богатата и тучна зеленина, 
тук дошли търговци на едър 
рогат добитък, предимно от 
Костурско (Егейска Македо-
ния), Корча и Епир (днешна 
Албания). Със султански 
ферман Сюлейман I Зако-
нодател през 1538 г. дарил 
село Арбанаси на своя зет 
Рустем паша – велик везир 
в империята. Той, от своя 
страна, разпоредил мест-

ните жители да охраняват 
зорко прохода (днес това е 
пътят Търново-Горна Оря-
ховица) от разбойници. 
Като награда везирът осво-
бодил местните жители от 
тежките данъци на султана. 
Нещо повече – за заслуги 
към властта някои от хрис-
тияните придобили равни 
права наред с мюсюлманите. 
Тази немалка привилегия 
изиграла немалка роля  за 
превръщането на Арбанаси 
в голямо и заможно селище, 
с добре развити занаяти 
като златарство, медникар-
ство, ковачество, отглеж-
дала се дори и копринена 
буба. Жителите развили и 
международна търговия и 
десетилетия наред поддър-
жали тесни връзки с Ита-
лия, Австро-Унгария, Русия, 
Влашко, и дори с Индия. 
Местните търговци пред-
лагали предимно кожи, до-
битък, мляко, бакър, сапун.

Голяма роля за успешното 
развитие на българското 
селище е изиграла и църк-
вата. Документи от старото 
време сочат, че още през 
1779 г. тук било открито 
първото в българските земи 
гръцко училище. Натрупа-
ното материално и духовно 
богатство бързо превръ-
ща Арбанаси в средище на 
християнската култура на 
Балканите. За някогашния 
болярски блясък и проспе-
ритет днес говорят повече 
от 100 запазени в ориги-
налния си вид жилищни и 
култови сгради. 

В края на ХVI и началото 
на ХVII век в Арбанаси вече 
имало около 900 големи 
къщи с вътрешно прос-
транство от около 200-250 
кв. м. Арбанашките къщи и 
днес са масивни, каменни, а 
дворовете им са обградени 
с дебели, високи каменни 
дувари. Външните порти са 
доста впечатлителни, изра-
ботени от масивно дърво, 
предимно бряст или дъб.

 Какво още можем да 
видим в Арбанаси 

Една от най-забележи-

телните е Хаджиилиевата 
къща, известна още като 
Царската. В нея са отсядали 
цар Фердинанд и цар Борис 
III, когато са идвали на оби-
колка из Търновския край. 
“Защо да не се почувствам 
и аз като цар, рекох си наум, 
и смело пристъпих прага на 
величествената къща. Из-
ключителната дърворезба 
по таваните и прозорците, 
както и уникалната украса 
по стените не ме оставиха 
равнодушна. Същото чув-
ство на гордост от запазе-
ните уникални архитектур-
ни образци усетих, когато 
се потопих в атмосферата 
на Костанцалиевата къща. 
Луксът, в който са живели 
някога нейните обитатели, и 
днес продължава да вълнува 
и удивлява.

Къщата на архитектите в 
Арбанаси още помни тихи-
те стъпки на вечната Невена 
Коканова, която тичешком 
слиза по дървената стълба, 
за да се отдаде в прегръд-
ките на голямата си любов 
– сърбина Раде Маркович. 
През 1963-64 г. къщата в Ар-
банаси е основна снимачна 
площадка на филма на Въло 
Радев “Крадецът на прас-
кови”, разказващ за невъз-
можната любов между Лиза 
(Невена Коканова), жената 
на коменданта, и Иво Об-
ренович (Раде Маркович) 

– подпоручик от сръбската 
армия, военнопленник след 
Първата световна война.

Първата сцена, която сни-
мали заедно, била тази със 
залавянето на войника с 
откраднатите праскови. И 
понеже режисьорът искал 
да снима в естествена среда, 
а не в декори, а есента на-
предвала, се наложило да за-
крепват клонки от по-млади 
дръвчета върху другите 
дървета. Вързали праскови, 
които пробивали с тънка тел 
и ги закачвали по дърветата, 
като за целта били заредили 
в хладилните камери на 
Горна Оряховица десетки 
касети с плодове, разказват 
жители на селището.

Невена Коканова снимала 
в Арбанаси и Търново до 
обяд и след това пътува-
ла по пет часа до София 
за театрални постановки. 
След края на спектаклите 
тя тръгвала отново към 
Арбанаси за снимките на 
поредната сцена. В свобод-
ните си нощи актьорите се 
забавлявали в новооткри-
тия бар на хотел “Янтра”, 
който тогава бил клуб на 
кинаджиите.

Къщата на архитектите 
в Арбанаси, известна като 
къщата на баба Кали, е 
сред най-ярките образци 
на типичната арбанашка 
жилищна архитектура от 
XVIII век. Реставрирана и 
адаптирана през 1972-75 г. 
тя е обявена за национален 
паметник на културата през 
1978 г.

Без съмнение, онова, кое-
то ни впечатлява със своята 
красота,  умение у вкус в 
Арбанаси, което най-ярко 
отразява епохата, са запа-
зените 144 къщи с богата 
вътрешна украса, 5 църкви 
и 2 манастира.

В арбанашки манастир 
през 1794 г. за монах е под-
стриган народният будител 
св.  Софроний Врачански, 
по-късно владика на  Вра-
чанска епархия. В Арбанаси 
той пише известното „Жи-
тие и страдание на грешния 
Софроний“.

С Царски указ от 1921 г. 
село Арбанаси е обявено за 
курорт, а през 2000 година 
- за историческо селище 
от национално значение. 
Архитектурният резерват 
„Арбанаси” напълно заслу-
жено е включен в списъка 
на ЮНЕСКО за световно 
културно наследство.

Източници:
https://bg.wikipedia.org, 
https://www.dnesbg.com

БЪЛгАрИЯ От крАЙ ДО крАЙ

Искате ли да бъдете цар поне 
за ден - елате в Арбанаси

Д-р Мирена Василева
ПСИХОТЕРАПЕВТ

Семейни и брачни 
консултации
Проблеми на детското 
съзряване
Деца със специални нужди

 Страхови и панически 
състояния

Групова 
психотерапия 

за деца и възрастни
Тревожни и 

депресивни състояния
Зависимости 

(алкохолна, наркотична, 
хазартна и др.)

Тел. 07999334778 Email: mirenaavasileva@gmail.com

Индивидуални  
консултации

Констанцалиевата къща е една от големите и богато украсе-
ни къщи в Арбанаси.

“Арбанашката къща”  има неповторима,  специфична  атмос-
фера – смесица от стила на различни етноси.

Къщата на  архитектите 
пази спомена за любовта на 
Невена Коканова
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Със сигурност няма май-
ка, която в един етап от 
живота си да не живее в 
постоянна бойна готовност. 
Тогава тя следи с ужас как 
малкото й се търкаля по 
земята, пипа навсякъде и 
после съвсем невинно слага 
всичко в устата си. Няма 
спасение от вирусите, когато 
малкото човече прекрачи 
прага на детската ясла и 
градина. И тук започват 
срещите с грипа, с вирусите, 

с настинките и стомашно-
чревните неразположения. 
Установено е, че при децата 
до 3-годишна възраст бли-
зо 90% от заболяванията 
са причинени от вирусни 
инфекции. Единственото 
успокояващо е, че с времето 
имунната система на малко-
то заяква и все по-успешно 
се справя с „нашествени-
ците”. Имунната система на 
малкия човек е като мус-
кулите – трябват й време и 
упражнения, за да започне 
да функционира ефективно 

и да предпазва организма от 
болести.

Ето няколко ефективни 
начина как лесно и бързо да 
се постигне това:

Младите майки е добре 
да кърмят децата си задъл-
жително поне през първите 
6 месеца. Кърмените мъ-
ничета по-рядко страдат 
от астма, тъй като кърмата 
съдържа антитела, които 
предпазват от респираторни 
заболявания.

Всичко, от което малкото 
човече се нуждае, е любов. 

Когато малкото е обграде-
но с грижи и внимание, то 
се чувства по-спокойно и 
защитено. Положителните 
емоции и смехът са най-до-
брите му помощници.

Дневният режим играе 
решителна роля в израства-
нето на детския организъм. 
Детето трябва да се храни 
балансирано, да има време 
за следобеден сън и игри.

Достатъчно сън – трябва 
да се уверите, че малчуганът 
ви си почива достатъчно, 
защото само така тялото 
му се възстановява бързо. 
Ако имате трудности със 
заспиването, пробвайте с 
нежна музика и увлекателни 
приказки.

Разходките сред приро-
дата, чистият въздух са от 
изключителна важност за 
здравето на малкия човек. 
Не бива да го навличате с 
много дрехи.

Почиствайте редовно 

нослето на детето - то е 
входната врата за всички 
микроорганизми и вируси, 
които поразяват цялата 
дихателна система и ушите.

И така, време е вашето 
дете да посрещне нови-
те предизвикателства, а 
вие тепърва ще трябва да 
свиквате с мисълта, че това 
безпомощно малко човече 
ще се учи да става все по-
самостоятелно.

Още полезни съвети
Пазете главата, кръста и 

ходилата си от преохлаж-
дане. 

През есенно-зимния се-
зон изградете добър режим 
за работа и почивка. Спете 
достатъчно, за да имате 
нужната енергия. 

Балансираното хранене 
със свежи плодове и зе-
ленчуци е задължително. 
Важно е също да се хапват 

протеини за подпомагане на 
образуването на антитела. 
С тях обаче не бива да се 
прекалява. 

Приемайте енергизиращи 
храни и напитки, пийте 
сокове от зелен ечемик, 
пшеница или всякаква ком-
бинация от зелени храни. 
Те са изключително стиму-
лиращи имунната система.

За подпомагане на имун-
ната система са нужни ми-
кроелементи,  които стиму-
лират синтеза на антитела 
и имат доказан противови-
русен ефект - калций, йод, 
желязо, магнезий, фосфор, 
селен, цинк. 

Не забравяйте за водата, 
която ще ви помогне да се 
избавите от чувството на 
умора и сериозния спад на 
жизнеността. Тя улеснява 
усвояването на хранителни-
те вещества и изхвърлянето 
на шлаките.

Източник: www.puls.bg
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Отдавна е установено, 
че ядките съдържат ценни 
хранителни вещества и са 
важен елемент от храната 
на съвременния човек. 

Кои ядки и за какво са 
най-полезни?

ОРЕХИ - за намаляване 
на холестерола. Преглед 
на 13 проучвания показва, 
че консумацията на 30 г 
орехи на ден в рамките на 
месец помага за намаля-
ване нивото на “вредния” 
холестерол средно с 0,3 
единици, например от 5,5 
до 5,2 ммол/л. Освен това 
орехите са богат източник 
на антиоксиданти, фибри, 
протеини, витамини и ми-
нерали. Заради ценните си 
вещества те се нареждат на 
първо място сред ядките 
като здравословен приро-
ден продукт.

КАШУ - срещу умора. 
Ядките кашу имат два пъти 
по-висока концентрация на 
желязо, отколкото мляното 

говеждо месо. Желязото е 
необходимо за стимулира-
не на активността на много 
ензими в организма. Участ-
ва в процеса на растежа и 
образуването на енергия, 
поддържа нормалното със-
тояние на имунната систе-
ма. Дефицитът му може да 
доведе до прекалена умора 
и слаба концентрация.

ФЪСТЪЦИ - за контро-
лиране на теглото. Еже-
дневната консумация на 
фъстъци има положителен 
ефект върху храненето, 
потискането на апетита, 
енергийния разход и те-
лесното тегло. Високото 
съдържание на протеини 
и фибри във фъстъците 
помага за преодоляването 
на глада и поддържането 
на формата.

ШАМ-ФЪ С ТЪК  -  за 
понижаване на кръвното 
налягане. Две шепи шам-
фъстък без черупките съ-
държат повече калий и 
от банана. Те  помагат за 
контролиране на кръвното 
налягане, тъй като калият  

намалява действието на 
солта. Известно е, че прека-
лената  употреба на сол по-
вишава кръвното налягане.

БРАЗИЛСКИ ОРЕХ - 
срещу рак. Бразилските 
орехи са най-богатият из-
точник на селен сред яд-
ките. Изследвания устано-
вяват, че високите нива на 
селен са свързани с намален 
риск от някои видове рак, 
например на пикочния ме-
хур и простата. 

БАДЕМИ - за регулиране 
на кръвната захар. Консу-
мацията на бадеми може 
да ограничи риска от раз-
витието на диабет, показ-
ват изследванията. Ядките 
имат високо съдържание 
на магнезий, който играе 
роля в регулирането на 
кръвната захар. Учените са 
установили, че хранителен 
режим, богат на бадеми, 
помага за подобряване на 
инсулиновата чувствител-
ност и намаляване на LDL 
холестерола при пациенти 
с предиабет.

Източник: gotvach.bg
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През есента нещо, кое-
то задължително трябва 
да направите, е да смени-
те лятната си козметика 
с такава, отговаряща на 
студените есенни дни. От 
друга страна, известно е, 
че ако нанасяте определен 
крем в продължение на 2-3 
месеца, кожата ви свиква с 
него и съставките му прес-
тават да действат активно 
и пълноценно. Хубаво е да 
смените крема си, щом усе-
тите, че вече няма нужното 
въздействие върху вашата 
кожа.

Ето няколко бързи и 
лесни домашни маски

Ако искате да намалите 

пигментацията на кожата 
си, използвайте  необезмас-
лена сметана. Достатъчно 
е да я нанесете за половин 
час върху лицето и тялото 
си преди баня.

Разбитите на сняг белтъ-
ци също премахват грозни-
те петна. Към два белтъка 
прибавете по 1 суп. лъж. 
лимонов сок и мед. Раз-
бийте с миксер и намажете 
лицето, шията и деколтето. 
Маската има много осве-
жаващо и стягащо въз-
действие.

След интензивното слън-
це кожата ни може да се 

възстанови със зелен чай. 
За целта кипнете едно па-
кетче в 50 мг вода. След 
като изври наполовина и 
изстине, разбийте с 1 суп. 
лъж. кисела сметана. На-
несете на лицето, шията и 
деколтето за 10-15 минути. 
После изплакнете с хладка 
вода.

Чудесна хидратираща 
маска се получава от поло-
вин пюриран банан, разбит 
с 1 ч. лъж. масло от жожоба. 
Редувайте с маска от поло-
вин пюрирано авокадо и 1 
ч. лъж. масло от роза.
Източник: www.24chasa.bg
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Ако си мислите, че джин-
джифилът има нещо общо с 
джина, не се лъжете. Джи-
нът е измислен през 18 в. от 
холандски лекар комбина-
тор, който решил, че алко-
хол с хвойнови плодове ще 
изцери бъбречни пробле-
ми. Основните съставки на 
питието са: “Том Колинс”, 
„Мартини”, “Гимлет”, “Син-
гапурски слинг” и екстракт 
от хвойна и кориандър. 
Уникалният му аромат оба-
че се получава от различни 
добавки, сред които е и 
лютивият джинджифил.

Коренчето със специфи-
чен вкус и аромат произ-
хожда от Китай. Конфуций 
(557-479 пр. Хр.) често го 
споменава в съчиненията 
си, тъй като джинджифи-
лът е присъствал редовно 

на трапезата му. В Евро-
па, където подправката е 
известна като исиот или 
имбер, се разпространява 
през ХIII век благодарение 
на Марко Поло. Порту-
галците я прехвърлят на 
африканския континент 
някъде през ХVI в. По това 
време испанците я пренасят 
в Америка. Днес джинджи-
филът се отглежда в почти 
всички тропически страни 
като многогодишно култур-
но растение.

То е всепризнат афроди-
зиак. Засилва вътрешния 
огън, което го прави пред-
почитан в зимните дни под 
формата на чай. В източна-
та кухня се приготвя по все-
възможни начини – печен, 
варен, пържен, захаросан. 
В Англия и САЩ от него 
приготвят бира, а в Западна 
Европа са популярни джин-

джифиловите курабийки, 
особено по Коледа. Старите 
гърци и римляни са го при-
лагали като лекарство.

В медицината джинджи-
филът е познат като един 
от най-мощните антиок-
сиданти, благодарение на 
есенциалните вещества, 
фотохимикали и зинги-
бирин, който съдържа. 
Действието му се усилва 
при съвместна употреба с 
гинко билоба. Помага при 
сърдечносъдови заболя-
вания, сваляйки нивото 
на холестерола в кръвта, 
при простуда, стимулира 
функцията на стомашната 
жлеза. В последните години 
се налага и като хранителна 
добавка, поддържаща в 
отлична форма функциите 
на цялото тяло.

Източник:
www.zdravei.org
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На Стария континент 
всеки пети човек или близо 
19% има хронична физи-
ческа болка (ХФБ). С нея 
хората живеят средно пет 
години, но има и такива 
с над 20 години, преди да 
потърсят специализирана 
медицинска помощ, сочат 
данните от проучване на 46 
000 души от различни дър-
жави в ЕС. Изследването 
сочи, че в Норвегия, Полша 
и Италия процентът на хо-
рата, страдащи от хронична 
болка, е най-голям – около 
30. Най-нисък е в Испания, 
Ирландия и Великобри-
тания.

Изследване, извършено 

през 2019 г., показва, че 
основната причина за ХФБ 
са мускулно-скелетните 
заболявания. В Европа над 
10 млн. души страдат от тях. 
21% от европейците с ХФБ 
са загубили своята активна 
работоспособност, 29% 
са притеснени от загубата 
на работа вследствие на 
заболяването си, 61% смя-
тат, че е засегнат сериозно 
социалният им статус, 27% 
са посочили , че се чувстват 
изолирани, 50% се трево-
жат, че ХФБ засяга и влияе 

отрицателно на взаимоот-
ношенията в семейството.

ХФБ предизвиква безпо-
койство, депресии, тъй като 
болните живеят в ситуация 
на постоянна заплаха от 
“предателствата на тялото”. 
Тази болка е неподвластна и 
неконтролируема от този, 
който я изпитва. И когато 
не бъде овладяна навреме, 
има способността да измес-
ти болестта и самата тя да се 
превърне в болест.

Източник:
https://dariknews.bg

Не пренебрегвайте ядките - те са 
част от здравословното хранене

Как да съхраним лицето 
си чисто и красиво

За какво е полезен джинджифилът

И болката може да 
се превърне в болест

Как да укрепим имунитета на детето
В сезона на настинките
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Ако шефът ви е графо-
лог, може да изпаднете в 
конфузна ситуация, ако 
разбере какво точно става 
в главата ви по време на по-
неделнишката оперативка. 
Разбира се, има шанс и да 
блеснете със скрити дото-
гава достойнства, но това 
като правило впечатлява 
по-малко околните. 

Как става това? Издава ви 
собственият ви бележник, 
в който уж съсредоточено 
си водите бележки, а всъщ-
ност са... драсканици. Ето 
как тълкуват онова, което 
излиза изпод химикалката 
ни, психолозите.

Ерудитът рисува 
квадрати 

Ако квадратите преобла-

дават във вашите рисунки, 
вие сте роден специалист 
във вашата област. Не се 
страхувате от работа, из-
пипвате нещата до детайли. 
При вас всичко е системати-
зирано, подредено. Обичате 
да имате много информа-
ция, защото тя ви служи 
перфектно. Най-вероятно 
сте от хората, които ползват 
активно лявото кълбо на 
мозъка си. Това означава 
само едно – вие разчитате 
повече на логиката, откол-
кото на интуицията. Пред-
почитате животът ви да е 
планиран и предсказуем 
– не си падате много по про-
мените.  “Квадратните” хора 
са отлични специалисти, но 
рядко мениджъри, тъй като 
са прекалено рационални и 
консервативни, не са готови 
да рискуват.

Кръгът – хармония в 
действие

 Ако обичате да рисувате 
кръгчета, елипси или осми-
ци, значи вие сте любимецът 
на колектива. Комуникаци-
ята е вашата стихия. Вие 
сте надарени слушатели, но 
организационните ви спо-
собности не са за завижда-
не. Управлявани от дясното 
полукълбо на мозъка, не 
сте на “ти” с логиката. Ви 
сте по-скоро интуитивна, 
емоционална, високо мо-
рална личност, надарена с 
чувствителност. Кръгът е 
най-доброжелателният от 
петте типа характер!

Чертаете триъгълник
Ще катерите върхове. Хо-

рата, които рисуват триъ-
гълници, са родени лидери. 

Те не обичат детайлите, 
нито пък са подредени. 
Умеят да се концентрират 
върху главното, върху същ-
ността на нещата. Имат 
прагматична ориентация 
и са уверени и смели хора. 
Бързо се учат и се адаптират 
в обстановката. Не влизайте 
в спор с подобни хора - те 
винаги са прави. Не обичат 
да признават грешките си и 
да променят решенията си. 
Понякога, без угризение, ще 
ви прегазят, за да се изкачат 
нагоре в кариерата. Обичат 
светът да се върти около тях.

Правоъгълникът води 
към промяна

Ако предпочитате право-
ъгълниците в рисунката си, 
най-вероятно се стремите 
към промяна. Чувствате 
се объркани по отношение 
на себе си и позицията си 
в обществото, изпитвате 
смут, непоследователност и 
непредсказуемост. Не бива 
да се тревожите напразно – 
правоъгълниците са прехо-
ден период, който обещава 
развитие. Ключът е да общу-
вате повече. Наблегнете на 
типичните за вас любозна-
телност, откривателски дух 
и смелост, бъдете отворени 
за нови идеи и застоят бързо 
ще премине.

зигзаг

Експресивни и екстра-
вагантни – това са хората 
на зигзага. Единствената 
отворена фигура от 5-те по 
правило приляга на “отво-
рените” хора. Лявото полу-
кълбо при тях няма много 
работа, затова хората на 
зигзаг често объркват окол-
ните със спонтанните си, 
новаторски идеи. Ако сте от 
тях, вие сте екстравагантен, 
всичко старо ви отегчава до 
смърт. Не се вторачвайте в 
детайлите, макар че трудно 
довеждате нещата докрай. 
Зигзагите са непрактични 
идеалисти, но със своя кон-
цепция за света.

Източник: www.hera.bg

Няма дума в английския 
език, която да се римува със 
съществителното Month 
(месец). 

Stewardesses (стюардеси) 
е най-дългата дума, която 

може да се напише от кла-
виатурата само с лявата 
ръка. 

Изречението The quick 
brown foxjumps over the lazy 
dog съдържа всички букви 

в английския език. 
Тypewriter (пишеща ма-

шина) е най-дългата дума, 
която се изписва, използ-
вайки само един ред от 
клавиатурата.

ИНТЕРЕСНО, ЛюБОПИТНО... 
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Кафе, кафе, кафе… Рано 
сутрин обикновено първа-
та ни задача е да си напра-
вим топла чаша кафе, която 
да ни помогне да се събудим 
и да продължим към рабо-
тата бодри и свежи. Чер-
ната кофеинова напитка, 
предлагана в заведенията 
за бързо хранене, е като 
емблема на  лайфстайла на 
американците, например. 
Те обаче не консумират тол-
кова много кафе, колкото 
си мислим. Ако говорим 
за употребата на кафе на 
глава от населението, САЩ 
са едва в средата на класа-
цията.

Ето кои са петте страни с 
най-голяма консумация на 

черната напитка. 
Във Финландия консу-

мират подобно на т.нар. 
турско кафе – тук се  падат 
по 12 кг на глава от населе-
нието. В някои компании 
съществува дори правило 
служителите да имат отре-
дено време почивка, за да 
изпият по една-две чаши.

В Норвегия, където ка-
фето става популярно през 
ХVIII век, консумират по 
9,9 кг на глава от населени-
ето. Обикновено жителите 
на тази държава го пият 
сутрин и следобед.

На трето място е Ислан-
дия, където се падат по 9 кг 
на глава от населението или 
средно по 5 чаши на ден. В 
тази държава се провеждат 
състезания между баристи, 

като всеки трябва да при-
готви най-висококачестве-
ното кафе.

Макар в Дания цената му 
да е шестата най-скъпа в 
света, жителите на страната 
обожават черната напитка. 
Те пият средно по 1,46 чаши 
кафе на ден или по 8,7 кг на 
глава от населението.

На пета позиция е Нидер-
ландия, която в началото 
на ХVII век става първата 
държава в Европа, която 
получава кафеени дърве-
та, внос от Йемен. Сортът 
“Мока” е бил отглеждан в 
колониите им на остров 
Ява и Суринам. Тук се падат 
по 8,4 кг кафе на глава от 
населението.

Източник:
www.manager.bg

Най-малкият куб на Рубик в света бе 
представен в Япония.  Дължината на всяка 
от страните му е 9,9 милиметра. Цената, на 
която се предлага официално регистрира-
ният продукт, е 198 000 йени (около 1900 
долара).

Миниатюрната играчка на Megahouse 
Corporation е изработена от алуминий 
в сътрудничество с провинциалния цех 
за метали Iriso Seimitsu Co. Ltd. Кубът на 
Рубик е създаден през 1974 г. от унгарски 
скулптор. Смята се, че това изобретение 
е лидер сред играчките по отношение на 
общите продажби - с около 350 милиона 
купени продукта по целия свят. И днес има 
безброй фен клубове и състезания, посве-
тени на изобретението на Ерньо Рубик.

Една жена имала три дъ-
щери. Когато най-голямата 
се омъжила и се премести-
ла да живее при съпруга 
си, майка й я помолила да  
напише нещо дискретно за 
интимния си живот.

След два дни пристиг-
нало писмо, в което имало 
само една дума: Nescafe. 
Отначало майката нищо 
не разбрала, но миг след 
това попаднала на реклама 
на Nescafe във вестника – 
„удоволствие до последната 
капка” – и много се зарад-
вала за дъщеря си.

Скоро след това се омъ-
жила и средната дъщеря и 
майка й я помолила за съ-
щото. След седмица прис-
тигнало писмо с думите 
Benson $ Hedges. Майката 
започнала да търси във 
вестниците реклама за тези 
цигари и намерила текста: 

Extra Long, King Size и отно-
во много се зарадвала.

Най-накрая дошъл редът 
и на малката дъщеря, която 
след един месец изпратила 
писмо само с една фраза: 
British Airwais. Майката 
намерила бързо реклама на 
авиокомпанията и паднала 
в несвяст, прочитайки ней-
ния текст: три пъти дневно, 
седем дни в седмицата във 
всички направления.

~~~~
Настана есен! Отдъхнали 

и набрали сили по селските 
дворове,  пенсионерите се 
върнаха в поликлиниките.

~~~~
Тази есен реколтата от 

картофи ме накара да се 
почувствам като банков 
служител – колкото зако-
пах, толкова откопах. На 
всичкото отгоре и няколко 
съсипах с мотиката.

~~~~
Защо обичам есента ли? 

Защото под чадъра мога да 
скрия разбитите си мечти, 
а под шлифера – бутилка 
ракия.

~~~~
Защо и ние като птиците 

не можем да отлитаме на 
юг?

Ти луда ли си? В разгара 
на ловния сезон?!

~~~~
Есен в:
Германия – бира, секс...
Франция – вино, секс...
Испания – мед, орехи, 

секс...
България – туршии, ком-

поти, лютеница, остави ме 
бе, скапана съм!

~~~~
Лятото: Ей, къде се пре-

реждаш?
Есента: Аз само да по-

питам...

Къде пият най-много кафе?
Да се посмеем заедно

Фигурките, които 
драскате, издават 

характера ви
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Интервю на Toni Rock

Здравейте, Асен, какво 
беше началото на District 
13, как се срещнахте с Ри-
чард Вандерпой и Джон 
Уайлд?

- С басиста ни Ричард 
свирихме в една лондонска 
попрок банда преди District 
13 и още тогава си говорих-
ме за музикалните ни вкусо-
ве. И след време решихме да 
основем наша банда, в която 
да правим авторска музика. 
Организирахме прослуш-
ване за китаристи и певци, 
на което се явиха много и 
различни музиканти. Има-
ше доста талантливи хора с 
различни умения. Последен 
на прослушването за деня 
се яви Джон, който каза, че 
свири на китара и пее. Още 
от първата песен усетихме, 
че това е нашият човек, 
паснахме си музикално и 
енергийно. Така се появи 
District 13. Музикалният 
стил на бандата е смесица 
от всичко, което харесваме 
и се вдъхновяваме като му-
зиканти, което най-много 
се вписва в наименованието 
“хард-алтернатив рок”. Нe се 
придържаме към конкретен 
стил. Обичаме да експе-
риментираме и по-скоро 
творчеството ни е микс от 
различно звучене в рамките 
на рок музиката в цялата й 
палитра - от тежки и бързи 
рок/метъл рифове, до от-
кровени рок балади.

„Soma’’ и ‘„Is This The 
Way’’ са сред най-

любимите парчета на 
феновете на групата

‘’Soma”  успя да се класи-
ра на 39-а позиция в ‘’Топ 
50 на най-добрите рок и 
метъл албуми за 2019’’ на 
британското списание 
Power Play.  С кого работи-
хте по този албум и защо 
решихте да го издадете в 
България?

- Беше много приятна из-
ненада дебютният ни албум 
да влезе в такава класация 
и сме много щастливи, че 
това се случи. Като цяло 
албумът беше приет много 
добре и някои от песните 
ни се въртят по радиостан-
ции във Великобритания, 
Австралия, САЩ, Канада, 
Германия, включително 
и по Z-Rock радио в Бъл-
гария. Не сме работили с 
други музиканти по албума. 
Единственият човек извън 
групата, който има заслуга 
за него, е нашият саунд ин-
женер Георги Станев - Гого, 
заради когото решихме да 
запишем албума в Бълга-
рия, понеже неговото сту-
дио е там. Работата с този 
страхотен човек и изклю-
чителен професионалист е 
удоволствие. Планираме и 
за вбъдеще да продължим 
да работим заедно.

Разкажете ни за еднои-
менния сингъл от албума, 
чиято песен е вдъхновена 
от роман на Олдъс Хъксли, 
както и за парчето „Is 
This The Way’, което влезе 
в саундтрака на новия 
български филм ‘’Ятаган’’?

Песните ‘’Soma’’ и ‘’Is This 
The Way’’ са две от най-лю-
бимите парчета на нашите 
фенове. В края на миналата 

година направихме видеа 
към двете песни. Музикал-
но песента ‘’Soma’’ беше 
вдъхновена от ‘’War Pigs’’ 
на Black Sabbath и ‘’Sad But 
True’’ на Metallica, а идеята 
за заглавието бе вдъхновена 
от книгата “Прекрасният 
нов свят” на Олдъс Хъксли. 
В песента се разказва за 
човек, който иска да отвори 
ума си чрез психиделич-
ни хапчета и да направи 
революция, да промени 
обществото, в което живее, 
защото го намира за абсурд-
но. Героят обаче започва да 
става параноичен и да губи 
представа кой всъщност е 
той и какви са амбициите 
му. (Видеото към песента 
‘’Soma’’ може видите тук: 
www.youtube.com/watch?v 
=oBlOjcyrklU&feature=emb_
title).

А относно парчето ‘’Is 
This The Way’’, вокалът ни 
Джон Уайлд записва акус-
тичната му версия малко 
преди да сформираме гру-
пата. Текстът на песента е 
написан в труден за Джон 
период, в който почувствал, 
че е изгубил пътя и затова е 
засегнал често задавани от 
всички нас въпроси като: 
“Винаги ли взимаме пра-
вилни решения? Намираме 
ли някога мястото и време-
то, в което да се чувстваме 
добре?”. Видеото към ‘’Is 
This The Way’’ е заснето в 
живописните хълмове на 
Национален парк в Девън, 

Англия. Именно тази песен 
беше използвана в саунд-
трака на българския филм 
“Ятаган” на режисьора 
Андрей Андонов (известен 
с филма “Никой”) и проду-
цента Христо Дерменджиев.

На концерт на 
„Металика“ разбрах, 

че искам да имам 
своя група и да бия по 
барабаните като Ларс

Как един концерт и ал-
бум на „Металика” прео-
бръщат целия Ви свят в 
период, когато сте млада 
надежда в българския фут-
бол и решавате да спрете 
със спорта и да продължи-
те само с музика? 

- Музиката е най-голяма-
та ми страст още от дете. 
Слушах касетките на роди-
телите ми със FSB, Factor, 
The Beatles, Queen, Pink 
Floyd, Scorpions и блъсках 
по каквото намеря в нас, 
представяйки си, че сви-
ря на барабани. Вече бях 
започнал да се занимавам 
активно с футбол и мога да 
кажа, че се справях добре. 
Събирах се да свиря и с 
приятели от училище, като 
за първи път излязохме на 
сцена на един училищен 
празник. През 1991 г. баща 
ми ме заведе в музикален 
магазин в София, за да ми 
купи касетка с някоя нова 
за мен група. Тогава ви-

дях албум с черна обложка 
със змия на нея и надпис 
‘’Metallica” - поисках точ-
но тази касетка. Когато се 
прибрах, това, което чух, 
направо ми „отвя” главата, 
никога преди не бях чувал 
толкова здрав звук и такава 
енергия. Това беше начало-
то, така станах луд фен на 
„Металика”.

През 1999 г. се случи 
дългоочакваният от мен 
концерт на Metallica, ко-
гато дойдоха в България. 
Разбира се, отидох и през 
цялото време не можех 
да повярвам, че това ми 
се случва. Именно в този 
момент разбрах, че искам 
да имам моя банда и да бия 
по барабаните точно като 
Ларс. Metallica стана нераз-
делна част от ежедневието 
ми и това е групата, която 
най-много ме е вдъхновя-
вала и продължава да ме 
вдъхновява. В този период 
бях отдаден главно на две 
неща: да играя футбол и да 
свиря на барабани през ос-
таналото време. Но, в един 
прекрасен ден след редица 
събития, които се случиха 
в отбора ми, реших да спра 
с футбола и да последвам 
най-голямата си мечта - 
музиката.

С какво първите Ви 
две банди Black Hole и 
Crashbrake се различават 
от District 13, каква беше 
причината да се разделите 

с тях? Към днешна дата 
поддържате ли контакти 
с музикантите от тях? 

- Първите ми две банди 
бяха в България и стилово 
бяха по-различни. За Black 
Hole мога да кажа, че беше 
школа за мен като музи-
кант и опит в работата с 
различни хора в музикал-
ната индустрия. Свирехме 
предимно кавъри по клу-
бове, но имахме и няколко 
авторски парчета. Бандата 
вървеше добре, заедно пре-
карахме няколко години 
до момента, в който оста-
налите решиха, че не съм 
достатъчно добър за тях, и 
един ден просто ми казаха, 
че искат да продължат рабо-
та с друг барабанист. Беше 
доста изненадващо за мен, 
но уважих решението им и 
се разделихме. Към днешна 
дата не мога да кажа, че под-
държаме някакви контакти. 
Аз лично не им се сърдя за 
тогавашното им решение, 
дори съм им благодарен, 
защото това ми даде повече 
хъс да стартирам двете си 
други групи Crashbrake и 
District 13, които са доста 
по-креативни и успешни от 
Black Hole.

Създадох Crashbrake през 
2011 г., а стилът на групата 
е тотално различен от всич-
ко, което съм правил досега. 
Свирехме със специално 
изработени костюми, има-
хме концепция за всичко 
- от музиката до сцената и 
визуалните ефекти. Може 
да се каже, че си беше за-
вършена продукция. Имаме 
издаден един доста добър 
албум, наречен ‘’Hailtothe 
Anonymous’’, и до момента 
не сме прекратили окон-
чателно своята дейност, 
просто поехме в различ-
ни посоки. Поддържаме 
контакти, приятели сме и 
е много вероятно в даден 
момент да запишем още 
парчета заедно.

Идването ми в Лондон 
беше свързано с 

музиката, реших да 
опитам късмета си тук

Заминаването Ви в Лон-
дон беше ли свързано с 
музика,  кои групи от бри-
танската рок сцена най-
силно Ви впечатляват?

Британската банда District 13 грабва с 
различното звучене и богата рок палитра

Когато гово-
рим за качест-
вен алтернатив 
рок, няма как 
да не споменем 
б р и т а н с к а т а 
банда District 
13, при това с 
утвърдено бъл-
гарско участие 
в нея. Още с дебютния си албум групата попада в кла-
сацията на “Топ 50 на най-добрите рок и метъл албуми 
за 2019” на музикалното списание Power Play, където 
‘’Soma’’ заема почетното 39-о място. А тяхна песен 
влезе в саундтрака на новия български филм „Ятаган“ 
на режисьора Андрей Андонов. District 13 са познати 
на българската публика от участието им в Hillsof Rock 
2018. Но за всичко това разговаряме със специалния ни  
гост Асен Милушев - барабанист на District 13, който 
даде специално интервю за читателите на БГ БЕН.

Групата успешно експериментира 
с тежки и бързи рок/метъл рифове, 

а също и с откровени рок балади.
Личен архив на групата
(фотограф: SarahSeshieVanderpuije)

Личен архив на групата
(фотограф: SarahSeshieVanderpuije)

Продължава на стр. 26
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Кои сме ние?
„БългаранЪ“ е проект на 

млади българи, които жи-
веят във Великобритания. 
Екипът ни се състои от 
ентусиазирани хора, обича-
щи родината си и милеещи 
за нея. Независимо че се 
намираме на хиляди кило-
метри от територията на 
България, тя непрестанно 
е в мислите и сърцата ни. 
Ние обичаме... не, всъщ-
ност обожаваме българ-
ската култура, традиции и 
бит. Ценим, уважаваме и 
се опитваме да учим и раз-
пространяваме българската 
история. Или както е казал 
един от многото велики 
българи, Иван Вазов - „...
всичко българско и родно, 
любя, тача и милея“.

Част от нашия екип са и 
всички приятели, които се 
включиха в проекта. Както 
и всички доставчици на 
продукти, които прегър-
наха идеята и ни помагат 
ежедневно, за което можем 
единствено да им благо-
дарим!

Какво правим?
О с н о в н а т а  д е й н о с т 

към настоящия момент 
на „БългаранЪ“ е свър-
зана с развиване на он-
лайн магазин, предлагащ 
български продукти на 
достъпни цени за българи 
в чужбина. Желанието 
ни, крайната ни цел е да 
предоставим на всички 
българи, независимо къде 
се намират, достъп до ка-
чествени български про-
дукти с добавена стойност 
и не с добавена безумна 
надценка. Опитваме се да 
поддържаме и увеличаваме 
каталога на предлаганите 
стоки на сайта ни буквал-
но ежедневно. Предлагаме 
както текстилни изделия, 
така и ръчно изработени 
продукти, произведения на 
изкуството като картини, 
дърворезба, музика и дру-
ги. Един от най-големите 
ни успехи е, че успяхме 
да предоставим достъп 
на българите зад граница 
каталог от над 23 000 книги 
и печатни издания. И всич-
ки те на български език! 
Освен това увеличаваме 
каталога ежедневно с нови 
и нови заглавия.

Друга част от дейността 

ни за момента е развиване 
на Facebook и Instagram 
страница. В нея се стремим 
да създаваме съдържание, 
което да припомня на нас, 
българите, откъде идваме, 
кои сме, с какво можем да 
се гордеем. За създаването 
на това наше съдържание 
трябва да благодарим на 
екипа на сдружение „Бъл-
гарска история“, които от 
своя страна откликнаха на 
нашата идея и ни предос-
тавиха възможност да из-
ползваме техните ресурси. 
А те са много по-богати и 
качествени!

Друга неразделна част от 
проекта ни и развитието му 
са идеите ни, свързани с 
организиране на събития, 
които да допринесат за обе-
диняване на българската 
общност зад граница. Ра-
ботим по доста и различни 
идеи, които скоро очакваме 
да се осъществят и да се 
харесат на хората.

Също така опитваме да 
се включваме и в различни 
кампании -  благотвори-
телни и социални, защото 
вярваме, че обединени сме 
по-силни!

защо го правим?
Проектът и идеята ни се 

родиха, след като самите 
ние поискахме да си по-
ръчаме български книги. 
След като потърсихме как 
да се случи това в Интернет, 
вариантите пред нас бяха 
четири:

• Да ги поръчаме от изда-
телството или съответния 
сайт в България и да ги из-
пратим по Български пощи, 
като срокът за доставка е от 
30 до 45 дни.

• Да ги поръчаме от изда-
телството или съответния 
сайт в България и да ги 
изпратим по частна кури-
ерска фирма, като цената за 
доставка бе близо три пъти 
по-голяма от стойността на 
книгите.

• Да ги поръчаме и изпра-
тим до роднина/приятел, 
а те от своя страна да ги 
препратят по някого и т.н.

• Да ги поръчаме от кни-
жарници, които са ситу-
ирани тук, във Великобри-
тания, но цените са двойни.

От този момент в мислите 
ни се появи желанието да 
създадем сайт, магазин, 

който да даде възможност 
да поръчваме каквото ис-
каме, когато искаме, цената 
да не е безумна, а доставката 
да е на нормална стойност. 
Ние вярваме, че по този на-
чин помагаме както на бъл-
гарите зад граница, така и 
на българската икономика.

Как го правим?
Сайтът ни работи изцяло 

благодарение на усърдния 
труд на екипа ни, както и 
с помощта на всички наши 
приятели и партньори. Бла-
годарение на засиления 
интерес на всички българи 
зад граница, изпращаме 
поръчките от България три 
или четири пъти седмично. 
Използваме куриерските 
услуги на Speedy/DPD за 
доставката им до дадената 
държава. Сроковете за дос-
тавка са между 7 и 14 дни, а 
някои продукти имат нужда 
и от допълнителни 1-3 дни 
за изработка. Благодарим на 
всички, закупили продукти 

от нас и имали търпението 
да пристигнат до адреса, по-
сочен от тях. Ние оценяваме 
търпението Ви, желанието 
да получите продуктите и да 
се докоснете до родината си. 
Именно заради Вас и посо-
чените причини се стараем 
ежедневно да подобряваме 
както продуктовия ни ка-
талог, така и доставките да 
бъдат още по-бързи и по-
сигурни!

Нашата мисия?
Да съхраним и популя-

ризираме всичко БЪЛГАР-
СКО! Да успеем да запазим 
в сърцето и душата на все-
ки сънародник любовта 
към родината. Да помогнем 
тази любов да бъде пoзната 
и пренесена и в сърцата, 
душата и съзнанието и на 
нашите деца, независимо в 
коя част на света растат и се 
развиват. Защото България 
е там, където има и едно 
българско сърце, което бие 
за родината!

„БългаранЪ“? Кои сме ние, 
какво и защо го правим?

АЛБИОН

- Идването ми в Лондон 
беше свързано предимно с 
музиката. Реших да опитам 
късмета си тук, защото това 
е страната, която е дала 
супер много на световната 
музикална сцена. Има мно-
го добре работеща музи-
кална индустрия и едни от 
най-любимите ми групи са 
създадени тук. Групите от 
британската рок сцена, кои-
то са ме впечатлявали най-
много през годините, както 
и до ден-днешен, са: Queen, 
Black Sabbath, Led Zeppelin, 
The Rolling Stones, Depeche  
Mode, Judas Priest, Мuse.

Музиката ли е основното 
занимание на всеки от вас, 
или работите и по други 
проекти извън District 13?

- При мен и Джон музика-
та е основното занимание. 
Аз имам малък бизнес с 
репетиционни освен бан-
дата, а Джон преподава в 
музикален колеж. Ричард 
също има и друго занимание 
освен бандата.

Как попаднахте в име-
нието на Кей Кей Даунинг 
от Judas Priest и какво ще 
помните от срещата си с 
този легендарен музикант?

- Преди няколко години 
много близки мои приятели 
и големи рок фенове решиха 
да се оженят в имението на 
Кей Кей Даунинг, намиращо 

се близо до Кидерминстер, 
което в този период имаше 
възможност да се наема за 
събития. Когато има частни 
партита, той не се подвизава 
там, но понеже приятелите 
ми са луди фенове на Judas 
Priest, беше решил да ги из-
ненада и да се появи за мал-
ко. Не само че ни изненада с 
това, но и остана през цялата 
вечер и разговаря с всички, 
които проявиха желание 
и интерес. Дори когато в 
края на вечерта алкохолът 
свърши, Кей Кей отиде ня-
къде с джипа си, за да вземе 
още за жадните купонджии. 
Впечатлението ми от него е, 
че макар да е огромна звезда 
с милиони продадени копия 
на албумите, както и фактът, 
че е свирил на най-големите 
стадиони и фестивали през 
годините, Кей Кей Даунинг 
е един изключително земен 
и приятен човек, който се 
държи супер приятелски. 
За мен беше една много 

вдъхновяваща среща, която 
няма да забравя.

При толкова талантли-
ви музиканти в България, 
според Вас, какво не дости-
га, за да сме и на световна-
та сцена? 

- Да, в България има много 
талантливи музиканти и 
групи, които са на светов-
но ниво. Това, което може 
би не достига, за да сме на 
световната сцена, е недобре 
развитата музикална индус-
трия в България и малкият 
ни музикален пазар. Както 
всеки друг бизнес музиката 
изисква сериозни инвести-
ции. За да сме конкурентни, 
трябва да се стремим към 
качествени неща, както и 
търсене на контакти и въз-
можности за участия на 
международни събития. 
Иначе в последно време има 
все по-хубави събития и 
мисля, че доста от групите в 

България правят концерти 
извън страната, така че е 
въпрос на време да бъдат 
забелязани от подходящите 
за тях хора.

Пандемията от 
Covid-19 се отрази 

изключително 
негативно на 
музикалната 

индустрия
Пандемията попречи ли 

на работата Ви по нови 
парчета и идеи за втори 
албум? Ще продължите ли 
да издавате като незави-
сима банда, или предпочи-
тате договор с лейбъл?

- Заради пандемията е 
трудно за всеки бизнес и 
специално за музикалната 
индустрия. Много събития 
и концерти са отменени, 
музикалните клубове по 
света или не работят, или 
работят при определени 

правила. Това прави неща-
та супер трудни и за тях, и 
за феновете. За сметка на 
това Интернет и социалните 
медии ни дават възможност 
да търсим други начини 
да достигнем до феновете 
и хората от индустрията. 
Няма особено значение в 
коя страна живееш и тво-
риш, еднакво трудно е за 
всички. Пандемията се от-
рази доста негативно както 
на нас, така и на всички 
хора, за съжаление. Имахме 
много хубави участия тази 
година, които се отложиха 
за другата година, надявам 
се, дотогава нещата да са 
по-добре. Трябваше дори 
да открием голямата сцена 
на фестивала Hills Of Rock в 
Пловдив, България, но всич-
ко пропадна заради вируса. 
Положителното нещо, което 
успяхме да направим поради 
липсата на концерти това 
лято, е да седнем и да на-
пишем нови песни. Имахме 
доста идеи, които просто 
стояха и чакаха подходящия  
момент. Съвсем скоро бяхме 
в София, където направихме 
пре-продукцията и записа-
хме песни по втория ни ал-
бум отново с Георги Станев. 
Парчетата станаха супер и 
сега ще работим по микси-
рането и мастерирането на 
албума, както и по визията 
на обложките. Надяваме 
се до началото на другата 
година всичко да е готово.

Относно издаването има-
ме идея с нашия менидж-
мънт да предложим песните 

на лейбъли и ако успеем да 
се договорим с някой добър 
лейбъл, вероятно бихме 
опитали този път съвмест-
на работа. Ако условията 
не ни допаднат, отново ще 
действаме като независима 
банда. И в двата варианта 
има позитиви и негативи, 
така че, надявам се, да избе-
рем правилното решение за 
бандата.

Dіѕtrісt 13 cа познати 
на бългаpcката пyблика 
от yчаcтието Ви в Hills 
of Rock 2018, какво могат 
да очакват феновете ви в 
най-скоро време?

- Надяваме се през 2021 
г. да можем да пътуваме 
повече, ще имаме и повод да 
представим новите си песни 
и планираме да направим 
кратка обиколка из Бълга-
рия, както и в някои други 
европейски страни.

Вашето послание към 
читателите на БГ БЕН?

- Пазете се в тези трудни 
времена, помагайте си, до-
колкото е възможно, и се 
наслаждавайте на възмож-
ностите и красивите неща 
и места, които предлага 
Великобритания. Кога друг 
път ще пътуваме предимно 
из страната заради мерки 
за безопасност, нали? И се 
надявам съвсем скоро да се 
видим на някой концерт на 
District 13.

Продължение от стр. 25

Личен архив на групата
(фотограф: SarahSeshieVanderpuije)
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КВАРТИРИ
- Двойна стая в уютна 

къща с две бани и тоалет-
ни, близо до Plaistow station. 
Моля, звънете на тел.: 07810 
205 096.

- Дава се под наем единич-
на стая в тиха и поддържа-
на къща на 2 минути пеша 
от Stepney Green Station. Це-

ната на стаята е 130 паунда и 
включва всички сметки. Тел.: 
07846 600 938.

ДРУГИ УСЛУГИ
- Ако имате някакъв про-

блем с вашия бойлер или во-

допроводна система, ние мо-
жем бързо и лесно да го раз-
решим. Тел.: 07902 743 538.

ПРОДАВАМ
- Продавам домашен пче-

лен мед, безплатна доставка 

за Лондон, тел. 07735799919, 
Веско Стърчиков, Facebook: 
Vesko Starchikov

ОБЯвИ

top satellite
• Satellite and Aerial System
• Door Entry Intercom
• Intruder Alarms
• Access Control
• CCTV
• Installation and Maintenance 

E-mail: info@topsatellite.co.uk
www.topsatellite.co.uk

07899 917 634
07429 043 587

services

GeorGi GeorGiev

www.TopSATEllITE.Co.uk

- Компания в Западен Лон-
дон набира опитни строите-
ли. Ако имате опит в сфера-
та, моля, обадете се на тел.: 
07912 204 208.

- Търси се офис мениджър 
в компания за почистване, 
базирана в Източен Лондон. 
Изисква се отлично ниво на 
английски. За повече инфо: 

ned@melcleaning.co.uk
- Работа за шофьори на 

камиони С+Е, Purfleet и 
Felixstowe.100 £ на ден старто-
ва заплата. Тел.: 07824 116 842.

Обяви за работа (търся, предлагам)
Предлагаме работа за куриери на ванове

За контакти: 
07880611250 

възможност за подписване на дългогодишен 
договор. Изисквания: английска шофьорска 

книжка от поне 1 година; умения за 
комуникация и разбиране на английски 

език; познания и ориентираност за районите 
(SW1). Предлагаме ванове, които трябва 

да се пазят и за които имате отговорност. 
Осигуряваме застраховката и горивото. 

заплащане: на всеки 4 седмици 
или 13 работни заплати за годината

Агенция 
TSDI

END OF TENANCY CLEANING
AFTER BUILDERS CLEANING
OVEN & BBQ CLEANING

CARPET CLEANING

ХОТЕЛСКИ АПАРТАМЕНТИ
ТЪРГОВСКИ ОБЕКТИ
ОФИСИ
ЧАСТНИ ДОМОВЕ

ЗА РЕГУЛЯРНО ПОЧИСТВАНЕ НА:

ОСИГУРЕНО ОБУЧЕНИЕ

СЕДМИЧНО ЗАПЛАЩАНЕ

БОНУСНА СИСТЕМА

ГЪВКАВО РАБОТНО ВРЕМЕ

24/7 ОНЛАЙН ВРЪЗКА С НАШ ЕКИП

КАРИЕРНО РАЗВИТИЕ

НАБИРА ПЕРСОНАЛ

Квартири (търся, предлагам)

Други услуги

Обадете ни се за 
безплатен правен 
съвет!
Снежина Янкова 
07516 441 448 
020 7681 9013
www.osborneslaw.com

NO WIN NO FEE

OSB20050-0502 1702-BG-Ben 83x48mm FA.indd   1 02/06/2020   15:14

Всяка събота 
от 10:30 ч. 

Адрес: Trinity at Bowes
Community Centre,

Palmerston Road,
Wood Green, N22 8RA
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ФРИзЬОРСКИ И 

КОзМЕТИЧНИ 

УСЛУГИ
- ЗD Meso Foundation - из-

равняване на тен, премах-
ване на белези от акне, пет-
на от изгаряне, действа из-
глаждащо за красива кожа. 
Поставяне на дермални 
филъри с Дерма Пен, без 
болка и игли и напълно 
безвредно.  Процедури от 
типа масаж на лице, влага-
не на ампули против старе-
ене, козметични процеду-
ри за тяло и лице, вариан-
ти за мобилно посещение, 
тел. 07799203028

Здраве   Мода   Красота

Нашият екип:

Иван Иванов – дипломиран 
кинезитерапевт с богат опит:

- лекува болки във врата, 
гърба и кръста, дължащи 
се на радикулити, плексити, 
дископатии, дискови 
хернии, травми 
- ускорено възстановяване 
след раждане

Тел. 07594231782
www.physiotherapyservicelondon.co.uk

Приемни дни и часове
в българската клиника 

„Doctors 4 You“
(Северен Лондон)
Петък и събота:

от 10.00 до 17.00 часа

Д-р Ганчев:
- общопрактикуващ лекар

Тел. 07594986328
20 oakdale Road, Southgate, london, N14 5RE

С П Р И   Б О Л К А Т А !

В българския хранителен склад „Карлово”:
Unit 2, New England Industrial Estate, Gascoigne Road, Barking, IG11 7NZ

„Лорет“ 
фризьорски салон

Българският салон в Лондон!

Работно време:
вторник - неделя

Тел. 07803823393
Facebook Еmail: 
lora0205@abv.bg

Ученичка на Стилист Капанов
Майстор на Френската академия по фризьорство

Носителка на международни награди по фризьорство

ТРАНСПОРТНИ 
УСЛУГИ

- Транспортни услуги с 
комби до летищата в Ан-
глия на тел.: 07404 909 309. 

- Транспорт до и от всич-
ки летища и до всяка точка 
във Великобритания, раз-
умни цени, точност и ко-
ректност, комфорт, 24/7, 
тел. 07446116905

152-154 Merton Road, Wimbledon, SW19 1EH Тел: 07587 207 799

ЦЕНИ ОТ 0.60£ / 1 КГ.

Транспортни услуги

ᰄ伄䄄䈄㸄 㜄〄
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www.portokal.co.uk
Доставка на всякакъв вид пратки до/от 

България
Офиси в UK: 

Barking, Tottenham, Ealing, Walthamstow, 
Sutton, Stratford, Deeside, Harlow, 

Wisbech, Ipswich, Preston, Wolverhampton 
Yeovil

   UK Собствен транспорт    BG

Специални цени за 
големи количетва.

За справки: 
07810460552

          Доставка до офис или адрес 

Шивашки 
услуги

в Лондон - Нели
Качество и 

достъпни цени!
Договаряне на 

удобно за 
вас време

Тел. 07464601852
nelinka1968@abv.bg
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УРОЦИ, КУРСОВЕ, 
ПРЕВОДИ, 
КОНСУЛТАЦИЯ

- Уроци по математика и 
информатика на всички нива 
за българи, живеещи във Ве-
ликобритания - онлайн уро-
ци на тел.: +359899 126 106.

- Индивидуални уроци по 
английски език в реално вре-
ме на тел.: 07459 702 621.

- Курсове за багеристи, фа-
дромисти и мотокаристи, 
тел. 07552442855, Илиян

-  Уроци по  англий -
ски език в Североизточен 
Лондон с квалифициран 
преподавател-филолог, тел. 
07894449803

Училища   Курсове   Детски градини

Абонамент за БГ БЕН

Българско училище
„Боянь Мага“, Лондон

Училище за 
български език и изкуства

пиано, рисуване, пеене 
танци, цигулка 
и китара

Класове за деца 
от 3 до 19 години, 
ДГ до 12 клас

„Скрит някъде на остров, в океана
край Темза и зелена там поляна

роден е детски рай чудесен
с приказки, игри и родна песен.

Тук някак лесно сбъдват се мечтите
и неусетно как минават дните ...“

www.boyanmaga.org Тел. 07919022006

Teл. 
02085270212 

Moб. 
07796692522

ИЛИЯН руСев

СПеЦИАЛНА 
подготовка за  

GCSE и 
11+ ExAMS

Подготвям  деца  по  МАтеМАтИкА

Талон за абонамент
За период от 12 месеца  £60 

Име: .............................................................................................................

Адрес: ..........................................................................................................

1. По банков път - PA Events Ltd, Lloyds Bank, sort code 30-92-90, acc. 02271697

за референция използвайте вашето име.
2. Иçïðàòåòå ïîïúëíåíèÿ òàëîí çàåäíî ñúñ ñúîòâåòíèÿ ÷åê íà àäðåñ: 

Safe Advice Ltd, 79 West Ham Lane, London, E15 4PH
×åêúò äà áúäå ïëàòèì äî: PA EVENTS Ltd.

Телефон   ...................................... Начини на плащане за абонамента

БЪЛГАРСКО
УЧИЛИЩЕ

„МОЯТА АЗБУКА“

УРОЦИ С УСМИВКА
ЗА ДЕЦА ОТ ДО ГОДИНИ

ОТ ДГ ДО КЛАС

ПРИСЪСТВЕНОИ ДИСТАНЦИОННООБУЧЕНИЕ

ТЕЛ

РЯДА ЧЕТВЪРТЪК ПЕТЪК СЪБОТА
ЗАПАДЕН ЮГОЗАПАДЕН ИЮГОИЗТОЧЕН ЛОНДОН



30 БГ БЕН 2 октомври 2020 г.
Брой 17 (435), Година XVIIЗАеДНО С кАФетО



БГ БЕН 2 октомври 2020 г.
Брой 17 (435), Година XVII 31СПрАвОчНИк

ПОСОЛСТВО НА Р 
БъЛГАРИЯ В ЛОНДОН
186-188 Queen’s Gate, London 
SW7 5HL
Teл. 02075813144, 
02075849400
ambass.office@
bulgarianembassy.org.uk 
Почивни дни: по време на 
официалните на България и 
на Обединеното кралство

КОНСУЛСКА СЛУжБА КъМ 
ПОСОЛСТВОТО
(понеделник до петък от 9.00 
до 13.30 за всички консулски 
услуги без визи) за подаване 
на визи:  от 14.00 до 16.00)

Васил Асенов 
ръководител на Службата 
по трудовите и социални 

въпроси към посолството на  
България в Лондон
тел. 02075813144, 
v.asenov@bulgarianembassy.
org.uk

Паспорти и документи за 
самоличност
Заявления за нови лични 
документи се приемат 
единствено в консулската 
служба на Посолството в 
Лондон. От 01.08.2010 г. бе 
въведена нова електронна 
система за запазване на час 
за подмяна на документи за 
самоличност на български 
граждани, постоянно живеещи 
във великобритания.
електронното запазване на час 
може да се осъществи чрез:
- Интернет - сайт  www.
bgpassport.co.uk 

http://bulgarianembassy-
london.org/consular-services/
bld/ 

Регистрация като 
самонаето лице (self-
employed)
тел. 0300 200 3504
www.gov.uk/new-business-
register-for-tax

Общи справки 
за наети лица (employed)
тел. 0300 200 3300

Подаване и попълване на 
форми за Self Assessment
тел. 0300 200 3310

Construction Industry 
Scheme (CIS)
Общи справки и регистра-
ция: 0300 200 3210

Общи справки за Universal 
Credit
тел. 0345 6000 723
(понеделник до петък от 8 
до 18 часа) 

Общи справки за Tax 
Credits
тел. 0345 300 3900
www.gov.uk/browse/
benefits/tax-credits 

Общи справки за Child 
Benefit
тел. 0300 200 3100
www.online.hmrc.gov.uk/
shortforms/form/CBO_
General

Citizen Advice Bureau 
За безплатна правна кон-
султация на територията на 
великобритания
www.citizensadvice.org.uk/

Българска Православна 
църква в Лондон
188 Queens Gate
London, SW7 5HL
тел. 020 7584 4607
www.bgchurch.org.uk/

Важни телефонни номера и адреси

ЗА ВЕСТНИКА:
Формат: Таблоид 259 мм х 350 мм
Брой страници: 32
Периодичност: двуседмичник
Рекламен обем на страница: 906.50 кв. см
Брой колони на страница: 6
Ширина на колоната: 4.1 см
Разстояние между колоните: 0.3 см
ОТСТъпКИ:
За площ:
10% - Рекламно каре над 100 кв.см
15% - Рекламно каре над 300 кв.см
20% - За рекламно каре на цяла страница
За публикации:
10 % - за повече от 10 публикации
20 % - за повече от 20 публикации

Издателите на БГ БЕН си запазват право-
то на промяна в цените на рекламните ус-
луги, като се задължават да обявят това 
на страниците на вестника минимум две 
седмици по-рано. Промените не важат за 
вече сключени договори.

Small box каре - едно лесно и ефективно 
решение, ако искате вашата малка бизнес 
обява да се откроява сред останалите. 
Размерите на карето са 4.1х4 см. Срещу 
сумата от 30 лири вашата обява ще изли-
за в продължение на 4 броя на вестника и 
винаги ще бъде четена с предимство.

Технически 
изисквания: 
Възможни основи на 
карето в см:
➢  4.1; 8.4; 12.8; 
17.2; 21.5; 25.9
Всички страници са 
пълноцветни

Цени за реклама: 
На 1 кв.см.
първа стр. £3.50
2-ра, 3-та стр. £1.60 
последна стр. £1.60
4-та и 5-а стр. £1.20 
20-та и 21-а стр. £1.20
останали стр. £0.80

1/2
454.00 кв. см

1/8
113.00 кв. см

последна страница 
£ 742.40

последна страница 
£ 185.60

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 566.80

Вътрешна страница 
£ 371.20

Вътрешна страница 
£ 92.80

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 139.20

1/4
226 кв. см

1/16
56.50 кв. см

последна страница 
£ 92.80

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 278.40

Вътрешна страница 
£ 46.40

последна страница 
£ 371.20

Вътрешна страница 
£ 185.60

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 69.60

за условията за слагане на реклама на уебсайта на вестника (www.bgben.co.uk), 
повече информация на: www.bgben.co.uk/reklama_bg.php

Още за вашето спешно обаждане 
във Великобритания

РЕКЛАМЕН пАКЕТ:

Искане за определено място на каре 
се заплаща 25% върху цената

БГ БЕН/BULGARIA
ISSN No. 1744-8751

www.bgben.co.uk

Издание на
PA Events Ltd.

Регистрирана компания в 
Англия и Уелс под

№ 04972283

Safe Advice Ltd.
1st Floor, 79 West Ham Lane

London, E15 4PH

Контакти в UK
тел. +44 (0)20 3411 0802

+44 7888 676 471
Контакти в България

тел. +359(0) 32 63 99 33

Отговорен редактор 
за Великобритания
Евгений Кайдъмов

ekaydamov@bgben.co.uk
тел. 020 3411 0802

0784 6496 968

Координатор
Нежди Халил

nhalil@bgben.co.uk
Сътрудници

Северино Кожухаров
skozhuharov@bgben.co.uk

Отговорен редактор за 
България

Юлия Ташева
juliagrigorova@abv.bg

тел. 032/63 99 33
0897 056 435

Маркетинг и реклама

Ивелин Митев
reklama@bgben.co.uk 

Тел. 07888676471

Павел Иванов
pavel2asi2@gmail.com

Печат: St Clements Press (1998) Ltd, Unit 3, Rick Roberts Way, London, E15 2NF, 
mohammed.faqir@ft.com

Ситуация Номер/
Контакти

Животозастрашаващи инциденти 999 или 112
Неспешни случаи, изискващи 

намесата на полицията 101

Неспешни случаи, изискващи 
намесата на здравно лице 111

Теч на газ в имота или на улицата 0800 111 999
Надвиснали или паднали 

електрически кабели 0800 40 40 90

Изоставени превозни средства, 
опасни сгради, вандализъм, 

нерегламентирано изхвърляне на 
отпадъци 

свържете се с местната община

www.gov.uk/
find-your-local-council

Спиране на ток 
 свържете се с вашето 

енергоразпределително дружество. 
Телефонът му можете да намерите 

на сайта на National Grid

www2.nationalgrid.
com/UK/Safety/

Power-cut

Теч на вода на улицата 
свържете се с вашето местно ВиК. 
Телефонът му можете да намерите 

на сайта на Ofwat

www.ofwat.gov.uk/
households/your-

water-company/map

Екип на вестник БГ БЕНМаркетинг 
и реклама

Отговорен редактор 
за Великобритания

Издание на
PA Events Ltd.

Траяна Владимирова
trayana.vladimirova@gmail.com

Здравка Владова-Момчева
zdravkavm@gmail.com 

Ивелин Митев
office@donas.co.uk

Toni Rock
Rock_Arena@abv.bg

Валентина Костова  
valentina.rs@abv.bg

Юлия Ташева
juliagrigorova@abv.bg

Координатор Отговорен редактор 
за България

Контакти в UKАдрес на 
редакцията

www.bgben.co.uk

Сътрудници

Предпечат Коректор

Картата отразява гъстотата на българи-
те в Лондон по общини. За изготвянето й е 
използвана информация от базата данни 
на БГ БЕН, както и обобщени данни от 
регистрациите на потребители в сайта 
www.bgstreet.co.uk и обявите, пуснати 
в сайтовете: www.easteads.co.uk и www.
kvartiri.co.uk.

Българска карта 
на Лондон

Къде сме ние в тукашната география, в кои 
райони кънти повече родна реч и в кои – по-малко, 

в кои райони да се търсим (или пък отбягваме)

 направо сме си в махалата
 български уют
 ставаме все повече
 срещаме се тук-там
 екзотика

ÁÃ ÁÅÍ/BULGARIA
ISSN No. 1744-8751
www.bgben.co.uk

Èçäàíèå íà
PA Events Ltd.

Ðåãèñòðèðàíà êîìïàíèÿ â 
Àíãëèÿ è Óåëñ ïîä

No: 04972283

Safe Advice Ltd.
1st Floor, 79 West Ham Lane

London, E15 4PH

Êîíòàêòè â UK
òåë. +44 (0)20 3411 0802

+44 7888 676471
Êîíòàêòè â Áúëãàðèÿ

òåë. +359(0) 32 63 99 33

Àíòîíèÿ Ïîïîâà
popova@bgben.co.uk

òåë. +359 (0) 8891 20460

Íåæäè Õàëèë
nhalil@bgben.co.uk

Ñåâåðèíî Êîæóõàðîâ
skozhuharov@bgben.co.uk

Þëèÿ Òàøåâà
juliagrigorova@abv.bg
+359(0) 897 056 435

Ìàðêåòèíã è ðåêëàìà

Èâåëèí Ìèòåâ
reklama@bgben.co.uk 

Òåë. 07888676471

Ïàâåë Èâàíîâ
pavel2asi2@gmail.com

Ïå÷àò: St Clements Press (1998) Ltd, Unit 3, Rick Roberts Way, London, E15 2NF, 
mohammed.faqir@ft.com

Åêèï íà âåñòíèê ÁÃ ÁÅÍÌàðêåòèíã 
è ðåêëàìà

Îòãîâîðåí ðåäàêòîð 

Èçäàíèå íà
PA Events Ltd.

Çäðàâêà Âëàäîâà-Ìîì÷åâà
zdravkavm@gmail.com 

Èâåëèí Ìèòåâ
office@donas.co.uk

Toni Rock
Rock_Arena@abv.bg

Þëèÿ Òàøåâà
juliagrigorova@abv.bg

Êîîðäèíàòîð

Êîíòàêòè â UKÀäðåñ íà 
ðåäàêöèÿòà

www.bgben.co.uk

Ïðåäïå÷àò Êîðåêòîð

Ñúòðóäíèöè

WEB äèçàéí

Åí÷î Åíåâ
òåë. +359(0) 89 4458 979
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ЗАЛОЖНА	КЪЩА	

palmersgreen@cashpoint-uk.com

020 8886 1492

12 Aldermans Hill, Palmers Green
London N13 4PJ

Cashpoint

Търговия с криптовалути

Заеми срещу залог

Изкупуване 
и продажба

на злато 
и бижута

Обмяна 
на 

валута

Изпраща коригирания вариант на рекламата
Моля да потвърдите на вестник БГБЕН / Иво/ 
ако сте съглаен с нея / копие има при Иво /


